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ZA NUJNA GOSPODARSKA VPRAŠANJA
Zasedanje KPI o gospodarski krizi in preureditvi industrije

RIM, 16. — Podpredsednik vlade La Malfa je sporočil, da vlada 
pripravlja zasilni načrt za rešitev najnujnejših gospodarskih težav. 
Načrt se nanaša predvsem na naložbe za gradbeno dejavnost in za 
pospešitev izvoza. V tej zvezi govori La Malta tudi o gospodarski 
krizi, ki je še vedno resna in preti nevarnost, pravi La Malta, da bo 
še hujša, «če se ne bodo vse politične in socialne sile, (stranke, 
sindikati, delodajalci itd.) potrudili da uskladijo napore za ublažitev 
gospodarskih težav.

Gospodarski položaj je zelo re
sen. Sindikalisti in politični možje 
napovedujejo, da se bo v jeseni 
še poslabšal in da preti nevarnost 
velikega povečanja brezposelnosti. 
Do teh ugotovitev prihajajo na os
novi podatkov o stalnem zmanjšanju 
industrijske proizvodnje in perspek
tivi, da se bo proizvodnja še 
zmanjšala v prihodnjih mesecih. 
Če se do sedaj število brezposelnih 
ni znatno povečalo, (čeprav znaša 
že milijon dvesto tisoč), je temu 
treba pripisati, da je več kot 700 
tisoč delavcev v dopolnilni blagajni 
in da ne bo mogoče nadaljevati po 
tej poti. Delavce ni moč držati na 
delovnem mestu brez dela.

O gospodarski konjunkturi v Itali
ji poroča tudi zavod ISCO, ki ugo
tavlja, da je bila v zadnjem mesecu 
velika kriza dela in da so v letoš
njih prvih mesecih našteli že 155 mi
lijonov delovnih ur plačanih iz do-

ložili v proučitev ostalim demokra
tičnim strankam pred zasedanjem 
deželnega sveta, ki'bo 21. julija.

Danes dveurna 
stavka tiskarjev
Po prekinitvi pogajanj za novo 

delovno pogodbo osebja papir
nic so sindikati te stroke okli
cali, med drugim, tudi solidar
nostno dveurno stavko uslužben
cev časopisnih podjetij, ki bodo 
stavkali danes zadnji dve uri 
vsake izmene.

Sindikalna federacija grafič
nih delavcev CGIL - CISL - UIL 
poudarja, da gre za aktivno so
lidarnost z delavci stroke (pa
pirnic), ki je najtesneje poveza
na z delom časopisnih podjetij 
in torej zahtevami po izboljša
nju proizvodne sposobnosti te 
veje gospodarstva, po odpravi 
primerov krčenja delovnega ur
nika in z bojem za uresničenje 
načrta proizvodnje papirja v I- 
taliji, reforme založniške dejav
nosti ter tiskane informacije.

Zaradi tega opozarjamo čita- 
telje, da utegnejo biti jutri na
še vesti pomanjkljive, za kar se 
jim oproščamo.

Sindikati in vlada 
začeli razpravljati 
o energiji

RIM, 16. — Na ministrstvu za 
proračun se je danes začel sesta
nek med vlado in sindikati, na ka
terem so začeli razpravljati o vpra
šanjih energije. Po kratkem nago
voru proračunskega ministra An
dreottija je imel obširno poročilo 
minister za industrijo Donat Cattin, 
ki je govoril o predvideni porabi 
električne energije do 1985. V poro
čilu se je dotaknil tudi vprašanja 
bodočih gradenj jedrskih in drugih 
električnih central. Med razpravo 
so sindikalni predstavniki opozorili 
na pomanjkljive ukrepe vlade in na 
počasnost izvajanja tudi tistih na
črtov in del, ki so že odobreni. 
Zato so opozorili na nevarnost, da 
bo gospodarstvo prizadeto zaradi 
pomanjkanja zadostnega električne
ga toka predvsem v letih 1978 - 1979.

Med drugim so razpravljali tudi o 
električnih tarifah, o katerih se 
že dlje časa ukvarja tehnični odbor, 
ki ga sestavljajo predstavniki sin
dikatov in državne ustanove ENEL. 
Odbor proučuje novo razporeditev 
cen električnega toka po skupinah 
potrošnikov. Glede tega vprašanja 
je minister za industrijo Donat 
Cattin izjavil, da bodo morale biti 
cene električnega toka spremenjene 
v skladu s splošnim premikom živ
ljenjskih stroškov, da se'zagotovijo' 
ustanovi ENEL zadostna finančna 
sredstva za njeno delovanje.

lišču v Ciampinu v Rimu. Stavka 
bo od 9. do 13. ure. Isti dan bodo 
stavkali tudi piloti vseh družb, in 
sicer od 12.30 do 14.30. To pomeni, 
da bodo vse letalske zveze z Rimom 
v petek prekinjene do 14.30.

polnilne blagajne. Isti zavod ugotav
lja tudi velike težave v proizvodnji 
In pravi, da je zmanjšanje uvoza 
Povzročilo velik zastoj v industriji.

O vseh navedenih vprašanjih so 
danes začeli razpravljati na zaseda
nju o «gospodarski krizi in preure
ditvi industrije», ki ga je priredila 
komunistična partija. Zasedanja se 
udeležujejo tudi glavni tajnik CGIL- 
Lama. demokristjanska posl. Ferra
ri Aggradi in Bodrato. socialistični 
Poslanec Giolitti, republikanski po
slanec Giorgio La Malfa, podpred
sednik ENI Forte in številni drugi 
gospodarstveniki.

član osrednjega vodstva Amendo- 
,a in odgovorni za gospodarska vpra- 
sanja pri KPI Peggio sta imela po
močilo, v katerem sta kritično ob- 
uelala sedanji gospodarski položaj v 
uržavi in dala nekaj predlogov, ka- 
150 bi se dalo premostiti krizo. Ko
munisti menijo, da je treba pred- 
Vsem dati zagona gradbeni industriji 
2 gradnjo javnih in zasebnih stano- 
munj, poskrbeti za izdatne naložbe 
m kmetijstvu, takoj začeti izvajati 
aert o gradnji jedrskih električnih 
entrai, izdelati načrt za razvoj jav- 

. Prevozov, uresničiti že sprejete 
aorte o gradnji šol in bolnišnic. 
Amendola je dejal, da so komuni- 
} že dali predlog za rešitev poli- 

deb6 *5ri2e' Ljudje, je dejal Amen- 
. • nc morejo čakati in se ne mo- 

Dac ^a^0V°Liti samo z obljubami, 
jim "’e meba nekaj stvarnega in 

zagotoviti, da se bodo gospodar
ic 6 razmere izboljšale. Zato je tre- 
a tudi ukrepati hitro in stvarno.

tem je Amandola poudaril, da ko- 
MiUsti nimajo namena vsiljevati svo- 

Joga načrta, pripravljeni so sodelo- 
dfti 2 vsemL ki želijo nekaj nare-

LTa zasedanju sta Peggio in Amen- 
°la ugotovila, da so sindikati poka
di vso strpnost in da od njih ni 
ogoče zahtevati več, kar so do se- 

oj dali. Sindikati ne morejo dovo- 
k da se ogroža delovno mesto mi- 

Jonov delavcev zaradi zgrešene vlad- 
na gospodarske politike, ki je 
Vila državo na rob propada.

V avgustu tri nove točke 
dravinjske doklade

RIM, 16 — Po dosedanjih po
datkih o življenjskih stroškov v ju
niju bo povišanje draginjske dokla
de za trimesečje avgust - oktober 
znašalo 3 «težke» točke, ali 8 sta 
rih točk. To pomeni, da bo enako 
kot v zadnjem trimesečju Za u- 
gotovitev življenjskih stroškov v ju
liju se bo posebna komisija sestala 
najkasneje do 2. avgusta. Ob tej 
priložnosti bo določila točno število 
točk povišanja draginjske doklade.

V petek stavka 
uslužbencev
letalskih družb

RIM, 16. — Enotni sindikat usluž
bencev letalskih družb je sklenil 
napovedati še 8 ur stavke, v okvi
ru boja za dosego nove enotne de
lovne pogodbe za vse uslužbence 
letalskega prometa. V tem okviru 
bodo prve 4 ure stavkali v petek, 
18. julija vsi uslužbenci na leta-

Posfanica Gandijeve 
predsedniku Titu

BEOGRAD, 16. — Predsednica in
dijske vlade Indirà Gandi je poslala 
jugoslovanskemu predsedniku Titu 
poslanico, ki jo je danes v Beo
gradu zveznemu tajniku za zunanje 
zadeve Milošu Miniču izročil od
pravnik poslov indijskega velepo
slaništva Šepurija.

Miloš Minic je danes sprejel tudi 
ženo nedavno umrlega indijskega 
veleposlanika v Jugoslaviji Menona. 
Izročil ji je visoko jugoslovansko 
odlikovanje, red jugoslovanske za
stave z lento, s katerim je vele
poslanika Menona odlikoval pred
sednik Tito za njegove izredne za
sluge pri razvoju in poglabljanju 
prijateljskih stikov in sodelovanja 
med Indijo in Jugoslavijo.

osnovni predmet 
včerajšnje razprave
Zasedanju predseduje italijanski predsednik vlade A. Moro

BRUSELJ, 16. — Pod predsedstvom, 
predsednika italijanske vlade Mora 
se je začelo danes v Bruslju drugo 
zasedanje državnih in vladnih glavar
jev Evropske gospodarske skupnosti. 
Prvi del zasedanja je bil posvečen 
vprašanjem gospodarske skupnosti. V 
tem okviru so na sestanku poudarili, 
da je treba vložiti vse napore za 
sklicanje neposrednih volitev evrop
skega parlamenta leta 1978. O tem 
bodo podrobneje razpravljali na pri
hodnjem sestanku državnih in vladnih 
glavarjev deveterice, ki bo proti kon
cu leta v Rimu. V Rimu bodo raz
pravljali tudi o izdajanju evropskega 
«potnega lista», se pravi dokumenta, 
ki ga bodo lahko dobili vsi državlja
ni Evropske gospodarske skupnosti.

Drugo vprašanje, ki je bilo na 
dnevnem redu, se je nanašalo na gos
podarstvo in denarništvo. O tem so 
razpravljali na osnovi poročila, ki so 
ga pripravili pristojni uradi Skupno
sti. Poročilo podrobno analizira seda
nji gospodarski in denarni položaj v 
svetu in v Evropi ter daje predloge, 
kako rešiti sedanjo krizo. Gospodar

ska. skupnost naj bi enotno nasto
pila, kjerkoli se bo razpravljalo o 
gospodarskih in denarnih vprašanjih. 
Tako dokument priporoča enotno sta
lišče članic skupnosti na mednarod
nih trgovinskih pogajanjih, na poga
janjih o surovinah in na pogajanjih 
o denarnih mednarodnih vprašanjih.

Ob začetku zasedanja je spregovo
ril predsednik italijanske vlade Moro, 
ki je z zadovoljstvom poudaril važ
nost, da so se britanski volivci tako 
množično opredelili za EGS, nakar 
je omenil posamezna vprašanja, o 
katerih se je začela razprava. Pred
sednik britanske vlade Wilson pa je 
poročal o politiki svoje vlade do gos
podarske skupnosti po zmagi na ju
nijskem referendumu. Dejal je, da 
je udeležba Velike Britanije v EGS 
sedaj popolna in da se bo potrudila, 
da bo njena dejavnost na ravni o- 
stalih članic. Glede gospodarskih 
vprašanj je opozoril na važnost uskla
ditve gospodarske politike, da se čim 
prej premostijo težave v nekaterih 
državah skupnosti.

Resolucija Slovenske kulturno-gospodarske zveze v zvezi s slov. radiotelevizijo v Furlaniji-J. krajini
Izhajajoč iz načela, da je radio

televizijskim občilom poverjena po
membna naloga socialnega in kul
turnega osveščanja, na čemer te
melji splošni razvoj države, je ita
lijanski parlament izglasoval za
kon štev. 103 z dne 14. aprila 1975, 
v zvezi z radijskimi in s televizij
skimi oddajami. V 1. členu novega 
zakona je med drugim zapisano: 
«Javna radiotelevizijska služba, ob 
spoštovanju svoboščin, ki jih jam
či ustava, sloni na načelih neodvis
nosti, objektivnosti ter odprtju raz
ličnim političnim, socialnim in kul
turnim usmeritvam.» Ker je ta 
javna služba praviloma predstav
ljala monopol določenih političnih 
struktur, je parlament skušal z no
vim zakonom to odpraviti. Parla
mentarna komisija, ustanovljena na 
podlagi novega zakona, bi morala 
zajamčiti spoštovanje teh načel.

Slovenske radijske in televizijske 
oddaje v deželi Furlaniji - Julijski 
krajini, predvidene po členih 19 in 
20, neposredno zadevajo slovensko 
narodnostno skupngst. Toda mimo 
splošnih načel o zajamčeni nepri
stranski prisotnosti, kot izhaja iz 
prvega člena, in kot podrobneje 
izhaja iz' člena 6, v katerem so 
navedene tudi etične in jezikovne 
skupnosti, zakon žal ne predvide
va avtonomne deželne komisije za 
radijske in televizijske oddaje 
slovenščini, celo ne določa zastop-

.................................................................. ........ ................................... .............................................. ..........

KOZMONAVTI ODPRAVILI VSE NEVŠEČNOSTI, KI SO OGROŽALE POLET

Po dvodnevnem zasledovanju v vesolju 
danes zgodovinski zmenek apollo ■ sojaz

Vesoljski ladjici se bosta združili ob 19.30 v višini 221 km nad Zemljo
MOSKVA, HOUSTON, 16. — Majhni okvari na ladjicah apollo 

in sojuz sta «poživili» kroniko današnjega dne, ki bi bila sicer 
kaj skopa in suhoparna. V sovjetski ladjici se je pokvarila televi
zijska kamera, v apollu pa so se zagozdila vrata v modul za spajanje. 
Okvari sta povzročili veliko neumestnega preplaha in marsikdo se je 
že spraševal, če je zgodovinski polet obsojen na neuspeh. Izkazalo 
pa se je, da so bili tudi tehniki preveliki črnogledi, saj so kozmo
navti v nekaj urah dela odpravili vse nevšečnosti. Vse je torej nared 
za zgodovinski zmenek, ki je predviden za jutri ob 19.30, ko se 
bosta ameriški in sovjetski kozmonavt prvič v zgodovini rokovala v 
veselju 221 km nad zemeljsko površino.

Za veliko resnejšo okvaro, ki

je v bistvu podoben ameriškemu gov, čeprav nehote, priznal občut-
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bi lahko onemogočila skupni polet, 
se je zvedelo v ameriškem kozmo
dromu na Canaveralskem rtu šele 
danes. Kaže, da je uhajanje olja 
onesposobilo hidravlični mehani
zem, ki ob vzletu odstranjuje pod
pornike od rakete. Ameriški tehniki 
so popravili okvaro šele tri minute 
in pol pred startom apolla, ki je 
bil brezhiben.

Glavno vprašanje v teh urah, ki 
ločujejo kozmonavte do zgodovinske
ga srečanja v vesolju je kako uskla
diti urnike sovjetskih in ameriških 
vesoljcev, med katerimi je okrog 
12 ur razlike. Ko na primer Ameri
čani zajtrkujejo se Rusi že priprav
ljajo na večerjo. Tudi ta problem je 
bil vsekakor že načrtno preučen, 
tako da bodo kozmonavti od jutri 
dalje za dva dni «uravnani» na isti 
urnik.

Kot rečeno sta majhni okvari na 
apollu in na sojuzu poživili kroniko 
današnjega dne. Včeraj kmalu po 
startu se je na sovjetski ladjici 
pokvarila televizijska kamera, zara
di česar tudi ni bilo še neposrednih 
posnetkov iz vesoljske ladje. Leonov 
in Kubasov sta se že včeraj, komaj

sta postavila ladjo na predviden 
krožni tir okrog našega planeta, 
posvetila odpravljanju nevšečnosti, 
vendar brez uspeha. Po pričevanju 
izvedencev je to prvič, da se sov
jetski kozmonavti lotijo odpravlja
nja okvar med vesoljskim poletom. 
Zaradi vnetega dela sta se vesolj
ca včeraj odpravila k počitku pol
drugo uro pozneje kot je predvide
val načrt poleta, šele danes po ne
kaj urah napornega dela pa sta 
popravila okvaro. Kaže, da je šlo 
za majhno napako v električni na
peljavi in ne za okvaro na ojačeval
cu, kar bi onemogočilo Leonovu in 
Kubasovu oddajanje iz vesolja.

Zaradi okvare je bila danes ne
mogoča zveza med sojuzom in po
sebej opremljenima ladjama, ki sta 
spremljala polet nedaleč od kanad
ske obale. Delo kozmonavtov so za
to ves čas spremljali v kontrolnem 
centru v Kaliningradu 20 km od Mo
skve, kjer so tudi ameriški strokov
njaki, ki spremljajo polet sojuza. 
Center so danes lahko obiskali tudi 
ameriški in vsi ostali tuji časnika
rji, ki sledijo zgodovinskemu podvi
gu. Iz njihovega opisa izhaja, da

kontrolnemu centru v Hustonu. Do
slej so v Kaliningradu. običajno 
spremljali polet avtomatskih postaj, 
in je to zanje prvi človeški polet, 
ki ga vodijo. To opravičuje tudi 
množično mobilizacijo kadrov, saj 
sledi sojuzu od 300 do 400 ljudi za 
vsako delovno izmeno. Iz pogovora 
z ameriškimi tehniki, ki so že nekaj 
dni v centru, se je zvedelo, da so 
v središču pozornosti, vendar ne za
radi njihove strokovne sposobnosti, 
ali ker bi se sumljivo vedli, pač pa 
zaradi barvitih, tipično, ameriških 
strajc, ki jim jih marsikdo zavida.

Nevšečnosti na apoilu so bile pa 
v glavnem mehanskega značaja. 
Najprej se je v hranilniku goriva 
pojavil mehurček helija, ker je vče
raj Vanče Brand nehote vklopil do
datni motor, nato pa so imeli teža
ve z napeljavo, ki izloča v vesolje 
organsko tekočino kozmonavtov. Kon
čno se je pojavila še glavna za
preka: vratca v modul za spajanje 
si niso hotela odpreti. Okvaro so 
odpravili šele danes zjutraj, ko je 
Vanče Brand potrpežljivo izvil vija
ke in odstranil jekleno konico, ki se 
je zagozdila v mehanizem.

Kot rečeno je ta okvara povzroči
la veliko zaskrbljenost zlasti med 
sovjetskimi strokovnjaki, kar je še 
dokaz več, kako jim je skupni po
let pri srcu. Viktor Blagov, eden 
od ravnateljev kontrolnega centra 
v Kaliningradu je danes ponoči med 
tiskovno konferenco javno izrazil 
svojo zaskrbljenost, dodal pa je vse
kakor, da upa, da bodo Američani 
odpravili nevšečnost. S tem je Bla-

spra-

Tudi v Toskani 
levi deželni odbor

FIRENCE, 16. — Tukajšnji socia- 
j ,.. /n komunisti so se danes po 
daljših pogovorih dogovorili o sesta
vi levega odbora toskanske dežele. 
Aa predsednika deželnega odbora bo 
Ponovno izvoljen socialist Lelio La
gone. Komunisti bodo imeli pod
predsednika in 7 odbornikov. Ostali 
dve odborništvi bosta zasedla so
cialista. KPI in PSI v Firencah ni
sta se objavili političnega' progra
ma novega deželnega odbora. Izja
vili P« sta da bosta program pred- lako nekako bosta zglodali vesoljski ladjici apollo in sojuz, ko se bosta danes popoldne srečali in spojili na krožnem tiru okoli našega planeta.

ijivost ameriških tehnikov, ki so se 
maščevali s pikolovskimi vprašanji o 
slabem delovanju sovjetske televi
zijske kamere.

Medtem se je zvedelo, da je v a- 
pollu še četrti, in ne ravno zaželeni 
gost. Gre za orjaškega komarja, po 
katerem je Florida upravičeno zna
na. Ni bilo mogoče ugotoviti, kako 
se je priklatil v vesoljsko ladjico. 
Vprašanje je, kaj z njim. Strokov
njaki v Houstonu so predlagali koz
monavtom, naj ga opazujejo, kako 
se ravna v breztežnostnem okolju, 
Stafford, Slayton in Brand pa niso 
bili nad tem predlogom ravno nav
dušeni. Menili so, da nimajo dovolj 
krvi v zalogi, da bi lahko nakrmili 
tudi nič kaj prijaznega in obzirne
ga gosta.

Ob koncu še kratek opis jutrišnje
ga programa, ko se bosta ladjici 
končno združili (ure so po italijan
skem času): 00,22 — Leonov in Ku
basov si privoščita zasluženi poči
tek; 8.30 — prebujanje in obed sov
jetskih kozmonavtov: 12.30 — Leo
nov in Kubasov začneta poskuse o 
rasti mikroorganizmov: 14.54 — 480 
km od sojuza apollo zniža apogej 
na 186 km; 15.38 apollo se dvigne 
na 206 km; 17.14 — začne se za
ključni manever za združitev: ladji
ci sta oddaljeni 39 km; 18.15 apol
lo ujame sojuz; 21.26 poveljnik a- 
polla Stafford se v modulu za spa
janje rokuje s poveljnikom sojuza 
Leonovom; 21.56 prvi obisk ameri
ških vesoljcev v sojuzu, izmenjava 
daril in prvo skupno kosilo; 23.10 
Stafford in Slayton se vrneta v 
svojo ladjico. Skupni poskusi so 
trajali eno uro in 12 minut.

Sklicano zasedanje 
centralnega komiteja PSI

RIM, 16. — Socialistično vodstvo 
je sklicalo zasedanje centralnega 
komiteja za 24., 25. in 26. julija. 
Zasedanje bo v glavni dvorani kon
gresne palače EUR v Rimu. Za
čelo se bo s poročilom političnega 
tajnika De Martina.

stva pripadnikov narodnostnih skup
nosti niti v parlamentarni komi
siji niti v deželni komisiji, ki bi 
morali zajamčiti spoštovanje za
kona.

Deželna komisija mora biti po 
zakonu sestavljena iz 9 članov, ki 
jih izvoli deželni svet. šest članov 
pripada večini, trije pa opoziciji. 
Pojavlja se vprašanje kako bomo 
Slovenci zastopani v komisiji de
žele Furlanije - Julijske krajine. 
Doslej je pri nas delovala tako 
imenovana deželna posvetovalna ko 
misija za radijske oddaje, katere 
učinkovitost in pristojnost nam ni 
sta znani. Ta komisija, v kateri ni 
bilo nobenega Slovenca, kljub te
mu da obsegajo oddaje Radia Trst 
A isto število ur kot drugi vse
državni italijanski program, bo 
prenehala delovati z nastopom no
ve deželne komisije. Že po samem 
obsegu programa , Radia Trst A, 
kakor tudi po predvidenih sloven
skih televizijskih oddajah, bi bila 
brez pravičnega zastopstva Sloven 
cev v deželni komisiji hudo okrnje
na osnovna načela novega zakona.

Slovenska narodnostna skupnost 
pričakuje, da bo kot neposreden 
proizvajalec svoje kulturne stvar
nosti in ki hoče hkrati biti učin
koviti soustvarjalec lastnega ra
zvoja v deželni komisiji avtonom 
no usmerjala programe in zajam
čila nepristransko prisotnost vseh 
Slovencev dežele Furlanije - Julij 
ske krajine v tržaški radiotelevi 
zijski ustanovi. Avtonomija je nam
reč osnovni pogoj za nemoten so
cialni in kulturni razvoj slovenske 
narodnostne skupnosti v italijanski 
republiki.

Slovenci so ob mnogih prilikah 
poudarili izjemno pomembnost slo
venskega televizijskega programa 
za slovensko narodnostno skupnost 
v deželi Furlaniji - Julijski kra
jini. Toda izjemna pomembnost bi 
prišla do izraza le, če bo avtono
mija, ker ni mogoče pričakovati 
pozitivnih rezultatov brez možno
sti avtonomnega ustvarjalnega pro
cesa v sklopu narodnostne skup
nosti same.

Sedanje nevzdržne razmere na 
Radiu Trst A terjajo nujne ukre
pe, ki bi jih bilo treba izvesti v 
duhu novega zakona proti posku
som monopolističnih sil, da se o- 
hrani sedanje stanje. To zadeva 
predvsem oddelek poročil, kjer se 
z novinarji vrši težka manipula
cija v smislu czkih strankarskih 
interesov. Ne samo, da poročila 
Radia Trst A ne ustrezajo sploš
nim interesom slovenske narodnost
ne skupnosti, temveč se celo raz
likujejo od obveščanja v italijan
skem jeziku, ker so večinoma po 
duhu še zmeraj reakcionarna in 
nestrpna, zato sn v današnji stvar
nosti povsem anahronistična. Upra
vičeno zastavljamo načelno politič
no vprašanje ali naj slovenska po
ročila Radia Trst A nepristransko 
obveščajo slovensko narodnostno 
skupnost, ali naj večina teh po
ročil služi reakcionarni propa- 
pagandi.

Tudi v oddelkih za kulturne od
daje je veliko neurejenega. V pr
vi vrsti zadeva to vprašanje za
kupov, ki so posebno v zvezi z 
Radijskim odrom nezakoniti in u- 
stvarjajo nevzdržen položaj.

Slovenska kulturno - gospodarska 
zveza ponovno ugotavlja, da je Ra
dio Trst A v podrejenem položaju 
v primerjavi z delovnimi pogoji in 
statusom osebja v italijanskem od
delku tržaške radijske postaje in 
je zaradi tega diskriminiran.

Izhajajoč iz zgoraj navedenih u- 
gotovitev terja od vseh merodajnih

dejavnikov sledeče ukrepe:
1. pravično zastopstvo Slovencev v 

deželni komisiji,
2. takojšnjo uvedbo slovenskih te

levizijskih oddaj,
3. omogočiti soustvarjanje radij

skih in televizijskih programov 
in udeležbo pri oddajah vsem 
slovenskim organizacijam in u- 
stanovam brez razlike,

4. zagotovitev avtonomije Radia 
Trst A in bodoče slovenske te
levizije,

5. omogočanje svobodnega pristo
pa k radiotelevizijski ustanovi 
vsem pripadnikom slovenske na
rodnostne skupnosti, ne glede na 
njihovo politično, socialno in 
kulturno usmeritev. To načelo 
je treba uveljaviti posebno za 
časnikarje,

6. uvesti v oddaje časnikarsko tri
buno za dnevnike, ki niso urad
na glasila strank, kot določa 
člen 6 zakona o radioteleviziji,

7. urediti vprašanja zakupov v zve
zi s kulturnimi oddajami,

8. odpravo strankarskega monopo
la in reakcionarne uglašenosti 
slovenskih poročil,

9. normalizacijo delovnih pogojev 
in statusa osebja na enakoprav
ni osnovi z italijanskim osebjem 
tržaške radijske postaje.

Slovenska kultumo- 
gospodarska zveza

Trst, 14. julija 1975

Vlada pripravlja «zasilni gospo
darski načrt», ki se bo nanašal v 
glavnem le na nekatere ukrepe za 
gradbeno industrijo in na pobude 
za povečanje izvoza. Po drugi 
strani pa se gospodarski položaj 
iz dneva v dan slabša zaradi stal
nega upadanja industrijske proiz
vodnje. O tem teče razprava na 
najrazličnejših ravneh. O gospo
darstvu in gospodarski krizi so 
začeli razpravljati tudi na zase
danju, ki ga je priredila KPI in 
katerega se udeležujejo predstav
niki demokratičnih strank.

Vse je nared za zgodovinski 
sestanek v vesolju med apollom 
in sojuzom. Ameriški in sovjetski 
kozmonavti so včeraj odpravili vse 
nevšečnosti, ki sicer niso ogro
žale njihove varnosti, ki bi pa 
lahko onemogočile združitev. Pe
simizem, ki se je razširil pred- 
sinočniim, je bil preuranjen, saj 
so bile okvare neznatne. Ladjici 
sta danes znova popravili tirnico: 
sojuz je že na predvideni krož
nici. apollo pa se ji bo do jutri 
približal s postopnimi popravki in 
pospeški. Združitev je predvidena 
za 19 30, poldugo uro pozneje pa 
se bosta poveljnika odprav ro
kovala v modulu za spajanje.

Egiptovska odločitev, da ne po
daljša mandata mirovnim silam 
OZN na Sinaju, ki zapade 24. 
t.m., je povzročila dokajšnjo za
skrbljenost tako v krogih svetov
ne organizacije, kot v Izraelu. Po
litični opazovalci skoraj soglasno 
ugotavljajo, da je Egipt s svojim 
sklepom hotel izraziti negodovanje 
zaradi izraelskega zavlačevanja in 
hotel prisiliti Jeruzalem, da privoli 
v nekatere koncesije, ki b! opra
vičile egiptovsko popustljivost. U- 
gotavljajo tudi, da egiptovska od
ločitev še ne pomeni, da bode 
morale 24. julija mirovne sile OZN 
oditi s Sinaja, saj se položaj na 
terenu v bistvu ne bo spremenil.

Argentina razvrednotila 
peso za 20 odstotkov

BUENOS AIRES, 16. — Stanje v 
Argentini je morda še bolj napeto, 
kot pred enim tednom, ko je Isabe
lla Peron morala pristati na zahte
ve delavskih sindikatov in odobrila 
delovne pogodbe, ki so predvidevale 
prilagoditev mezd stopnji inflacije.

Sedaj je namreč vlada pripravila 
protiudarec, ki bo spet prizadel 
ljudsko potrošnjo in dejansko «od- 
ščipnil» dobršen del doseženih po
viškov. Argentinski peso je bil nam
reč spet razvrednoten za 20 odst., 
kar pomeni, da se bo nadaljevala 
vrtoglava tekma višanja cen in sto
ritvenih tarif. Sindikalni voditelji že 
opozarjajo na to, da se stanje spet 
slabša in da je kriza čedalje hujša, 
če vlada ne bo krenila po poti no
vega gospodarskega sistema. Pomi
sliti je dovolj, da je bila pred 
tremi leti menjava za dolar 10 pe- 
zov, sedaj pa že 36!
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Se vedno napet politični 
položaj na Portugalskem

S o are s poudaril tesno povezanost 
socialistov z gibanjem oboroženih sil

LIZBONA, 16. — Svet revolucije 
se je danes popoldne sestal, da bi 
odgovoril na pogoje, ki so jih po
stavili portugalski socialdemokrati, 
da ostanejo v vladi. Politični opa
zovalci pa se še vedno vprašujejo, 
ali ne bo koalicijska vlada v pri
hodnjih dneh razpuščena. V svetu 
revolucije obstaja močna struja, ki 
jo zastopa predvsem kapetan Va
sco Laurenco in ki je naklonjena 
sestavi nove vlade, v kateri bi bili 
samo pripadniki gibanja oboroženih 
sil in izvedenci. V nekem intervju
ju je kapetan Laurenco izrecno 
dejal, da bi raje videl vlado, v 
kateri stranke ne bi sodelovale in 
v kateri bi bili samo pripadniki 
gibanja oboroženih sil in visoko 
kvalificirani civilisti.

V nadaljevanju intervjuja je Lau
renco dejal, da portugalska socia
listična pot nikakor ni ogrožena, saj 
Portugalska išče najprimernejšo pot 
in ne sprejema že ustaljenih tujih 
modelov.

Kakorkoli že, bo svet revolucije, 
preden bo sestavil novo vlado, mo
ral odgovoriti na pogoje, ki so jih 
postavili socialdemokrati, ki zahte
vajo krajevne volitve, zajamčeno 
svobodo in pluralizem obveščeval
nih medijev ter čimprejšnjo rešitev 
krize v vladi. Ministrski predsed

nik Vasco Concai ves in predsednik 
republike Costa Gomes sta imela 
prejšnjo noč daljši pogovor, v ka
terem sta razpravljala o položaju, 
ki je nastal v Portugalski.

Generalni tajnik portugalske so
cialistične stranke Soares je včeraj 
začel s kampanjo ljudske mobiliza
cije, katere namen je prisiliti gi
banje oboroženih sil, da spoštuje 
voljo ljudstva, kot je izšla iz prvih 
portugalskih demokratičnih volitev. 
Na shodu, ki se ga je udeležilo 
dvajset tisoč oseb, so prvič skan
dirali gesla proti gibanju oborože
nih sil, nakar je Soares poudaril, 
da je socialistična stranka še ved
no tesno povezana z gibanjem, od 
katerega pa zahteva, da spoštuje 
voljo večine. Soares je na kratko 
obnovil vzroke, ki so privedli do 
odstopa socialističnih ministrov. V 
zaključku je dokaj pesimistično o- 
risal sedanji gospodarski in druž
beni položaj v Portugalski ter po
zval socialiste, naj se vzdržijo na
silja, saj je položaj treba rešiti z 
organizirano politično borbo. Soares 
je poudaril, da socialisti nikakor 
niso proti komunistom, so pa proti 
pustolovski politiki, ki jo vodi por
tugalska KP in proti kateri so se 
izrekle tudi tuje komunistične par
tije.
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Čez teden dni prva seja 
novega pokrajinskega sveta
V devinsko-nabrežinski občini KD odbila sodelovanje s KPI in PSI ■ Posegi 
Rinaldija (KD), Rossettija (KPI) in Kervina (PSI) v tržaškem občinskem svetu

Predsednik pokrajinske uprave 
Michele Zanetti je sklical prvo seje 
novoizvoljenega pokrajinskega od
bora, ki bo prihodnji četrtek ob 
18.30. Na dnevnem redu bo potrditev 
izvoljenih svetovalcev ter izvolitev 
novega predsednika — ki bo spet 
dosedanji predsednik — ter novega 
odbora — ki bo skoraj gotovo demo- 
kristjanski enobarvni odbor ob zu
nanji podpori levosredinskih strank.
To rešitev zagovarjajo predvsem 
socialisti, medtem ko so včeraj so
cialdemokrati izdali tiskovno poro
čilo, v katerem negativno ocenju
jejo tako rešitev, vendar bodo gla
sovali za novi odbor, če se bodo 
strinjali z vsebino načelnega pro
grama.

V zvezi s sestavo novih odborov 
je včeraj KD spet naglasila svoje 
nasprotovanje sestavi napredne in 
levičarske koalicije v devinsko-na- 
brežinski občini. KD je spet pouda
rila, da bi se z levičarsko večino 
poslabšali odnosi med slovenskim 
in italijanskim prebivalstvom in da 
je najboljša rešitev ponovna koa
licija med KD, PSI, Slov. skupnost
jo in PSDI.

To so demokristjani predlagali 
tudi socialističnim predstavnikom, 
ki pa so uradno povabili KD, naj 
pristopi k vodenju občine skupaj s 
zastopniki KPI in PSI. Predloga 
za široko večino pa je devinsko-na- 
brežinsko vodstvo KD odbilo, češ 
da takšna večina ne bi mogla res
nično upravljati občine, in je zato 
najavila svoje nasprotovanje novi 
večini, iz katere se je sama iz
ključila.

Drevi se bo spet sestal tržaški 
občinski svet, ki je prejšnjo noč ob 
2.30 zaključil politično razpravo s 
potrditvijo zaupnice sedanjemu od
boru. Proti komunistični resoluciji 
so glasovali predstavniki vseh 
strank, z izjemo indipendentista 
Marchesicha in «neodvisnega socia
lista» D’Antonija ter seveda sveto
valcev KPI. Tudi resolucija PLI 
ni bila odobrena, saj so zanjo_ gla
sovali samo liberalci ob vzdržanju 
svetovalcev KPI, Marchesicha in 
D’Antonija ter misovcev.

V zadnjih urah razprave so bili 
pravzaprav najvažnejši posegi, kò 
so po liberalcu Morpurgu in indipen- 
dentistu Marchesichu nastopili taj
nik KD Rinaldi, tajnik KPI Ros
setti in načelnik svetovalske skupi
ne PSI Kervin.

Rinaldi je naštel nekatere hibe in 
napake svoje stranke v vsedržav
nem merilu, poudaril pa je pozitiv
ne plati krajevnega vodstva, ki je 
bolj odprto do socialnih zahtev po 
drugačnem vodenju javne uprave.
(Pri tem je omenil tudi zaščito 
Krasa, ki naj sloni na sodelovanju 
s krajevnim slovenskim prebival
stvom in na kraških rezervatih).
Rinaldi je v okviru sodelovanja z 
drugimi strankami odbil levičarsko 
upravo v devinsko-nabrežinski ob
čini, češ da bi izključitev KD ško
dovala sodelovanju med tamkaj
šnjim slovenskim in italijanskim pre
bivalstvom, in poudaril potrebo po 
novem odnosu do leve — komunisti
čne opozicije, ki mora biti konstruk
tiven, vendar ne sme preseči meja
mulinili imuHu im 11

VČERAJ DVA SESTANKA NA DEŽELNI RAVNI

Podzemeljska krožna železnica 
bo mogoče dograjena leta 1977

Številni predstavniki poudarili pomen tega
objekta - Poročilo o sedanjem stanju gradnje

sodelovanja z opozicijo.
Komunist Rossetti je še enkrat 

poudaril pomen predloga o odstopu 
odbora, saj bi na tak način samo 
odgovorili premiku na levo, ki so 
ga izrazili volivci. Sami programa- 
tični govori ne zadostujejo več, je 
dejal Rossetti, treba je stvarno iz
vajati sklepe, kar je nemogoče brez 
doprinosa komunističnih sil. KD še 
vedno ovira napredna stališča so
cialistov in Slov. skupnosti, kar se 
da premostiti samo z novim odno
som do komunistov, z odpravo vseh 
protikomunističnih ovir. Odstop od
bora ne bi paraliziral občinske u- 
prave, nasprotno, v resoluciji so na
vedeni programski cilji, ki bi omo
gočili delovanje občinski upravi, ki 
je že dalj časa brezmočna in para
lizirana. Rossetti je nadalje pobil 
Rinaldijevo tezo o poostritvi odno
sov v devinsko-nabrežinski občini 
in predlagal, naj se glasuje o reso
luciji po točkah, in pri tem poudaril 
programske točke, med katerimi je 
tudi pravica slovenskih svetovalcev, 
da uporabijo svoj materin jezik v 
vseh izvoljenih svetih.

Proti temu predlogu glasovanja 
po točkah je nastopil socialist Ker
vin, ki je orisal nevarnost «biparti- 
tizma», osi KD-KPI, in poudaril vlo
go PSI v bitki za svobodo in demo
kracijo. Za politično preveranje pa 
še ni nastopil čas, je dejal, saj se 
morajo prej izreči organi strank, v 
prvi vrsti pokrajinski in vsedržavni 
svet PSI. Za obnovitev delovanja ob
činske uprave pa bi bilo zgrešeno, 
da socialisti izstopijo, nasprotno, 
poudariti morajo svojo vlogo, ki je 
jasno izražena v programskih smer
nicah stranke. Razbitje sedanje ve
čine bi privedlo samo do pomanjka
nja večine, ker ni še zrela nobena 
alternativa in je zato najavil na
sprotni glas svoje skupine.

V Kopru srečanje med 
predstavniki tržaške KPI 
in Obalne konference ZKS

V okviru izmenjav med KPI in 
ZKJ so se včeraj srečali v Kopru 
predstavniki tržaške avtonomne fe
deracije KPI in Obalne konference 
ZKS. Delegacijo obalnih komunistov 
je vodil podtajnik Bogdan Birsa. Za
stopniki obeh delegacij so si izme
njali razna mnenja ter razpravljali 
o izidu upravnih volitev v Italiji ter 
o nalogah Zveze komunistov.

in zasebne službe. Ezio Ciacchi je 
odbornik za proračun in finance, 
medtem ko so poverili Luisi Balbi 
zdravstvo in socialno skrbstvo. So
cialist Russignan je odbornik za 
šport, Apostoli za turizem, kulturne 
prireditve in upravno decentralizaci
jo, Bernè pa za urbanistiko in načr
tovanje.

Po enournem zasedanju so sejo 
prekinili, da bi se svetovalci lahko 
udeležili koncerta mladega vokalne
ga in instrumentalnega ansambla iz 
Edinburga na Škotskem.

Občinski svet se bo sestal spet da 
nes ob 20. uri.

Obsodba odpusta delavke 
v podjetju Radici-Galiuotti

Ženski gibanji KPI in PSI sta vče
raj objavili poročilo, v katerem o- 
stro obsojata odpust delavke Danie
le Menegazzi, uslužbenke podjetja 
«Radici - Gallinotti» ter ji izrekata 
svojo solidarnost. Krivda delavke je 
v tem, je rečeno v poročilu, da ni 
spoštovala srednjeveških pravil, ki 
vladajo v podjetju. Gibanji obenem 
pozivata sodne oblasti naj ukrepajo.

Drevi prva seja 
občinskega sveta 
v Zgoniku

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

JOŽE CESAR OD SINOČI 
RAZSTAVLJA V OBČINSKIMesec dni po razglasitvi volilnih 

izidov se bo drevi ob 21. uri, v 
Zgoniku prvič sestal novoizvoljeni
občinski svet, katerega sestavlja .. , ~ . .
skupno is svetovalcev. Dnevni red Dosleden svoji motiviki, pa tudi tehniki m močnim barvam
obsega pregled pogojev izvoljivosti

Do 27. t. m. je na ogled občinstvu skoraj trideset njegovih olj

novih občinskih svetovalcev, izvoli
tev župana in izvolitev občinskega 
odbora.

Zaradi večinskega sistema, ki je 
spričo majhnega števila prebival
stva v veljavi v zgoniški občini, si 
je z zmago na upravnih volitvah 
Napredna lista, katero sestavljajo 
komunistični in socialistični pred
stavniki, zagotovili 12 mest v občin
skem svetu, medtem ko si je o- 
pozicijska skupina, v našem prime
ru Slovenska skupnost, priborila tri 
svetovalska mesta. Tako odpadejo 
vsi problemi, s katerimi se ubadajo 
v večjih občinah pri sestavi večine, 
ki naj upravlja občinske zadeve. Slo
žen, enoten nastop na vohtvah kra
jevne komunistične in socialistične 
sekcije, na podlagi skupnega pro
gramskega osnutka, se bo odražal 
tudi pri nekomerni porazdelitvi funk
cij v občinski upravi, ki predvideva 
poleg izvolitve župana še imenova
nje podžupana, efektivnega odborni
ka in dveh nadomestnih odbornikov.

B. S.

šolsko skrbništvo sporoča, da so 
bile 16. julija obljavljene prednostne 
lestvice prosilcev za poverjena mesta 
za nedoločen čas na srednjih šolah 
s slovenskim učnim jezikom za šol
sko leto 1975-76. Lestvice bodo na 
vpogled deset dni, vsak dan od 10. 
do 12. ure na znanstvenem liceju 
«F. Prešeren» na Vrdelski cesti 13/1.

Tržaški slikar Jože Cesar se po 
sedemnajstih letih vrača v tržaško 
občinsko galerijo, kjer je poslednjič 
razstavljal leta 1958. Sledilo je na
to njegovo daljše zatišje, nakar so 
se z začetkom tega desetletja za
čele njegove več ali manj redne 
razstave. Najprej ona v galeriji - 
antikvariatu Barisi na Akvedotu, 
nato razstava v Tržaški knjigarni, 
sledila je razstava v Kraški hiši 
v Repnu in spet lani razstava v 
Tržaški knjigarni, sedaj pa v ob
činski galeriji, kjer je sinoči ra
zobesil svojo bero zadnjih let vse
ga skupaj skoraj trideset olj.

O Cesarjevi motiviki ne bomo go
vorili na dolgo, saj se on loteva 
prav vseh motivov, začenši s por
treti, ki jih je za sedanjo razstavo 
pripravil štiri ali bolje pet, nadalje 
je pripravil sedaj veliko pokrajin, 
in to tako marin in kraških mo
tivov, pa vse do gorskih ali pla
ninskih, kamor mu kot staremu pla
nincu še vedno uhaja oko.

Nanizal je tokrat še največ takih 
motivov, torej pokrajin, v katere 
je zajel vse, ravninsko Furlanijo, 
gorate predele Slovenije, pa tudi 
Sočo. Vmes je Jože Cesar dodal 
tudi nekaj šopkov cvetja, tako da 
je našo trditev, da se loteva vseh 
motivov, še potrdil.

Ne bi se radi spuščali v oce
njevanje njegovega novejšega ustva-

iiiiiiiliiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiuiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

OBISK DELEGACIJE GOSPODARSKE ZBORNICE SRS

Iz faze dogovarjanja je treba 
preiti k uresničevanju pobud

Razgovor s predsedstvom SGZ in slovenskimi operaterji

rjanja, ker so to storili umetnostni 
kritiki že pred leti, ko je Cesar 
prešel na svoje nove zelo močne 
poteze in še izrazitejše barve. Ven
dar bi radi poudarili, da se v nje
govih novejših delih še bolj kot 
kdaj koli zrcali njegov značaj. In 
to tako v dobrem, kot tudi v manj 
dobrem smislu. To posebej velja 
za nekatere njegove pokrajine, ne 
velja pa za njegove portrete.

Odprtje njegove razstave v občin
ski galeriji je sinoči priklicalo veli
ko občinstva, njegovih osebnih pri
jateljev, ljubiteljev njegove umet
nosti pa tudi ljubiteljev umetnosti 
nasploh. Cesar bo razstavljal v ob
činski galeriji vse do 27. t.m. in 
sicer po umiku galerije: od 10. do 
13. ure ter od 17. do 20. ure ob de
lavnikih, od 10. do 13. ure pa ob 
nedeljah in praznikih.

Tridnevni festival 
lahke glasbe

Danes, jutri in v soboto, 19. julija, 
ob 21. uri, bo na gradu sv. Justa 
mednarodni festival folk in pop glas
be ter jazza, s skupnim naslovom 
«International meeting». Vstopnica za 
en večer stane 2000 lir, abonma za 
vse tri večere pa 4500 lir. Predpro
daja vstopnic je v Galeriji Protti.

Seja občinskega 
sveta v Miljah

Sinoči se je sestal na izrednem za
sedanju miljski občinski svet. Pred 
tem je bilo zasedanje občinskega od
bora za porazdelitev funkcij. Župan 
Millo je prevzel odborništvo za jav
na dela, poleg tega pa bo tudi skr
bel za stike z občinskimi in drugimi 
ustanovami. Mesto podžupana je zo
pet zasedel Willer Bordon, ki bo tu
di odbornik za šolstvo ter za javne

Na sedežu deželnega odborništva za 
načrtovanje in proračun sta bila vče
raj dva pomembna sestanka uprav
no - tehničnega značaja o trenutnem 
stanju gradnje podzemeljske krožne 
železnice v Trstu ter železniške pro
ge Redipuglia - Krmin. Sestankov so 
se udeležili poleg deželnega podpred
sednika in odbornika za načrtovanje 
De Carlija. tudi tržaški župan Spac- 
cini, podprefekt Pino, glavni podrav- 
natelj Drža vpili žpleznic Misiti, načel
nik kabineta ministrstva za promet 
Collini, predsednik tržaške trgovinske 
zbornice Caidassi ter razni drugi 
predstavniki Državnih železnic, mini
strstev za javna dela in promet, 
ANAS ter zainteresiranih deželnih od- 
bomištev. Vsi udeleženci so si včeraj 
tudi ogledali prvi, četrti in peti del 
podzemeljske krožne železnice.

Po pozdravnem nagovoru deželnega 
podpredsednika De Carlija, ki je 
podčrtal pomen obeh objektov v grad
nji, sta o neovrgljivi potrebi po njuni 
čimprejšnji uresničitvi spregovorila 
predsednik trgovinske zbornice Cai- 
»lassi in župan Spaccini. Podroben 
pregled o dejanskem stanju pa je 
iodal predstavnik urada za nove že
lezniške ''.adnje iz Vidma inž. Bor- 
»ei, 1« je ob ugotovitvi, da se pri 
grfcrfih še vedno soočajo z ogromni- 
fcti težavami upravnega značaja, de
jal, da je sedaj v teku gradnja pe
tega in zadnjega dela predora, ki 
gre nekako od mestnega predela, kjer 
stoji zdravilišče «Sanatorio Triestino» 
do Drevoreda D’Annunzio. Zvrtati mo
rajo skratka še 500 metrov predora. 
Trenutno izvrtajo dnevno dva metra 
in 70 centimetrov in bi zato s tem 
ritmom dokončno zaključili svoj trud 
zadnje mesece leta 1977, čeprav je 
podjetje, ki ta dela izvršuje, mnenja, 
da bi predor dokončno izvrtali lahko 
že na poletje istega leta.

Bela stavka carinikov
Tudi včeraj so na večjih mejnih 

prehodih občutili težave zaradi «be
le» stavke carinikov. Kot je znano, 
so slednji v ponedeljek napovedali.

razcarinjali blaga po 14. uri oziro
ma, da ne bodo delali nadur. Do te
ga sklepa je prišlo zaradi spora gle
de plačevanja nadur.

Posledice tega ukrepa so bile ta
koj vidne. Na mednarodnih mejnih 
prehodih, predvsem pri Fernetičih 
in delno pri Škofijah, so kmalu na
stale dolge kolone tovornjakov. Več
je težave so predvsem na jugoslo
vanski strani, kjer morajo tovornja
ki dolgo čakati. Da bi vsaj delno 
omilili razne težave, ki jih takšno 
stanje prinaša, so uredili tako, da 
imajo tovornjaki, ki prevažajo lažje 
pokvarljivo blago, prednost pred o- 
stalimi.

Na srečo tokrat ni večjih zaplet- 
Ijajev na proseški postaji. Razcari- 
njenje se tu nadaljuje tudi po šestih 
normalnih delovnih urah, kajti stav
ka bi ob neznosni vročini teh dni 
povzročila ogromno, nepredvidljivo 
škodo za živino, če bi ta morala 
dolgo čakati v zatohlih železniških 
vagonih.

Najhujši položaj je na italijansko- 
avstrijski meji pri Kekovem, kjer je 
ves promet skoraj, paraliziran. Na 
avstrijski strani so bile namreč vče
raj 10-kilometrske kolone tovornja
kov.

Omeniti je treba tudi tržaško pri
stanišče, kjer je imela bela stavka 
carinikov tudi občuten odmev. Ne
kaj ladij je moralo zakasniti svoj 
odhod iz pristanišča, ker je stavka 
onemogočila natovarjanje in razto
varjanje ladij.

Pokrajinsko tajništvo FIAI - CGIL je 
v zvezi z belo stavko carinskega o- 
sebja izdalo včeraj kratko izjavo, v 
kateri izraža svojo zaskrbljenost in 
nezadovoljstvo ter poudarja, da je tre
ba zahteve državnih uslužbencev po
staviti v globalno platformo interesov 
vsega osebja javnih uprav.

Kot smo že na kratko poročali, 
je bila na obisku pri Slovenskem 
gospodarskem združenju delegacija 
Gospodarske zbornice SR Slovenije. 
Delegacijo je vodil predsednik An
drej Verbič, prisotna pa sta bila 
tudi predsednik odbora za obmejno 
gospodarsko sodelovanje Aleksander 
čerče in Veno Doljak, podpredsed
nik izvršnega odbora za promet in 
zveze pri zbornici.

Delegacija se je najprej sestala 
s predsedstvom SGZ in obravnava
la razna vprašanja ter se dogovo- 
rila’uaà vrsto pobud,' ki naj konkre
tizirajo dosedanje razgovore ter u- 
redijo sodelovanje med ustanovama. 
To .sodelovanje, je bilo do danes 
že dobro, vendar mora postati še 
širše in zaradi tega bodo nujni stal- 
nejši kontakti, preko katerih bosta 
ustanovi vedno iahko pravočasno 
interveniral za rešitev vseh tistih 
problemov, ki se bodo pojavili.

Po tem prvem razgovoru se je de
legacija Gospodarske zbornice sre
čala š širšim številom tržaških in 
goriških slovenskih operaterjev v 
zunanji trgovini in s predstavniki 
treh denarnih zavodov. Predsednik 
Verbič je v uvodu orisal glavne 
smernice slovenske oz. jugoslovanske 
zunanje trgovinske politike in podal 
okvirno sliko o stanju in perspek
tivah gospodarstva v SR Sloveniji. 
Glede zunanje trgovine je dejal, da 
mora Jugoslavija izravnati deficit 
v plačilni bilanci in da mora zato 
nujno povečati svoj izvoz. V tem 
oziru postajajo zalo aktualna trži 
šča vzhodnih držav in držav v raz
voju. Razume se pri tem, da bo 
Jugoslavija še naprej razvijala so
delovanje z dosedanjimi partnerji, 
vendar se bo moral sedanji način 
dela spremeniti in zajeti v večji 
meri prav jugoslovanski izvoz. O 
slovenskem gospodarstvu je pred
sednik Verbič mnenja, da je doseglo 
zavidljive uspehe, da pa se mora 
še okrepiti na nekaterih specifičnih 
področjih. Glede sodelovanja SR 
Slovenije z našo deželo in našo 
manjšino je predsednik podčrtal 
voljo in željo, da postanejo doseda
nje vezi še trdnejše ter da doseda
nje sodelovanje zadobi trdnejše in 
trajnejše, oblike, tako količinsko 
kakor tudi kakovostno.

Po tem uvodu je sledila disku
sija, med katero so številni opera
terji zastavili gostom vrsto vpra
šanj v zvezi z zunanjo trgovino 
in tudi v zvezi z drugimi gospo
darskimi sektorji. Precej je bilo 
govora o jugoslovanskih ukrepih za 
uravnovešenje plačilne bilance ter 
o možnih razvojnih perspektivah 
blagovne izmenjave med Itahjo in 
Jugoslavijo. Niso pa izostala vpra
šanja, ki zadevajo turizem, malo 
trgovino ter industrijo. Problemov 
je veliko, vendar se bojo dali z

da za nedoločen čas ne bodo več ivo vnetje jeter — 2 primera,

Zdravstveni urad tržaške občine je 
sporočil število nalezljivih bolezni 
v obdobju od 7.7. do 13.7.1975: čre
vesno vnetje pri otrocih — 1 pri
mer, ošpice — 26 primerov, norice 
— 2 primera, mumps — 28 prime- 
rov, rdečke — 1 primer, nalezlji
vo vnetie ieter —- 2 primera. I

dobro voljo in ob sodelovanju vseh 
zainteresiranih faktorjev, tudi po- 
voljno rešiti. Preiti je potrebno iz 
faze dogovarjanja, v fazo konkreti 
zacije pobud, pa četudi postopno in 
po posameznih sektorjih. Govor je 
bil tudi o specifičnih sektorjih kot 
so les, jestvine in industrijsko teh
nično sodelovanje ter so bili spre
jeti sklepi za nadaljnje sodelovanje. 
Prav tako je bil govor tudi o av
tonomnih računih, ki pridobivajo 
vsak dan na pomembnosti in katere 
bo potrebno v bližnji bodočnosti še 
bolj prilagoditi današnjim potre
bam in zahtevam. Avtonomni ra
čuni morajo postati — v interesu 
obmejnih gospodarstev — pomem
ben člen v blagovni izmenjavi med 
Italijo in Jugoslavijo in jilj morajo 
zato urejevati take norme, ki naj 
bodo čim bolj elastične in pa • taki 
organi, ki naj bodo v stanju hitro 
ukrepati, ko bi se pojavile razne 
težave oz. posebne prilike.

Po tem srečanju je delegacija 
Gospodarske zbornice v spremstvu 
predsedstva SGZ obiskala Tržaško 
kreditno banko, kjer jo je sprejel 
predsednik Libero Polojac. popoldne 
pa še Hranilnico in posojilnico na 
Opčinah, kjer se je razgovarjala s

predsednikom Josipom Podobnikom. 
Na obeh srečanjih je bilo prikazano 
dobro delovanje teh denarnih za
vodov, bile pa so podčrtane tudi 
razne težave, s katerimi se morajo 
ti zavodi soočati. Podčrtana je bila 
nadalje vloga, ki jo nujno morajo 
imeti v vsakem gospodarstvu prav 
denarni zavodi.

Na koncu obiska sta delegaciji 
Gospodarske zbornice SRS in Slo
venskega gospodarskega združenja 
izrazili svoje zadovoljstvo nad obi
skom in podčrtali nujnost, da po 
stanejo ti stiki še pogostejši v in
teresu pozitivnega razvoja tako 
manjšinskega kot tudi splošnih go
spodarstev obeh dežel. K. J.

Kmalu širša razprava 
o kraških rezervatih

V torek se je ponovno sestala pr
va deželna komisija in pričela z raz
pravo o zakonu, ki predvideva usta
novitev kraških rezervatov. Po dalj
šem poročilu odbornika Mizzaua je 
komisija preložila razpravo na pri
hodnji teden. Prva seja bo predvi
doma prihodnjo sredo.

V soboto ponovitev 
kotaikarske revije

Po prodornem uspehu treh priredi
tev, ki so bile prejšnjo soboto, ne
deljo in ponedeljek, bo ŠD Polet v 
soboto, 24. julija, ponovilo zaključno 
kotalkarsko revijo. Prireditev bo na 
dvorišču Prosvetnega doma na Opči
nah ter se bo pričela ob 21. uri.

Zadela ju je srčna kap 
zaradi hude vročine
Huda vročina, vlaga in nizek zrač

ni pritisk sta včeraj terjali dve živ
ljenji. 28-letnemu tehniku Emiliu Po- 
ceccu iz Ul. Umago 14 je bilo zelo 
vroče in je ob 15. uri stopil na bal
kon, da bi se osvežil. Nenadoma pa 
se je zgrudil: umrl je zaradi srčne 
kapi.

V prvih popoldanskih urah je za
radi srčne kapi izdihnil v Skednju 
63-letni Giovanni Mejak iz Ul. Ce- 
schia 6. Delal je na vrtu pod pripe
kajočim soncem, pa se je zgrudil 
in obležal mrtev.

Nepazljivost je dragb" stala 37-let- 
no trgovko iz Červinjana Attilio Gal
lina por. Colombo, Z možem je pri
šla po opravkih v Trst in pot jo je 
zanesla na Ponterošo, kjer je pri 
raznih stojnicah izterjevala svoje 
kredite. Med razgovorom z nekim 
stojničarjem je le za trenutek naslo
nila svojo torbico na blago, ko pa 
je spet pogledala, torbice ni bilo več 
in z njo je izginilo tudi en milijon 
200 tisoč lir, ki so bile v listnici.

Verjetno so tatvino opravili trije 
mladeniči, ki so pobegnili proti Ul. 
Dante. Policija je nato v veži po
slopja št. 5 v omenjeni ulici našla 
torbico z vsemi dokumenti in čeki, 
denarja pa seveda ni bilo več.
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HUD UDAREC TATOVOM IN PREKUPČEVALCEM

Karabinjerji in policija so odkrili 
za eno milijardo lir ukradenega blaga
V koronejske zapore so doslej zaprli 7 oseb ■ Mreža je bila razpredena po celi Italiji

Tržaški preiskovalni oddelek ka-, na, saj je znano, da med prekupče- 
rabinjerjev je v sodelovanju z lete- vaici ukradenega blaga velja strog 
čim oddelkom kvesture zadal zelo1 nenapisan zakon, po katerem je
hud udarec prekupčevalcem ukra
denega blaga; v raznih skrivališčih 
v mestu in v okolici ter v Tržiču so 
namreč odkrili velike količine naj
različnejšega plena, od pohištva, ur, 
radijskih sprejemnikov, do vina, 
znamk, kožuhovine itd., v skupni 
vrednosti skoraj milijarde lir.

Že dalj časa so preiskovalci opa
zili, da je v naših krajih vedno več 
tatvin po stanovanjih, uradih, tr
govinah in avtomobilih, plena pa 
so odkrivali vedno manj. Od svojih 
konfidentov so izvedeli, da je bil 
večji del ukradenega blaga takoj 
poslan v druga mesta, kot so Milan, 
Genova in Neapelj, kjer ga je bilo 
laže prodati, v naše mesto pa je 
«pritekal» plen iz drugih področij, 
zlasti iz Veneta in Furlanije. Pre
iskava je bila zelo težka in zaplete-

najhujši zločin — priznanje. Zato 
karabinjerji in policisti niso mogli 
zaslediti točnih imen tržaških pre
kupčevalcev, pa so jim vendar pri
šli na sled.

V garaži v Ul. Capodistria 1 so 
odkrili 6 stotov težko jekleno bla
gajno, ki so jo ukradli februarja 
letos v uradih podjetja «Tagnin & 
Borgato». Na podlagi raznih priče
vanj so zasumili do tedaj njim ne
znanega Paola Virgilia, 45-letnega 
lastnika elektrotehniške delavnice 
v Ul. Rossetti 19. Ugotovili so, da 
je Virgilio trošil dosti več denarja, 
kot ga je zaslužil s svojim delom, 
in so zato 10. junija letos, v sode
lovanju s policijo, pregledali več 
njegovih skladišč v mestu in okolici.

Verjetno si niti sami niso pri
čakovali takšnega uspeha: odkrili

Majhen del ukradenega blaga

Razstavljene ikone
Včeraj je bila v muzeju Sartorio 

in v cerkvi sv. Spiridiona razstava 
ikon. Dela so izbrana iz različnih tr
žaških muzejev zgodovine in umet
nosti. Namen razstave je, na majh
nem prostoru zgoščeno prikazati i- 
konografijo srednjega veka in novej
ših obdobij — razstavljena dela za
jemajo obdobja od IV. pa vse do 
XIX. stoletja. Razstavni prostori so 
razdeljeni po slikarskih šolah, ki so 
prevladovale v različnih obdobjih; 
tak sistem je najbolj nazoren, naj
bolj barvit, niso v eno posodo stla
čeni posamezni avtorji (kar bi bilo 
izredno enolično), omogočeno je pri
merjalno opazovanje ikon. šestero 
prostorov je, v katerih lahko umet
nosti željni človek občuduje duh pre
teklosti.

Vežni prostori s svojimi že oble
delimi ikonami opozarjajo opazoval
ca na njihovo starost — daljno XIH. 
stoletje. Drugi razstavni prostor ob
sega dela od XIV. do XVI. stoletja. 
To so prizori iz življenja svetnikov 
na pozlačenem ozadju. To so slike 
brez globokih panoram, brez preti
rane razgibanosti; vse je namenje
no cerkvenemu obredju. Najboljše 
ikone so «Dormitorio Virginis» bene- 
čanskega izvora, «Križanje» (začet
ki XIV. stol.), «Rajski vrtovi» got
skega značaja. Tretji oddelek je po
svečen ikonam kretske šole (XV. - 
XVII. stol.). XVII., XVIH. in XIX. 
stoletje pripada grški šoli in področ
ju grških otokov, kamor so prinesli 
Turki del svoje kulture. Zadnjim 
razstavnim prostorom pa dajejo zna
čilen pečat slovanske ikone (bolgar
ske, romunske, posebno ruske).

Razstava v muzeju Sartorio je bi
la odprta samo včeraj; ikone v cer
kvi sv. Spiridiona pa bodo razstav
ljene do sobote.

V nedeljo in ponedeljek v Ricmanjih

Sagra in proslava 
obletnice osvoboditve

PD «Slavec» iz Ricmanj bo prire
dilo v nedeljo in ponedeljek tradicio
nalno vsakoletno šagro, ki bo letos 
povezana s proslavo 30. obletnice o- 
svoboditve. Sagra se bo v nedeljo 
začela ob 17. uri s kulturnim pro
gramom. Nastopili bodo obnovljeni 
mešani in moški pevski zbor «Sla
vec» iz Ricmanj, ki ga sestavlja 
predvsem mladina, moški pevski 
zbor «Slovenec» iz Boršta, osnovno
šolski otroci ter ricmanjska godba 
na pihala. Slavnostni govor bo imel 
domači učitelj Boris Žafran. V ve
černih urah bo obiskovalce zabaval 
ansambel Pomlad.

Šolske vesti
Državni strokovni zavod za indu

strijo in obrt sporoča, da se je začelo 
vpisovanje za sekcije orodnih meha
nikov, radijskih in televizijskih mon
terjev ter šivilj v tajništvu šole v UL 
Matteotti 12, tel. 765276. Tajništvo bo 
odprto všhk! dan od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega znanstve
nega liceja «F. Prešeren» v Trstu, Ul. 
Guardiella 13/1, sporoča, da dne 24. 
julija 1975 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1975-1976. Pro
šnje sprejema tajništvo vsak dan od 
10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda s slovenskim uč
nim jezikom «Žiga Zois» — Trst, Vr- 
delska cesta 13/2 — sporoča, da je 
čas za vpis za šolsko leto 1975-76 
do vključno 25. julija. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 10. do 
12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
«Anton Martin Slomšek» v Trstu, Ul. 
Caravaggio 4, sporoča, da dne 24. 
julija zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1975-76 na učiteljišče in priklju
čeni tečaj za otroške vrtnarice. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
10 do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole
«Simon Gregorčič» v Dolini sporoča, 
da je čas za vpis za šolsko leto 
1975-76 do vključno 25. julija. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
9. do 12. ure.

Zgoniška občinska uprava obvešča, 
da bo vpisovanje za šolsko 1. 1975-76, 
do jutri, 18. t.m.. od 9. do 13. ure 
na sedežih občinskih vrtcev v Zgoni
ku in Gabrovcu. Obveščamo star
še, da morajo v zgoraj omenjenih 
dneh poskrbeti za vpis tudi tistih 
otrok, ki so že obiskovali vrtec v 
šolskem letu 1974-75. Zamudniki se 
lahko vpišejo najkasneje do 15 sep
tembra. Po tem roku ne bo sprejet 
več noben otrok v občinski otroški 
vrtec, šolsko leto 1975-76 se bo za
čelo 1. septembra 1975.

Gledališča ■-
Jutri v Rosseltiju 
opereta «Dežela zvonov»

V Politeama Rossetti bo jutri 
ob 21. uri opereta «Dežela zvonov» 
avtorjev Lonbarda in Renzata. O- 
biskovalcem se obeta prijetna pred
stava, saj sta skladatelja Lonbardo 
in Remato znana po mnogih uspelih 
glasbenih fantazijah, med njimi pa 
je najuspešnejša «Dežela zvonov». 
Dirigent bo Francesco Martini.

Poleg pevcev Elene Basslore in 
Gina Taddei bodo nastopili tudi 
znani asi operetne komike: Aurora 
Banfi, Sandro Massimini, Adriana 
Innocenti, Graziella Porta, Lino Sa- 
vorani, Piero Nuti in drugi.

Sceno je uredil scenografski za
vod gledališča Verdi, koreografija 

Gino Landi, kostumi — Sebastia
no 'Soldati, orkester in zbor je iz 
gledališča Verdi.

Vstopnice za premiero «Dežele 
zvonov» so v prodaji v Galeriji 
Protti 2.

Kino
MIRAMARSKI PARI: LUČI IN ZVO-

KI - Predstavi: ob 21.30 «Maximi- 
lian of Mexico: an Emperor’s tra- 
gedy» (v angleščini); ob 22.45 «Ce
sarski sen v Miramaru» (v itali
janščini).

Ariston 21.30 «Frankenstein junior».
Grattacielo 16.00 «I violini del ballo», 

barvni film.
Excelsior 16.00 «La guerra di Gor

don», barvni film, igra Paul Win- 
sield.

Nazionale Zaprto zaradi počitnic.
Fenice 16.00 «The organization, colpo 

di morte», barvni film, prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Eden 16.00 «Gli uccelli», barvni film, 
igra L. Taylor, prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Ritz 16.30 «Tra squali, tigri e despe- 
rados», barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Aurora 16.30 «Squadra speciale». 
Barvni film.

Capitol 15.00 «Gli ammutinati del 
Bounty», Marion Brando. Barvni 
film.

Cristallo 16.30 «H codice d’amore o- 
rientale», barvni film, prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Impero 16.30 «Alla mia cara mam
ma nel giorno del suo complean
no», barvni film.

Filodrammatico 16.30 «Quindici anni, 
l’età della malizia». Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Deviati sessuali», 
barvni film, prepovedan mladini pod 
18. letom.

Ideale 16.30 «Trader Hom il caccia
tore bianco», barvni film, igrata 
Rod Taylor in Jean Sorel.

Vittorio Veneto Zaprto zaradi počitnic.
Abbazia 16.30 «I baccanali di Tiberio», 

barvni film, igrata Walter Chiari in 
Ugo Tognazzi.

Astra Zaprto zaradi počitnic.
Radio • Zaprto zaradi počitnic.
Mignon Zaprto zaradi počitnic.

Paolo Virgilio

so toliko nagrmadenega blaga, da 
so ga več dni odvažali v skladišča po
veljstva karabinjerjev v Istrski u- 
lici — kjer so napolnili telovadnico 
in večje skladišče — ter v dve skla
dišči na kvesturi. Še isti večer so a- 
retirali Virgilia, njegovo 29-letno pri
jateljico Fernando Fabris ter njune
ga prijatelja Giordana Carlija, sta
rega 39 let. Namestnik državnega 
pravdnika dr. Tavella in preiskoval
ni sodnik dr. Serbo sta nadaljevala 
preiskavo, tako da so odkrili še dru
ga skladišča v Tržiču, in med temi 
celo sef neke banke, v katerem je 
bilo 128 še nepopisanih osebnih iz
kaznic, ki so jih ukradli leta 1973 
na županstvih Mariana in Ragno- 
gna v Furlaniji.

V «pajčevino» skrbne preiskave se 
je ujelo še več drugih prekupčeval
cev ukradenega blaga in v koronej
ske zapore so zaprli tudi 38-letnega 
Romana Petrino, 31-letnega Sergia 
Braicovicha, 57-letno Luiso Susanj 
ter 60-letnega Guerrina Marinata. 
Na račun številnih drugih osumljen
cev še vodijo preiskavo.

Ukradeno blago, ki je nagrmade
no v raznih skladiščih policije in 
karabinjerjev, je sedaj na razpola
go lastnikom. Vsi, ki so jih v zad
njih časih okradli in ki niso še dobi
li svojega blaga, so vabljeni, da si 
ogledajo zaplenjene predmete.

Razna obvestila
Slovensko dobrodelno društvo v Tr

stu obvešča, da se je začelo vpi
sovanje deklic v kolonijo v Na
brežini. Za določitev številke otro
ka naj se starši, ali osebno ali te
lefonsko (štev. 36275), čimprej zgla
sijo. Urad bo posloval v Ul. Machia- 
vellL 22 do jutri, 18. julija, od 10.30 
do 12. ure.

V nedeljo, 20., in v ponedeljek, 21. 
t.m., bo v Ricmanjih tradicionalna 
šagra združena s proslavo 30-letnice 
osvoboditve.

S P Z vabi na «Dan narodne noše», 
ki bo 31. avgusta v Kamniku. Prija
ve v uradu SPZ.

Razstave
V umetniški galeriji «II Mandrac- 

ehio» v Miljah razstavlja svoja naj
novejša dela slovenski slikar DEME- 
TRIJ CEJ. Razstava bo odprta vsak 
dan do 27. julija od 8.30 do 13. in 
od 14.30 do 20. ure. Ob nedeljah od 
11. do 13. ure.

Izleti
SPDT priredi 20. julija avtobusni 

izlet v Bovec, Trento, Vršič z vzpo
nom na ! Mojstrovko. Vpisovanje v 
Ul. Geppa — uradi ZSŠDI — v do
poldanskih urah.

OSMICA
V Lonjerju št. 244 (pri Pušerje- 

vih), toči Mirka čok pristno belo 
in črno vino.

AUTOSALONE TRIESTE - ČARU 
VIRGILIO - 126 73. 127 74, 128 70-
74, 1500 C 66, 124 coupé 5 m 68, 
850 coupé 70. A 112 74. Citroen 1000
75, Fulvia coupé 67. 125 68. Opel 
1000 tam. 70 in drugih 20 avtomo
bilov vseh vrst na ogled v UL Giu. 
Ira 10 in UL Cologna 7.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 17. julija 

' ALEŠ
Sonce vzide ob 4.31 in zatone ob 

19.50. — Dolžina dneva 15.19. — Lu
na vzide ob 14.39 in zatone ob 00.00.

Jutri PETEK, 18. julija 
MIROSLAV-

VREME včeraj: Najvišja tempera
tura 29 stopinj, najnižja 23,4, ob 19. 
uri 27,4, zračni pritisk 1010,9 pada 
brez vetra, nebo 8 desetink poobiače- 
no, morje skoraj mirno, temperatura 
morja 25,5 stopinje, vlaga 74-odstotna.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 16. julija 1975 se je v Trstu 

robilo 6 otrok, umrlo pa je 14 oseb. 
' ÙMRLI SO: 94-letni Guglielmo El
mi, 77-letna Stefania Fontanot por. 
Majola, 71-letni Oscarre Magrini. 59- 
letni Ottomaro Langer, 75-letna Maria 
Zirnstein vd. Camiel. 50-letni Guerri
no Grisonich, 72-letna Ester Peren- 
tìn, 68-letni Lino Pregi. 61-!etna Gior
gina Predonzani por. Fragiacomo, 70- 
letni Lino Ghersetti, 93-letna Amalia 
Haufen vd. Randieri, 71-letni Carlo 
Martini, 78-Ietna Paola Kodre, 83- 
letna Pierina Bresa vd. Scopazzi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Dott. Gmeiher, UL Giulia 14; Man
zoni, Largo Sennino 4; Al Cedro 
(INAM) Trg Oberdan 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

All’Angelo d’oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Ai due Luc
ci, Ul. Ginnastica 44.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica:
tel. 226-165: Opčine: tel. 211-001:
Prosek: tel. 225-141; Božje polje — 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljan: tel. 209-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-121

isaiss
BAkiCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 

■TRŽAŠKA-KREDITNA BANKA
S. P. A.

TRST - ULICA F.-FILZI IO - ČSŠ? G1-AA6

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 653*—
Funt šterling 1430.—
švicarski frank 248,70
Francoski frank 154,30
Nemška marka 262,—
Avstrijski šiling 37.—
Dinar: debeli 37.—

drobni 37.—

MENJALNICA
vseh tujih valut
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prikazal bodoči program uprave
«Napredek je v brezštevilnem seštevku še tako drobnih uspe- 
hov, za katere se mora vsak delovni človek krepko boriti»

ŽIVAHNA DISKUSIJA NA VAŠKI SKUPŠČINI V STANDREZU

Novi dolinski župan Edvin Švab Enotna zahteva predstavnikov strank
po spremembah v regulacijskem načrtu

Do konca meseca hočejo v industrijskem konzorciju imeti 
na razpolago 20 ha za gradnjo tovarne plemenitih jekel

Kakor smo že poročali, je dolin-1 zika. Če od najih občanov izvzame- 
ski občinski svet izvolil na predsi- ‘ mo pripadnike slovenske narodne
nočnji seji nov odbor. Po dolgih le
tih županovanja Dušana Lovrihe, je 
to odgovorno mesto prevzel Edvin 
Švab. Po izvolitvi se je novi župan 
zahvalil svetovalcem za izkazano za
upanje ter pri tem dodal, da v res
nici nobena zahvala volivcem ne 
more biti tako konkretna in tako 
upoštevana, kot so lahko dobri in 
dejanski rezultati skupnega dela.

«Iz volilnega rezultata,» je nato 
dejal Švab, «razbiramo pri nas v 
državi priznanje in podporo oprav
ljenemu delu, toda z največjo odgo
vornostjo tolmačimo tudi pričakova
nja, posebno mladih, da bo ta rezul
tat prinesel svežino in rešil našo re
publiko iz slepe ulice.»

Glede boja delovnih ljudi za širo
ke ljudske pridobitve in za ureditev 
svojih narodnostnih in državnih pra
vic je Švab dejal, da z vsakim 
dnem in na lastni koži ugotavljamo, 
da ne premakne napredka dogovar
janje v vrhovih, ampak brezštevilni 
seštevek vsakodnevnih še tako maj
hnih uspehov, za dosego katerih se 
mora delovni človek boriti.

«Navada je bila,» je nadaljeval no
vi župan, «da si tekmeci med volilno 
kampanjo niso prizanašali v bese
dah in karakteristikah. To nam po
trjuje tudi oznaka socialkomuništič- 
r.e uprave, ki ni bila izrečena kar 
tako, ker bi jo hoteli imenovati z 
njenim pravim imenom, ampak ta
ko podcenjevalno, z nekakšnim pri
zvokom prisotnosti samega hudiča 
ali še česa hujšega. Da! Bili smo 
socialkomunistična uprava. Tudi se
daj, od tega trenutka dalje smo 
socialkomunistična uprava in takih 
socialkomunističnih uprav je z vsa
kim dnem več in je celo v milijon
skem mestu Turinu.»

Švab je nato prešel h konkretne
mu programu za bodoče upravljanje. 
Najprej je poudaril, da morajo biti 
skrb vseh pereča vprašanja narav
nega in nasilnega spreminjanja 
strukture občinskega ozemlja, in
dustrializacije in njenih posledic ter 
spreminjanja Trsta v naftno prista
nišče. Občina bo nato pregledala in 
vnesla nekatere nujne dopolnitve k 
regulacijskemu načrtu.

«Avtonomijo krajevnih utanov bo
mo podpirali in razvijali s pristopa
njem k medobčinski ustanovi (comi
tati comprensoriali), v okviru katere 
naj se razvijajo obstoječi (prevozi) 
in novi konzorciji. Tako se naša u- 
prava v tem pogledu obvezuje, da 
bo skrbela za popolno uresničitev 
pravice svojih občanov do zdrav
stvene zaščite.

V tem smislu se uprava obvezu
je, da bo zahtevala čimprejšnjo u- 
stanovitev medobčinskega konzorci
ja za poenotenje zdravstvenih e- 
not, kot jih določa deželni zakon 
št. 58.

Uprava se bo borila proti vsem 
oblikam družbenega izločanja, pred
vsem umsko prizadetjh, s centri za 
umsko higieno, ki delujejo na širšem 
področju.

Naše šole, naša kulturna, športna 
in rekreacijska dejavnost so prav v 
tem letu pokazale svojo vitalnost, 
svojo inventivnost in svojo mobiliza
cijsko moč. V tesnem stiku in s 
skupnimi napori starejših in mlaj
ših občanov bomo izboljševali po
goje, v katerih se navedena dejav
nost razvija.

V okviru naših pristojnosti bomo 
podprli pobude na področju kmetij
stva, zadružništva, obrtništva, tra
dicionalnih domačih praznikov, ra
ziskovanja naše zgodovine, turizma 
in domačega gostinstva.

Ne bomo smeli štediti z našimi 
močmi pri vodenju kraške gorske 
skupnosti, pa čeprav spada le manj
ši del našega ozemlja v njeno pod
ročje.

Želimo si, da bi že v tem letu 
uspeli s sodelovanjem občanov iz
vesti decentralizirane organe občin
ske uprave z uvedbo krajevnih va
ških skupnosti.

Večina, kateri imam čast pripa
dati, bo brezkompromisno kot vedno 
branila in uveljavljala pridobitve in 
uajsvetlejše ideale partizanskega in 
Protifašističnega boja, v katerem 
sta se skovali in prekalili sodelo
vanje in bratstvo med narodi, med 
slovenskimi in italijanskimi anti
fašisti.»

Ob želji, da bi izrečeno obvezo lah
ko izrekel v bližnji bodočnosti s 
Privoljenjem vseh svetovalcev, je 
Švab zaključil svoj govor z mislijo, 
da žolje p0 omikanem sožitju ne sme 
mhče izpodkopavati.

«Našo dvojezičnost, ki je še v 
Slavnem platonska, je zaključil 
Svab, moramo razvijati v neposred
no medsebojno poznavanje, kar po
meni v prvi vrsti spoštovanje, v 
svojem nadaljnjem razvoju pa tudi še 
vsaj delno obvladanje drugega je-

skupnosti, imamo danes premalo ob
čanov, ki bi jim ne bilo treba pre 
vesti še tako enostavne misli, iz
ražene v jeziku tukajšnje večine, to 
je v slovenščini. Nekaj jih pa ven
darle je! Neprecenljivo bogastvo 
naše občine bo tudi v tem, če se 
bo njihovo število začelo večati.»

OD 24. DO 31. JULIJA

Izlet maturantov 
po Jugoslaviji

Čas strahu je za naše matu
rante mimo. Po skoraj dveh tednih 
trepetanja ob pismenih nalogah in 
ustnih izpraševanjih, jih sedaj ča
kajo zaslužene počitnice. Nekdo se 
bo razvedril ob morju, drugi v hri
bih, najboljši med njimi pa bodo 
prejeli še posebno priznanje: udele
žili se bodo tradicionalnega matu
rantskega izleta po Jugoslaviji.

Letošnji maturantski izlet se bo 
pričel v četrtek, 24. julija, in bo 
trajal en teden. Izleta se bo ude
ležilo 40 dijakov s Tržaškega: 13 
z znanstvenega liceja, 10 s klasič
nega liceja, 3 z učiteljišča in 14

s trgovskega tehničnega zavoda. 
Maturante bosta spremljala profe
sorja Samo Pahor in Ivana Pia
cer, zanimivosti raznih krajev pa 
jim bo orisal jugoslovanski vodnik.

Na svoji poti po Jugoslaviji se 
bodo maturanti ustavili v nekaterih 
mestih matične domovine: ogledali 
si bodo zanimivosti Zagreba, Jajca, 
Sarajeva, Mostarja, Splita in še 
drugih krajev. Dalj časa se bodo 
mudili v Sarajevu in v Splitu, na 
kar se bodo ob dalmatinski obali 
vrnili domov.

Slovenski maturanti bodo odpoto
vali na izlet v četrtek, 24. julija, ob 
8. uri z Oberdankovega trga, vrnili 
pa se bodo 31. julija ob 21. uri.

Danes rezultati maturet
na dveh slovenskih šolah

Danes bodo objavili rezultate ma
ture na dveh slovenskih višjih sred
njih šolah: ob 11. uri bodo razo
besili izide na trgovskem tehničnem 
zavodu, ob 12. pa bodo zvedeli za 
maturitetni uspeh dijaki znanstve
nega liceja. Rezultati mature na 
klasičnem liceju bodo znani jutri 
ob 12. uri.
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IZ DVORAN KAZENSKEGA SODIŠČA

TRIJE NEAPELJČANI OBSOJENI 
ZARADI TATVINE TIEP0L0VE SLIKE
Skušali so prodati sliko, ki so jo lani poleti izmak
nili iz hiše premožnega trgovca na Furlanski cesti

Tržaško kazensko sodišče je vče
raj sodilo trem Neapeljčanom, ki 
so bili vpleteni v tatvino Tiepolove 
slike v vili premožnega trgovca in 
ljubitelja umetnin Rolfa Heichem- 
berga na Furlanski cesti 529. Iz vi
le, ki stoji visoko nad cesto v nek
danjem kamnolomu, so v noči med 
17. in 18. junijem lani izmaknili ve
liko srebrnega pribora in majhno 
Tiepolovo sliko «Starec z brado».

Preiskovalci so dalj časa tavali 
v temi, dokler niso jeseni v Neaplju 
odkrili v stanovanju 20-letnega Či
ra Piccola sliko, ki je bila skrbno 
skrita v vdolbini v steni, pred ka
tero je Piccolo postavil omaro. Pic
cola so zasledili, ker je njegov pri
jatelj 39-letni Luigi Quinto ponujal 
sliko na prodaj, karabinjerji pa so 
zasumili, da je ukradena. Od Čira 
Piccola se je preiskava razširila na 
Trst, kjer živi njegov stric, 40-Iet- 
ni «stari znanec» policije Alfredo 
Piccolo. Izkazalo se je, da je po
slal ukradeno sliko svoji priletni 
materi, ko je ta umrla, pa se je v 
njeno stanovanje vselil nečak, ki je 
do nekaj dni prej bil v zaporu za
radi tatvine.

Včeraj se je Alfredo Piccolo, ki 
je bil obtožen tudi tatvine, zagovar
jal na dokaj naiven način: sliko mu 
je izročil neki «Mirko», katerega 
sploh ni poznal, ker pa ga ni več 
srečal, je sliko izročil svoji materi, 
da bi jo prodala. Neprepričljivo je 
bilo tudi pričevanje Čira Piccola: 
ko se je vselil v stanovanje, je od
stranil vse predmete, ki so ga spo
minjali na pokojno babico. Za sliko 
si je povsem naključno izbral luk
njo v zidu... Luigi Quinto je tudi za
vrnil vsakršno odgovornost, češ da 
o sliki ni sploh nikdar imel pojma.

Zastopnik trgovca nemškega po
rekla (odv. Matejka) je po zasli
šanju svojega klienta, ki je obra
zložil kolikšno škodo je utrpel za
radi tatvine, orisal sodnikom vred
nost slike in zahteval izplačilo ško
de. Javni tožilec dr. Tavella je pred
lagal precej hude kazni: za Alfreda 
Piccola 3 leta zapora in 300 tisoč 
lir globe, za Čira Piccola eno leto 
in 4 mesece zapora ter 150 tisoč lir 
globe, za Francesca Quinta pa dve 
leti zapora in 200 tisoč lir globe.

Odv. Ghezzi za Quinta in odv. Ser
ra za oba Piccola sta poudarila po
manjkanje tehtnih dokazov in pred
lagala oprostitev ali pa najnižjo 
kazen.

Sodni zbor (preds. Visalli, stran
ska sodnika D’Amato in Moscato) 
pa ni sprejel zahtev branilcev: Al
freda Piccola je sicer obsodil samo 
zaradi prekupčevanja z ukradenim 
blagom in ne zaradi tatvine ter mu 
prisodil eno leto zapora ter 100 tisoč 
lir globe, Ciro Piccolo je bil obso
jen na 6 mesecev in 60 tisoč lir glo
be, Luigi Quinto pa na 8 mesecev 
in 80 tisoč lir globe. Ker vsi trije 
obsojenci sedijo v zaporu že 7 me

secev, so takoj po razsodbi Čira 
Piccola osvobodili.

VEDNO SVEŽA 
EXPRESS

barcaffe
MEŠANICA PRAVE KAVE 

V ZRNU 
PO POSTOPKU 
PRESURIZACIJE

OD 26. JULIJA DO 3. AVGUSTA

Teden lipiških 
prireditev

Klub za konjeniški šport «Lipica» 
in podjetje «Kras - Sežana» prirejata 
od 26. julija do 3. avgusta «Teden 
lipiških prireditev», ki bo v Lipici 
kot del letošnjih proslav 30. oblet
nice osvoboditve.

Program se bo začel v soboto, 
26. t.m., z «lipiško nočjo» kjer bodo 
obiskovalce zabavali Boba Stefano
vič, Oto Pestner, humorist Vinko 
Šimek in show skupina SIAS 65. V 
nedeljo bo promenadni koncert god
be na pihala ljudske milice iz Ljub
ljane. Prireditev se bo nadaljevala 
v četrtek ob 20. uri, ko bo koncert 
DPD Svobode iz Celja.

Mednarodni jahalni turnir za Ve
liko nagrado Lipice bo 1. avgusta, 
ob 9. uri, bo državno prvenstvo 
v dresurnem jahanju, ob 15. uri pa 
mednarodno tekmovanje v preska
kovanju zaprek. Ob 20. uri bo na 
stopala mehiška show skupina Los 
Chics. Mednarodni turnir v dre
surnem jahanju in preskakovanju 
zaprek bo v soboto, 2. avgusta, ob 
9. uri, ob 20. uri pa bo nastopil 
Tržaški partizanski pevski zbor.

Tekmovanje v dresurnem jahanju 
in preskakovanju ovir se bo zaklju
čilo v nedeljo; med odmorom konje
niške prireditve in zvečer bodo igra
li Veseli planšarji.

Vazno za profesorje
šolsko skrbništvo v Trstu obve

šča, da je bil objavljen ministrski 
odlok z dne 19. junija 1975, ki za
deva ureditve, potrditve in imeno
vanja profesorjev, ki bodo pouče
vali v prostem dodatnem pošolskem 
pouku na državnih srednjih šolah v 
šolskem letu 1975/76.

V zvezi s tem šolski sindikat 
CGIL obvešča, da lahko dvignejo 
interesenti vsak delavnik od 18. 
do 19. ure na sedežu sindikata v 
Ul. Pondares 8 obrazce za prošnjo 
o poverjanju mest in suplenc za 
neučno osebje, obrazec za poverja- 
nje mest za pošolski pouk in za 
poverjanje mest v državnih otro
ških vrtcih. Rok za vlaganje pro
šenj neučnega osebja zapade 18. 
julija, medtem ko zapadeta roka 
za pošolski pouk in za otroške 
vrtce 20., oz. 25. julija. Neučno o- 
sebje lahko vloži prošnjo za pre
mestitev. Interesenti lahko dvignejo 
tudi te obrazce na sedežu sindi
kata, rok za vlaganje prošenj pa 
zapade prav tako 18. julija.

Nekateri krogi v Gorici hočejo na 
vsak način vsiliti štandrežcem veli
ko tovarno plemenitih jekel, ki bi 
zasegla celih dvajset ha površine 
na področju, ki je sedaj po regula
cijskem načrtu, namenjeno indu
strijski coni. S takim industrijskim 
obratom bi zasedli vse še razpolo
žljive površine, obenem pa bi pre
cej spremenili fiziognomijo vasi, 
ker bi od železniške postaje do to
varne speljali železniški tir. Tovar
ni bi dobavljali metan s posebnim 
omrežjem, tovarnar bi tako dobil 
vse mogoče ugodnosti. Naložba za 
to tovarno bi veljala skoro dvajset 
milijard lir, skoro gotovo je, da bi 
precejšnji del te vsote dali na ra
zpolago deželna finančna družba 
Friulia, rotacijski sklad in morda 
še kaka druga javna ustanova. 
Riziko za tovarnarja bi bil torej 
majhen. V tovarni bi dobilo zapo
slitev nekaj sto ljudi.

Tako lepo in še bolj olepšano sli
ko je skušal štandrežcem prikazati 
v torek zvečer predsednik industrij
skega konzorcija rag. Ezio Bianco
ni. še prej je zaprosil štandreško ra
jonsko konzulto, da bi njenim čla
nom in tudi drugim prebivalcem 
Štandreža prikazal načrt novega 
gradbišča. Prišel je v Štandrež, v 
pomoč mu je bil tudi podpredsednik 
konzorcija dr. Culot, vendarle nav
zočih članov konzulte in drugih kme
tov ni prepričal, še zlasti, ko se je 
izvedelo, da hoče industrialec imeti 
točen odgovor in zemljišča na raz
polago že do konca letošnjega julija. 
Kmetje so odgovorili, da bodo nasto
pili s traktorji v obrambo svoje 
zemlje.

Sejo je odprl predsednik konzulte 
Danilo Nanut. Prisotni so bili poleg 
zastopnikov konzorcija tudi pokra
jinski svetovalec Gallas (KD), ob
činski svetovalci Paulin (SS), Wal- 
tritsch (PSI), Brajnik in Battello 
(KPI). Ni pa prišel župan, ki je bil 
na selo povabljen.

V svojem uvodnem govoru je pred
sednik konzulte Nanut, ki je govoril 
v slovenščini, nakazal smernice, po 
katerih deluje konzulta. Dejal je, 
da je treba reči negativno besedo 
novim industrijskim in stanovanj
skim naselitvam, da je treba štan
dreško nacionalno in socialno eno
vitost ohraniti in da ne bodo Štan- 
drežci še vnaprej dopustili, da se z 
njimi in njihovo zemljo ravna tako 
kot hočejo nekateri gospodje v Go
rici. Omenil je v zvezi s tem tudi 
nacionalne pravice naše narodno
stne skupnosti.

Za njim je spregovoril rag. Bian
coni. Poleg zagovarjanja gradnje 
nove velike tovarne, je rag. Bianco
ni dejal, da bo morda industrijska 
cona škodovala slovenski manjšini, 
vendarle gospodarski interes velja 
za vse občane; v nasprotnem pri
meru pa bo kriza škodovala tako 
Italijanom kot Slovencem.

V debato so se prvi oglasili ne
kateri člani rajonske konzulte, ki 
so dejali, da so v tovarne najprej 
naselili ljudi, ki prihajajo od zu
naj, za domačine pa ni dela. Za lju
di, ki se ukvarjajo s kmetijstvom 
pa je še težje najti ustrezno delo.

Občinski svetovalec SS Damjan 
Paulin je dejal, da ni za štandrežce 
danes problem cene. Problem je o- 
hranitev štandreža. Regulacijski 
načrt se lahko spremeni, občina je 
v ta namen že napravila veliko spre- 
minjevalnih načrtov. Na občini je 
treba poskrbeti za take rešitve, ki 
bodo služile vsej štandreški skupno
sti. V štandrežu časovnega ultima
ta ne morejo sprejeti.

Socialistični občinski svetovalec

Marko Waltritsch je v polemiki z 
Bianconijem dejal, da ne sloni go- 
riško gospodarstvo samo na tovar
nah, marveč tudi na trgovini z Ju
goslavijo, na terciarnih dejavnostih, 
na upravnem aparatu. O tovarni Sa- 
fog pišemo na dolgo in široko, na 
prehodu pri Rdeči hiši dela trikrat 
toliko ljudi kot v tej tovarni, tega 
pa nihče ne omenja. Res so potreb
ne nove tovarne, pravilneje pa bi 
bilo sanirati že obstoječe, kot so A- 
dani, Lacego in druge. Regulacij
ski načrt je možno in potrebno 
spremeniti, zaradi odpadlih voja
ških služnosti pa naj se industrijska 
cona prenese onkraj Soče na Maj- 
nico. Omenil je še nekatere nejasno
sti v zvezi s tovarno plemenitih je
kel in se na koncu dotaknil še vpra
šanja mirnega sožitja ter medseboj
nega spoštovanja med tu živečimi 
Slovenci in Italijani.

Tudi Nereo Battello se je v ime
nu komunistične svetovalske skupine 
zavzel za spremembo regulacijskega 
načrta in za gradnjo tovarn na dru
gem bregu Soče in še naprej, v 
raznih krajih Furlanije. Poudaril je 
važnost, ki jo imajo rajonske konzul
te, da razpravljajo o teh vpraša
njih, ki jih je sicer treba nato kon
kretizirati. štandrež ima svojo po

sebno etnično in socialno karakte
ristiko, ki je ne smemo nikakor 
spreminjati. Polemiziral je z Bian
conijem in poudaril važnost repub
liške ustave, ki zagotavlja enako
pravnost in pravice pripadnikom 
nacionalnih manjšin.

V debato so posegli še nekari do
mačini. Bianconi je omenjal bodisi 
vprašanje razširitve industrijske 
cone na drugi breg Soče, kot tudi 
poskus, da bi zasegli del letališča. 
Vendarle je še enkrat dokazal, da 
imajo nekateri precejšnjo silo, da 
bi ugodili zahtevam tovarnarja, ki 
hoče pri nas zgraditi tovarno ple
menitih jekel.

Od jutri do nedelje 
sagra v Dolu

V Dolu se prične jutri, 18 julija, 
tradicionalna šagra, ki jo prirejata 
sekcija zveze borcev Dol in pro
svetno društvo «Kras» iz Dola in 
Poljan. Jutri, ob 20. uri, se bo 
pričelo tekmovanje v briškoli z bo
gatimi nagradami, v soboto bo spet 
tekmovanje, zvečer bo ples z metlo, 
v nedeljo 20. julija pa bodo imeli 
proslavo 30. obletnice osvoboditve.

V OKVIRU PROSLAV 30. OBLETNICE OSVOBODITVE

Goriški planinci so bili 
v nedeljo na Rdečem robu

Poklonili so se tam gori padlim partizanom
Goriški planinci so v nedeljo z 

vzponom na Rdeči rob počastili 30. 
obletnico osvoboditve. Vzpon spa
da v vrsto akcij, ki jih prireja SPD 
v Gorici, ob 30. obletnici osvobo
ditve in 30. obletnici obnovitve dru
štva. Na planini Sleme na Rdečem 
robu in v okolici so se v času NOB 
bili srditi boji. V tem gorskem sve
tu je padlo 290 partizanov, na pla
nini Sleme jim je bil postavljen spo
menik z napisom «Hrabrim parti
zanom Tolminske čete 1943 — Gre
gorčičeve brigade 1944 — Postav
ljen 22.11.1961». Goriški planinci so 
v nedeljo pred spomenik položili 
venec.

Goriški planinci so se ob tej pri
liki povzpeli na dva bližnja vrhova, 
ki spadata v pogorje Rdečega ro
ba. Vse gorovje je posejano s spo
minskimi ploščami, ki pričajo o hu
dih bojih in žrtvah. Med temi je 
tudi spominska plošča, posvečena 
partizanu Pavlu Kralju iz Trebč, ki 
je tu padel 14. avgusta 1944.

Z Rdečega roba je prelep razgled 
na Julijce z očakom Triglavom, na 
Soško dolino, na Beneško Slovenijo 
z Matajurjem.

Po pohodu v dolino do Zatolmina 
so se naši planinci spet usedli v 
svoje avtomobile in se počasi vrni 
li v Gorico.

Slovensko planinsko društvo pri
redi v nedeljo avtobusni izlet v 
osrčje Slovenije. Prepričani smo,
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POROČILO GORIŠKE ZVEZE INDUSTRIJCEV

Tekstilne tovarne na goriškem področju 
se nahajajo v doslej najhujši krizi

Ze dvajset dni ni naročil in blaga polni skladišča 
Tri tisoč oseb zaposlenih v tekstilnih tovarnah

da se bodo tudi tokrat izletniki pri
jetno počutili.

J. S.

Izseljenski piknik 
v soboto v Lipici

Goriška zveza industrijcev trdi v 
svojem tiskovnem poročilu, da pre
življa tekstilna industrija v Gorici 
in njeni neposredni okolici eno iz
med najhujših kriz v zadnjih deset
letjih. Celih dvajset dni sploh ni 
nakupov in blago ni v tem času 
zapustilo tovarniških skladišč. Isto
časno ni na vidiku elemento/, ki 
bi nakazali možnost za obnovo no
tranjega povpraševanja.

Kriza, trdijo industrijci, se je po
kazala že v maju 1974. Takrat so 
jo sicer nekoliko premostili, pre
vladovalo je upanje, da se bodo 
stvari ugodno rešile in da je kri
za le prehodnega značaja. Tega 
pa niso dočakali in položaj se je 
še poslabšal v zadnjih tednih.

Med vzroki krize prištevajo za
stoj dela v tovarnah konfekcije in 
zastoj v opremi stanovanj. Pomanj
kanje denarja in podražitev na vseh 
področjih sta ustavila nakupe bla
ga, ki m nujno potrebno za pre 
življanje. Velika skladišča, veletr
govine, in podobni kupci imajo pol
ne zaloge blaga in so popolnoma u- 
stavili naročila v tovarnah.

Poleg tega je precejšen del tek
stilne industrije v Italiji zastarel. 
Industrijci menijo, da so zgrešene 
državne intervencije na tem sek
torju. Poleg tega pa se pojavlja 
ostra konkurenca s strani držav v 
razvoju, ki prodajajo na evropska 
tržišča tekstilno blago po nizkih ce
nah. Istočasno so se za določeno 
evropsko industrijo popolnoma

katerimi bi lahko upravičeno pole
mizirali, se nahajamo na Goriškem 
v zelo kočljivem položaju. V tek
stilni tovarni «Bustese» v Podgori, 
v tovarni «Goriziano» v Sovodnjah, 
v tovarni SNIA v Zdravščini, je za
poslenih okrog tri tisoč delavk in 
delavcev. Ker se skladišča polnijo 
obstaja nevarnost za zaposlenost v 
teh tovarnah.

Industrijci so polemični do obla
stvenih organov. Trdijo, da izplača 
tovarna «Bustese» letno 6 milijard 
lir za plače in socialne dajatve. Ne 
dobi pa nobene politične podpore 
prosta cona ne zagotavlja nekdanjih 
ugodnosti. Goriške tovarne so poleg 
tega ozemeljsko decentralizirane na 
italijanskem tržišču kar veča pre
vozne stroške. V podgorski predil
nici so v zadnjem času skušali od
praviti težave tako, da so drugače 
strukturizirali notranje delovne ur
nike. S tem so onemogočili, vsaj 
začasno, odpuste in tudi dopolnilno 
blagajno.

Poročilo zveze induštrijcev ima 
prikrito grožnjo. Najavlja hud po
ložaj in morebitno krizo v zaposlo
vanju v tekstilmh tovarnah. V po
ročilu je kritizirana prosta cona. E- 
nako kritiko smo brali včeraj v dru
gem tiskovnem poročilu iste zveze, 
ki govori o položaju v tovarnah 
slaščic in likerjev. Ko trdijo, da 
ne daje danes prosta cona velikih 
ugodnosti, pozabljajo povedati, da 

---- ----- , je prosta cona celih trideset let pri
prla tržišča v državah v razvoju.; nesla milijardne dobičke prav ti- 

Mimo teh analiz induštrijcev, s stim industrijcem. ki danes tarnajo,

da nimajo običajnega velikega za
služka.

Hidntò ubedftUtou

Spoštovano uredništvo!
Osnovna šola «Primož Trubar» v 

Bazovici in volitve.
Kot znano imajo volilna potrdila 

natisnjen sedež volišča z navedbo 
uradnega naziva šole, v kateri se 
nahaja. Osnovna šola v Bazovici, v 
kateri je edino volišče, je bila pred 
letom dni slovesno poimenovana po 
našem zaslužnem možu Primožu 
Trubarju. Toda na volilnem potrdi
lu, ki nam je bilo dostavljeno na 
dom, je bilo še vedno natisnjeno 
ime «Scuola Sillani». Očitno volilni 
urad tržaške občine še ni seznanjen 
z novim poimenovanjem šole. Zato 
bi bilo nujno potrebno, da se od
bor Združenja staršev odločno za
vzame na pristojnih mestih, da se 
v bodoče upošteva tudi v uradnih 
dokumentih poimenovanje šole po 
slovenskem piscu.

S spoštovanjem 
Volilec
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Z OGLASNE DESKE ŠOLSKEGA SKRBNIŠTVA

Prednostna lestvica in premestitev 
profesorjev na slovenskih šolah

Gre v prvi vrsti za tiste profesorje, ki niso še dosegli habili
tacije - Imena suplentov na nižji srednji ter na višjih šolah

Pred dnevi so na oglasni deski 
šolskega skrbništva objavili pred
nostno lestvico in premestitev pro
fesorjev, ki poučujejo na slovenskih 
šolah.

NIŽJA SREDNJA ŠOLA 
«IVAN TRINKO»

Slovenščina: Irene Bratina por. 
Bolčina (brez habilitacije), Marjan 
Bednarik (brez habilitacije).

Italijanščina in latinščina: Irene 
Bratina por. Bolčina (brez habili
tacije).

Matematika in prirodopis: Karel 
Brešan (brez habilitacije), Helena 
Knez por. Di Battista (brez habili
tacije), Hilarij Pelicon (brez habili
tacije), Mario Černič (brez habili
tacije).

Nemščina: Nadja Paulin por. Ku- 
šič (brez habilitacije).

Petje: Stanislav Jericijo (brez ha
bilitacije).

Risanje: Hijancint Jussa (brez ha
bilitacije).

NOVA ZAPOSLITEV
Ženski tehnični pouk: Nerina Fa

ganel (brez habilitacije).
Slovenščina, latinščina, zgodovina 

in zemljepis: Karel Černič (brez ha
bilitacije), Nevenka Bric por. De
vetak (brez habilitacije).

Matematika in prirodopis: Neven
ka Kuret por. Rupel (brez habili
tacije), Daniela Ferfolja por. Ger- 
golet (brez habilitacije).

Italijanščina: Karel Černič (brez 
habilitacije).

VIŠJE ŠOLE
Literarni predmeti: Karel Černič 

(brez habilitacije).
Matematika in prirodopis (samo 

za učiteljišče): Nevenka Kuret por. 
Rupel (brez habilitacije).

Tehnični pouk (samo za učiteljiš
če): Nerina Faganel (brez habilita
cije).

Otroška higiena (samo za učitelji
šče): Daniela Ferfolja por. Ger- 
golet (brez habilitacije).

Kemija, prirodopis in zemljepis: 
Helena Knez por. Di Battista (brez 
habilitacije), Daniela Ferfolja por. 
Gergolet (brez habilitacije).

Filozofija in pedagogika (samo za 
učiteljišče): Karel Černič (brez ha
bilitacije).

Zgodovina: Karel Černič (brez ha
bilitacije).

Latinščina (samo za učiteljišče): 
Karel Černič (brez habilitacije).

Matematika in fizika (samo za u- 
čiteljišče): Nevenka Kuret por. Ru
pel (brez habilitacije).

Latinščina in grščina (samo za li
cej): Marjan Bednarik (brez habi
litacije/.

Slovenščina, zgodovina in zemlje
pis: Marjan Bednarik (s habilita
cijo).

Nemščina: Nadja Paulin por. Ku- 
šič (brez habilitacije).

Petje (samo za učiteljišče) : Stani
slav Jericijo (brez habilitacije).

Risanje (samo za učiteljišče); 
Hijacint Jussa (brez habilitacije).

Filozofija: Andrej Makuc (s habi
litacijo).

TRGOVSKA ŠOLA
Zemljepis: Karel Brešan (brez ha

bilitacije), Vladimir Šturm (brez ha
bilitacije).

Politična ekonomija: Vladimir
Šturm (brez habilitacije).

Matematika: Karel Brešan (s ha
bilitacijo), Vladimir Šturm (brez 
habilitacije).

Trgovinstvo: Vladimir Šturm (brez 
habilitacije).

Informatika: Vladimir Šturm (brez 
habilitacije).

Objavljamo še lestvico profesorjev, 
ki so zaprosili za suplence na niž
ji srednji ter nax višjih šolah.

NIŽJA SREDNJA ŠOLA
Italijanščina in latinščina: Emil 

Doktorič, Jožef Vetrih, Ida Primo
žič por. Feri, Marjan Vončina, Ana 
Lukežič.

Slovenščina: Emil Doktorič, Lici- 
jan Drole, ' Ida Primožič por. Feri, 
Amalija Bednarik por. Čuk, Ana Lu
kežič, Luciana Budal.

VIŠJE ŠOLE
Italijanščina: Ida Primožič por. 

Feri, Marjan Vončina, Ana Lu
kežič.

Slovenščina: Ida Primožič por. Fe
ri, Ana Lukežič.

Zgodovina, filozofija in pedagogi
ka: Ida Primožič por. Feri, Ana 
Lukežič.

Slovenščina, latinščina, grščina, 
zgodovina in zemljepis (samo za 4. - 
in 5. gimnazijo): Ida Primožič por. 
Feri.

Protest zaradi 
ukinitve železniškega 
postajališča v Rubijah

Sindikalna federacija je železni
ški upravi v Trstu in drugim pri
stojnim uradom poslala protestno 
pismo, ker je železniška uprava s 
poletnim umikom odpravila postaja 
lišče vlaka štev. 4550 v Rubijah. 
Sindikalna federacija trdi, da ukini 
tev postajališča škoduje ljudem, ki 
so zaposleni v sovodenjski tovarni 
Lacego, in tistim sovodenjskim de
lavcem. ki se vozijo na delo v druge 
kraje. Protestira tudi ker hoče že
lezniška uprava imeti več «hitrih» 
vlakov, ki se ne ustavljajo na majh
nih postajah in ne upoštevajo potreb 
delavcev.

Nova navodila INPS
Zavod za socialno skrbstvo je 

poslal industrijskim podjetjem okrož
nico, s katero tolmači aplikacijo 
zakona štev. 164 o garanciji plače. 
Novosti v tem zakonu so naslednje:
a) dopolnilo plače se dvigne od 66 
na 80 odstotkov in se obračuna na 
vse ure, v katerih ni bil delavec 
zaposlen, med 0 in 40 ur tedensko;
b) odstotek, ki ga morajo podjetja 
plačati se dvigne od 0,20 na 0,75 za 
podjetja z manj kot 50 delavci, na 1 
odstotek za podjetja z več kot 50 de
lavci; c) ustanavlja se dodatni pri
spevek za vsa podjetja; d) nove 
mere prispevkov veljajo od 31. ja
nuarja letos dalje in jih morajo 
podjetja plačati do 10. avgusta.

Delegat CONI L. Bregant 
odlikovan z zlato zvezdo

Goriški delegat CONI Lino Bre
gant je bil odlikovan z zlato šport 
no zvezdo za visoke zasluge na 
športnem področju. Lino Bregant 
se več desetletij ukvarja s športom 
in je že več kot trideset let najvi
šji športni funkcionar na Goriškem. 
Zlato zvezdo podeljuje CONI šport
nikom in funkcionarjem, ki so se 
aktivno udejstvovali najmanj tri
deset let. Letno podelijo samo pet
indvajset takih odlikovanj.

Vest o tem visokem priznanju so 
Linu Bregantu sporočili na seji po
krajinskega odbora CONI.

• Na prazniku «Unità» pri Madon- 
nini, ki se prične danes, bo, ob 21. 
uri govoril odv. Nereo Battello o 
sedanjem političnem položaju. Po 
govoru bodo predvajali film «Bianco 
e nero». Festival komunističnega ti
ska bo trajal do torka. Vsak večer 
bodo imeli zabavni program, za za
ključek bodo imeli v torek debato o 
šolskih vprašanjih.

• Goriški pevski zbor «C. A. Se- 
ghizzi» bo imel jutri, 18. julija, ob 
20.30 na društvenem sedežu izredni 
občni zbor. Izvolili bodo nov odbor.

Kot vsako leto, priredi tudi le
tos podružnica Slovenske izseljen
ske matice v Novi Gorici tradicio
nalni piknik za vse rojake iz evrop
skih In prekomorskih dežel, ki so 
letos na obisku pri svojih domačih.

Odbor SIM je pripravil za drage 
goste pester kulturni program na 
terasi hotela «Maestoso» v Lipici, 
in sicer v soboto, 19. julija, s pri
četkom ob 19. uri (po jugoslovan
skem času). Po pozdravnih nago
vorih bodo sledile deklamacije di 
jakov, koncert zbora iz Branika in 
nastop zgodbe na pihala z Vogrske
ga. Odbor SIM želi, da bi tudi le
tošnji piknik potekal v popolno za
dovoljstvo vseh gostov in da bi 
jim ostal v prijetnem spominu.

Prejšnji teden je odbor novogo
riške podružnice SIM sodeloval tu
di na sprejemu športnikov iz To
ronta v Kanadi, ki so pripravili no
gometno in odbojkarsko tekmovanje 
z domačimi moštvi. Odbor SIM vabi 
vse goriške in tržaške izseljence 
in zdomce, ki so letos na obisku 
v domovini, da se pridružijo izseljen
cem. ki se bodo zbrali v soboto v 
Lipici.

Vabilo sekcije ANPI 
Rupa-Peč

Sekcija VZPI - ANPI Rupa-Peč 
vabi vaščane, zlasti mladino, da pri
de v soboto popoldne na prostor, 
ki ga bodo uredili za poletno praz
novanje, ki ga bodo imeli sredi pri
hodnjega avgusta.

V Centi od sobote dalje 
folklorni festival

V Centi bo od sobote do srede 
enajsti mednarodni folklorni festi
val, ki so mu nadeli naziv «Evro
pa src». Na sporedu so nastopi 
raznih skupin, v nedeljo popoldne 
pa bo sprevod folklornih skupin. Go
stitelj srečanja bo domače folklorno 
društvo «Chino Ermacora». Med u- 
deleženci festivala so makedonski 
zbor «Kočo Racin» iz Skopja, ki 
smo ga gledali pred kratkim na 
Tržaškem in na Goriškem, «Usmev» 
iz češkoslovaške, «Lykion ton Elle- 
nikon» iz Grčije in še nekaj ita
lijanskih skupin.

Šolske vesti
Ravnateljstvo slovenske nižje sred

nje šole «Ivan Trinko» v Gorici spo
roča. da bo vpisovanje vsak dan 
do 25. julija, ob 10. do 12. ure. O-
benem sporoča, da bo med počitnica
mi šolska knjižnica odprta vsak če
trtek od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo slovenskega strokov
nega zavoda za trgovino v Gorici
sporoča, da bo vpisovanje vsak dan 
do 25 julija od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvi gimnazije - liceja «Pri
mož Trubar» in učiteljišča «Simon 
Gregorčič» sporočata, da bo vpisova
nje vsak dan v dopoldanskih urah 
do 24. julija.

Ravnateljstvo slovenske nižje sred
nje šole «Ivan Trinko» v Gorici ob
vešča starše dijakov prvih in dru
gih razredov, da se bodo začeli v 
mesecu avgustu pripravljalni tečaji za 
popravne izpite. Dijaki, ki namera
vajo obiskovati tečaje, naj se javijo 
najkasneje do sobote, 26. julija, na 
tajništvu šole, kjer dobijo umik teh 
tečajev.

Izleti
Slovensko planinsko društvo obve

šča udeležence izleta, ki bo v nede
ljo, 20. julija, da bo odhod avtobu
sa iz Gorice (s Travnika) točno ob 
6. uri, iz Podgore ob 6.05, iz štan
dreža ob 6.10 ter iz Sovodenj ob 6.15.

Kino

• Furlanskemu filološkemu društvu
je Edoardo de Finetti iz Gradišča 
daroval 100 knjig, ki se nanašajo na 
furlansko folkloro, literaturo in u- 
metnost. Knjige imajo v društveni bi
blioteki v Ulici Bellini v Gorici.

Prispevajte za

(IIJAŠK0 MATKO

Gorica
VERDI 17.00—22.00 «Impiccalo più in 

alto». Igrata C. Eastwood in I. Ste- 
vens. Barvni film.

CORSO 17.30-22.00 «H seme del ta
marindo». J. Andrews in O. Shariff. 
Barvni film.

MODERNISSIMO Zaprto do 31. julija 
zaradi poletnih počitnic.

CENTRALE Zaprto do 28. julija za
radi poletnih počitnic.

VITTORIA Danes zaprto.

Tržič
EXCELS10R 17.30-22.00 «L’uccello 

migratore». R. Podestà in L. Buz- 
zanca. Barvni film.

PRINCIPE 18.00—22.00 «Obbiettori di 
coscienza per ragioni sessuali». 
Barvni film.

Aot'o Gorica
SOČA «Doktor Živago, ameriški barv

ni film ob 18.00 in 21.00.
SVOBODA «V zmajevem gnezdu», ja

ponski barvni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE «Melinda», ameriški barvni 

film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Baldini, Korzo 
Verdi 57, tel. 2879.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna «Alla salute». 
Ul. C. Cosulich, teL 72480.



PRIMORSKI DNEVNIK 4 17. julija 1975

TE DNI ZASEDAJO V MOSKVI ZNANSTVENIKI Z VSEGA SVETA OB ZAKLJUČKU LETOŠNJEGA ŠOLSKEGA LETA

Kakšen naj bi bil odnos Neposrednopiizedeii 
znanost in oboroževanje razd^Vai° 0 motori

Okoli 500 znanstvenikov z vsega sveta bo najprej na plenarnih, nato pa na 
komisijskih zasedanjih obravnavalo vsa tista vprašanja, ki so povezana z 
oboroževalno tekmo na svetu ■ Kaj meni prof. Binenfeld o zavzemanju znanosti

MOSKVA, 16. — Včeraj se je tu 
začel mednarodni simpozij, ki bo 
obravnaval probleme o razorožitvi. 
Toda na njem ne sodelujejo politiki 
in državniki, pač pa izključno znan
stveniki. Do 20. t.m., ko bo simpo
zij zaključen, bodo izrazili svoje 
mnenje o tem vprašanju številni 
znanstveniki iz vsega sveta. V Mos
kvo je namreč prispelo na vabilo 
zveze znanstvenih delavcev, ki de
luje v okviru Unesco, 500 znanstve
nikov z vsega sveta.

Preden govorimo o tem, stopimo 
za trenutek nazaj, v območje, ki se 
teh znanstvenikov sicer neposredno 
ne tiče, ki pa se tiče vsega sveta. 
Po podatkih, ki so jih objavili pred 
obilnim mesecem v Stockholmu, in 
sicer v zavodu za preučevanje o- 
boroževanja, so v letu 1973 na vsem 
svetu porabili za oboroževanje 210 
milijard dolarjev, lani pa še ne
kaj več. V nekaterih krogih trdijo 
celo, da so lani za oboroževanje 
porabili 250 milijard dolarjev. V 
istem letu, torej lani, pa so na 
vsem svetu porabili za zdravstvo 
le 80 milijard dolarjev. To se pra
vi, da svet porabi trikrat več sred
stev za uničevanje, kot pa za 
zdravstvo. In še nekaj: ker boga
ti svet da siromašnemu svetu raz
meroma malo pomoči, je na svetu 
na desetine milijonov ljudi, ki so 
na robu lakote, celo umirajo od la
kote. Če bi zgoraj navedeni šte
vilki, 250 milijard dolarjev za voj
sko in 80 milijard dolarjev za 
zdravstvo namensko zamenjali, če 
bi torej žrtvovali 250 milijard do
larjev za zdravstvo in 80 milijard 
dolarjev za vojsko, oziroma za o- 
boroževanje, bi v nekaj letih svet 
dobesedno ozdravili in tudi milijoni 
lačnih ljudi bi bili nasičeni.

Prva dva dni, včeraj in danes, 
sta bili na vrsti plenarni zasedanji 
znanstvenikov, v naslednjih treh 
dneh pa bodo znanstveniki z vsega 
sveta razpravljali v komisijah. 
Končno bo še kratko zaključno ple
narno zasedanje.

Na komisijskih zasedanjih bodo 
razpravljali o posameznih temah in 
sicer o družbenih in gospodarskih 
aspektih razorožitve. Govor bo o 
ekonomskem bremenu, ki ga vsi
ljuje državam oboroževanje. Po
sebno bo to vprašanje zanimivo in 
aktualno za dežele v razvoju. Na
dalje bo govor o multinacionalnih 
družbah, ki v nekaterih državah 
dobesedno vsiljujejo svojo politiko, 
ki je praktično politika velikih sil, 
ki so «matične dežele» najmočnej
ših komponent teh multinacionalnih 
družb. Govor bo tudi o prodaji o- 
rožja iz razvitih dežel v nerazvite, 
kar je posredno tudi politični pri
tisk bogatejših na šibkejše, razvi
tih na nerazvite. Govor bo tudi o 
povezavi med popuščanjem v svetu 
in razorožitvijo. Proces razorože- 
vanja, ki je hudo odvisen od tre
nutnega razpoloženja med veliki
mi silami, si s težavo utira pot. 
Zato bi bilo zanimivo vedeti, kaj 
menijo znanstveniki o svojem de
ležu ter o deležu njihovih organiza
cij na klimo popuščanja v svetu.

Govor bo zato v Moskvi o tem in 
tudi o pomenu miroljubnega so
žitja, kot nekakšne alternative 
oboroževalni tekmi ter kopičenju 
orožja. V Moskvi bodo govorili tudi 
o prepovedi atomskega in vsega je
drskega orožja, o morebitnih spo
razumih glede tega, pa tudi o pre
povedi kemijskega, biološkega in 
geofizikalnega orožja. Posebno po
slednje prihaja sedaj ponovno v 
ospredje, kajti to orožje, ki da je 
še hujše od atomskega orožja, po
staja zadnje čase «adut» velikih sil, 
ki z njim grozijo druga drugi. 

Zanimivo je glede tega mnenje 
prof. Zlatka Binenfelda, enega ju
goslovanskih znanstvenikov, ki je 
bil povabljen v Moskvo na to za
sedanje. Prof. Zlatko Binenfeld 
med drugim pravi:

«Smatram za potrebno, da ne
prestano opozarjamo na nevarnosti, 
ki nam grozijo od tekme v oboro
ževanju. Že dolgo se ukvarjam z 
vprašanji obrambe pred možno u- 
porabo kemijskega orožja in prav 
temu vprašanju bom posvetil svoj 
prispevek na moskovskem zaseda
nju. Tu se postavljajo razne mož
nosti za miroljubno sodelovanje in 
za miroljubni vpliv. Gre predvsem 
za iskanje znanstvenega načina, da 
se prepreči ali vsaj zmanjša uniču

joče delovanje strupenih plinov. 
To je eden najbolj učinkovitih na
činov, da se doseže njihova prepo
ved, da se pokaže nesmisel njiho
ve nadaljnje proizvodnje. Opozoril 
bom tudi na določene nevarnosti, 
ki grozijo s strani sodobnih znan
stvenih odkritij v kemiji, ki jo sku
šajo čimbolj izkoristiti za morebit
no vojno in množično uporabo. 
Predvsem se to nanaša na sred
stva, s katerimi se more bistveno 
spremeniti klima in okolje. O tem 
se veliko piše, mnogo stvari so 
javnosti že znane, vendar je še ve
liko bistvenih podrobnosti, o katerih 
bi bilo vredno spregovoriti, ker 
predstavljajo velikansko nevarnost 
za vse človeštvo.»

Glede na dejstvo, da je Zlatko 
Binenfeld uveljavljen znanstvenik, 
ki že dolgo let sodeluje v akcijah za 
razorožitev in je poleg tega tudi 
svetnik jugoslovanske vlade pri ko
miteju za razorožitev v Ženevi, so 
njegove izjave vredne pozornosti, 
posebno pa je vreden pozornosti 
njegov optimizem, ki ga je izrazil 
v, besedah: «Ne dvomimo, da smo 
na pravi poti in prepričani smo, da 
bodo naši napori, da bodo naše 
akcije dosegle dobre rezultate, da 
se bodo napori izplačali. Če nè ta
koj, pa vsaj v bodočnosti».

•iiiiiiiiiimifiiiiiiimiiiiiiiimiiiiiiiiiiiitmiiiiumiiimiiiiiuniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiuiimiiiii

V ORGANIZACIJI PD «VALENTIN VODNIK»

Poučen izlet Dolinčtmov 
v Škofjo Loko in k Urhu

Izletniki so izrazili željo, da bi se izleti nadaljevali

Dolinsko prosvetno društvo zad
nja leta ni posvečalo pozornosti 
izletom. Predvsem starejši va
ščani so si želeli ogledati kak 
zanimiv ali znamenit kraj. Pre
novljeni odbor PD Valentin Vod
nik je prisluhnil tej želji in pre
teklo nedeljo organiziral enodnev
ni izlet v Škofjo Loko ter k 
Urhu pri Ljubljani, že po treh 
dneh vpisovanja so bila vsa me
sta zasedena. Zamudniki so pač 
ostali doma.

V nedeljo zjutraj so se izletniki 
skozi prehod pri Fernetičih od
pravili proti Ljubljani. Toda že 
na Vrhniki je bil kratek postanek, 
če je komu bilo potrebno okrep
čilo. že pred 11. uro so prispeli 
v slikovito tisočletno mesto Ško
fjo Loko, ki leži ob sotočju obeh 
Sor, kjer se strnjujeta Selška in 
Poljanska dolina. Dolinčani so si 
ogledali srednjeveški del mesta 
in Loški grad iz 16. stoletja. V 
gradu je znana zbirka' starih obr
ti, zanimiva pa je tudi razstava 
fotografij iz NOB. Ogled teh za
nimivosti se je razpotegnil vse

do kosila, ki je bilo pripravljeno 
v sodobnem hotelu «Transturist».

Po kosilu je til kratek oddih, 
nakar se je pot nadaljevala proti 
Urhu pri Ljubljani. V cerkvici, ki 
je bila preurejena v muzej, so 
si mogli ogledati slike, ki pričajo 
o zločinski dejavnosti belogardi
stične oziroma domobranske po
stojanke. Marsikoga je stisnilo 
pri srcu, ko je prebiral dokumente 
o okrutnostih, ki so se dogajale 
tu nad ujetimi partizani in akti
visti.

Naslednji postanek je bil v Ljub
ljani, kjer so si izletniki lahko 
privoščili prigrizek ali si ogledali 
kako zanimivost. Pri tem je tre
ba pohvaliti izletnike, ki so se 
točno ob napovedani uri vrnili k 
avtobusu, zaradi česar je izlet po
tekal brez nepotrebnih zastojev. 
Pot je vodila nato proti domu ob 
petju in veselem razpoloženju. 
Preden so se izletniki razšli, 
so izrazili željo po čimprejšnjem 
ponovnem izletu in odbor društva 
bo prav gotovo upošteval želje 
svojih članov.

.....................................................................................m.............. ..................................................................... ............ .................................... ....

Nekaj besed ob koncu letošnjega 
festivala znanstvene fantastike

Tudi letos smo dočakali: za
vese so zakrile prizorišče film
ske revije znanstvene fantastike. 
Med gledalci tu pa tam osamljen 
aplavz, nekdo je zažugal s pestjo, 
mnogo ljudi se je v molku pre
rivalo skozi vhod, nekateri so 
nerazumljivo godrnjali predse. 
Organizatorji so si zadovoljno me
li roke: tudi letošnja skala je 
skotaljena na primemo, njej na
menjeno mesto — v skrit kotiček 
sveta, tja, kjer maloštevilne o- 
samljene popotnike strašijo pred
potopna duskinasta» bitja ali pa 
vsemogočni roboti. V tem pozab
ljenem svetu sredi svetov je vse 
staro, vse preperelo, celo slavni 
roboti so zarjaveli in opominjajo 
radovedneže samo s svojim utru
jenim železnim škripanjenm. To 
je kraj, kamor zaspan človek, 
preden leže v posteljo, z enim o- 
česom poškili... da se naužije gro
ze... ki pa dandanes ni več ni
kakršna groza... ampak humor 
najnižje, najšlabse vrste.

Letošnji festival: na gradu sv. 
Justa nič novega. Po lanskoletnem 
razburjenju zaradi neke «peščene 
ure», ki je že začela odsipavati 
čas starim filmskim bajkam o ve- 
domcih in volkodlakih, o povodnih 
možeh, ki naj bi ustrahovali po
redne otroke, se je vse spet 
utirilo na stari, preizkušeni tir 
filmske jalove fantastike Gledal
cu se pomalem že zeha, saj vse 
dobro tesni, vse je urejeno, vsaka 
vloga, vsaka raketa, vsak planet 
ima svoj predalček... na festivalu 
manjka samo še revija kulinarič
nih specialitet in razstavljenih 
konzerv — tako bi filmsko platno 
zadišalo po hranjenju. In vrli kri
tiki festivala so položili nekatere 
lanske filme na žrtveni oltar, re
koč: «Taki filnii niso znanstve
nofantastični.»

Takšni kritiki, ki stopajo po že 
uhojeni stezi in ne vidijo da bi 
lahko stopili stran s te ustaljene 
poti, steptali gaz v novo. imenu
jejo «znanstvena fantastika» vse 
tisto, kar človeka slepi, ga od
vrača od vsakdanjih težav. V ve
liki večini filmov s staro, uhojeno 
vsebino, ne nastopa stvarni člo
vek... vsakdanji človek z ulice,

iz bara, iz tovarne... ampak zme
raj neki izmišljen, abstraktni nad
človek — pravzaprav nečlovek, 
ki je projekcija tistega, kar bi 
povprečni človek 20. stoletja rad 
bil.

Vprašanje: zakaj ne bi mlade
niču našega časa nazorno, poeno
stavljeno pokazali tega, kar želi 
biti... zakaj mu ne bi na dlani po
nudili orodja, s katerim bi se lah
ko dokopal do svojih idealov... 
zakaj mu ne bi smeli lepega dne 
prišepniti: na cilju si... vidiš, od
prti ta predalček in potegni ven 
svoj ideal.

Delavec se vrača domov; utru
jen je in zbit... črna je ta ulica, 
po kateri hodi, tuji so mu ljudje, 
s katerimi hoče govoriti, mastni 
so stroji, ki iz njega sesajo nje
govo bistvo... nenadoma pa pre
denj skoči norec s svojo norčev- 
sko kapico ter pred njim razvije 
filmsko platno, položi radio ali te
levizijski aparat (vseeno kaj) in 
v gledalca se zapičijo bleščeče 
slike avtomobilov, razkošnih jaht, 
prostranih dvoran... na tisoče ra
ket, katere upravljajo nezmotljivi 
«supermani». Da, to je drugi svet, 
svet nad svetovi — ta Huxlejev 
krasni novi svet. In delavec si 
reče: to je moj cilj, in tu so 
sredstva... tam za vogalom je 
draguljarna, pred mojim stanova
njem je prodajalna avtomobilov, 
v sosednji četrti prodajajo tele
vizorje. Moj cilj je, da gledam, 
gledam... da ploskam in vpijem... 
da grem delat, zatp da grem ku
povat konzervirane programe in 
poneumljajoče filme.

Svet računalnikov in raket in 
potovanj na daljna ozvezdja ni 
današnji svet. To so zgolj fasade, 
za katere se skrivajo tehnokrati, 
ekonomisti, propagandisti, fasade, 
za katere skrivajo svojo nemoč, 
da bi rešili realne socialne in ur
banistične probleme. Toda to je 
tudi zavestno hotenje, uničiti vse 
napredne sile, to je hotenje, da 
se s propagando (ekonomsko, po
litično, znanstveno) v znanstveno
fantastičnih filmih poveličujejo o- 
svajalske težnje držav («Jupitro
va odiseja»), To je fasada, ki 
naj bi dajala občutek, da se ne

kaj spreminja, ki pa je, nasprot
no. dokaz, da vse miruje. «Vsak
danjost» je lista, ki stoka pod težo 
te veličavosti.

Toda to ni samo beg daleč «v 
naprej», to je tudi melanholično 
obujanje nečesa preteklega, oživ
ljanje romantike umrlih obdobij, 
malomeščansko zatekanje v de
viško naravo (tipični primer ta
kega filma je bil na letošnjem 
festivalu ameriški film «Zemlja, 
ki jo je čas pozabil»).

Mar je znanost (in s tem tudi 
človeška fantazija) samo tehnika, 
samo elektronika, samo kemija, 
samo fizika? Ali smo pozabili na 
znanost, ki se neposredno veže 
na človeka: na družboslovje, na 
semantiko, na psihologijo (ne
kaj novega smo na zadnjem fe
stivalu videli v zahodnonemškem 
filmu «Parapsihologija», ki pa je 
bil za širše občinstvo močno okr
njen... strah pred resnico!?) Fil
mi, ki jih je bilo na zadnjih fe
stivalih največ (tako ameriški kot 
sovjetski), so bili razredno dolo
čeni; malomeščanska propagan
da tehnološkega izobilja in družbe
nega mirovanja.

Robert Škrlj

Kdaj in komu je matura lahka . Špekulacije na 
račun novega sistema - Zahtevnost sicer pada, 

toda to je značilnost vse italijanske šole

NOVE KNJIGE

Maturant na trgovski akademiji

Še pred nekaj leti je matura po
ganjala kandidatom strah v kosti. 
Danes ni več tako. Dijaki so — 
posebno pred ustnim izpraševa
njem — še vedno napeti, še vedno 
so podvrženi tremi, nekateri so 
«živčni» in vidiš celo take, ki si 
grizejo nohte. Vendar tako ti kot 
tisti, ki so maturirali pred uvedbo 
sedanje mature, soglašajo v trdit
vi, da je razlika zares velikanska.

Prej si se moral pripraviti iz 
vseh predmetov in ne le za ustni 
izpit. Povrh tega niso programi 
obsegali samo snovi zadnjega šol
skega leta, kar je seveda še po
večalo težave. Danes zagotovo veš, 
da boš moral pisati slovensko na
logo in poleg te še nalogo iz ka
kega drugega predmeta, kot na 
primer iz matematike na realni 
ali učiteljišču, iz grščine ali la
tinščine na klasični in iz trgovin- 
stva na trgovskem zavodu. Za u- 
stna izpraševanja si lahko z več
jo ali manjšo gotovostjo predstav
ljaš, kakšne predmete bo določilo 
ministrstvo. Po navadi se je doga
jalo, da so vsako drugo leto isti 
predmeti.

To dejstvo danes dijak izrablja 
in je tudi človeško, da je tako. 
V petem oziroma v četrtem (na 
učiteljišču) letniku se ne bo te
meljiteje ubadal s predmeti, za 
katere meni, da ne bodo prišli v 
poštev na zrelostnih izpitih. Kdo 
bi se? Nekateri, jasno, s tem «špe
kulirajo», so pa tudi taki, ki po
globijo določene teme, k^r jim ne
dvomno koristi na maturi.

Na slovenskih šolah so zrelost
ni izpiti že pri kraju. Učiteljiščni- 
ki so že dokončali svoj trud. 
Prav tako so se zaključili na re
alni in na trgovski. Kot zadnja je 
klasična gimnazija. Nato bo, jas
no, še nekaj trepetanja do objave 
izidov, s tem pa bo tudi letošnja 
matura za nami. Vprašanja, ki jih 
je sprožila, bodo ostala, v glav
nem pa bodo vsi nanje pozabili.

Pred licejem sem te dni sre
čal dva realčana (Edija Daneva 
in Sergija Kukanjo) ter klasika 
(Marjana Kravosa). V kratkem 
pogovoru so malce prikazali svoje 
doživljanje letošnje mature.

«V začetku sem se bal, čeprav 
so mi mnogi pravili, da je matura 
precej lahka, — mi je povedal 
Marjan — a ko sem šel pred ko
misijo, sem skušal premagati živč
nost. Da sem prebil led, mi je 
pomagala tudi komisija. Po spra
ševanju pa sem bil skoraj jezen 
nase, ker bi bil lahko več po
vedal.»

«V primerjavi z malo maturo: 
kaj bi rekel o tej?

«Mislim, da je lažja. Na mali 
maturi so v bistvu vsi predmeti, 
moraš se učiti skrčeno in bolj 
površno.»

Z Edijem sva razpravljala o 
problemih, ki se pojavijo, ko mo
rajo pred isto komisijo odgovarja
ti dijaki dveh paralelnih razre
dov, v katerih učijo različni pro 
fesorji. Zgodi se namreč, da so 
dijaki enega razreda bolje pri
pravljeni od drugih.

«Mislim — je začel Edi — da 
se na taki maturi da spoznati, 
kateri profesorji bolje poučujejo in 
kateri imajo boljše metode. Dija
ki smo več ali manj enaki, vse
eno ima en razred bolj splošno 
pripravo, drugi pa bolj podrobno. 
Ugotovitve, do katerih privede 
matura, je treba po mojem v bo

doče upoštevati. V mojem razre
du smo bili v glavnem bolj šibki v 
matematiki, ne da bi pri tem i- 
meli večje krivde. Med letom smo 
menjali profesorja in kar tri sup- 
lente!»

«Kakšna se ti zdi matura?»
«To je pač en izpit; koristen, ker 

si moraš načrtovati in urediti u- 
čenje in si tako ustvariš metodo, 
po kateri so po navadi učiš tudi 
na univerzi.»

«Dobri med letom ostanejo do
bri na maturi?»

«Ni rečeno. Kdor ima dobre o- 
cene med letom, se morda pred 
vsakim spraševanjem nauči ne
kaj strani na pamet in ko mora 
obvladati celotno snov, ima pre
cejšnje težave. Obratno se zgodi, 
da se tisti, ki se med letom niso 
najbolj izkazali, dobro naučijo ves 
program in tudi dobro izdelajo.»

«Kaj meniš o izpraševanju na 
maturah?», sem vprašal Sergija.

«Ne razumem, zakaj se mnogi 
profesorji zaganjajo proti nocio- 
nizmu na maturah, ko so isti pro
fesorji stebri nocionizma med le
tom. Neumestno je, da zahtevajo 
na izpitih, da dijak logično pove
zuje in da kritično, ocenjuje, ta
ko kot bi oni hoteli, če pa je bil 
med letom navajen na gol nocio- 
nizem.»

«Iz leta v leto so zaključni iz
piti lažji. Meniš, da bi morale bi
ti komisije strožje?»

«Res je, da zahtevnost pada. To 
je splošna značilnost italijanske 
šole. Vendar bi bilo krivično, če 
bi pritisnili dijake k zidu kar na
enkrat. Stavba škriplje in- se ma
je in če vlada popustljivost med 
petimi leti, naj še na maturah. 
Sistem je treba začeti zdraviti v 
temeljih in ne na koncu.»

Monografija 
posvečena 
kiparju 
Dragu Tršarju
Drago Tršar se je rodil leta 1927 

v Planini pri Rakeku, leta 1943 
ga je življenjska pot zanesla v 
Ljubljano, kjer se je začel likov
no izobraževati pri tedanjem u- 
metniku privatne slikarske šole 
Goršetu. Pot ga je nato privedla 
v kiparski atelje mojstra Borisa 
Kalina. Po osvobodiltvi, dokonča
nju vojaščine in udeležbi na mla
dinskih akcijah se je vpisal na no
vo osnovano akademijo likovnih 
umetnosti v Ljubljani in jo dokon
čal leta 1951. Leto 1953 je z raz
stavo «Skupine 53» pomenilo pre
lomnico v njegovem delu, kot je 
drugo prelomnico pomenila raz
stava na bienalu v Aleksandriji, 
kjer je prejel prvo nagrado.

Kasneje je Drago Tršar postal 
asistent na akademiji nazadnje 
docent in izredni profesor. Vsa 
leta pa je aktivno sodeloval na 
mnogih domačih in svetovnih ki
parskih razstavah in doživljal 
priznanja eno za drugim. Leta 
1964 je dobil prvo nagrado za o- 
snutek svojega spomenika revolu
ciji, katerega pa so iz objektiv
nih razlogov lahko postavili šele 
letos. In prav v drieh pred odkrit
jem njegovega spomenika ob tri
desetletnici osvoboditve, je izšla 
tudi monografija o Dragu Tršarju. 
Uvod je napisal direktor Moder
ne galerije v Ljubljani Zoran Kr
žišnik, življenjske podatke je pri
speval Marijan Tršar, podatke o 
razstavah Eva Gspan in podatke o 
literaturi o umetniku pa Ljerka 
Menaše. Odlično opremljeno knjigo 
velikega formata, — opremo je 
zasnovala Nadja Furlan -- je iz
dala Državna založba skupaj z 
nekaterimi drugimi izdajami v 
počastitev tridesete obletnice o- 
svoboditve.

Tršarjeva monografija je za
snovana po ustaljeni formi, ome
jena pa je glede na svoj značaj 
in obseg. Uvod je prispeval Zoran 
Kržišnik, ki v svoji spremni be
sedi predstavlja na eni strani Tr
šarjev umetniški razvoj, na drugi 
strani pa razčlenjuje vse razvojne 
dileme Tršarjevega kiparstva. Kr- 
žišnikova uvodna beseda ne pred
stavlja uvodne razprave niti ni 
to esej, ki bi kritično razčlenjeval 
Tršarjevo delo, čeprav bi glede 
na razpoložljiv obseg (izjemno raz
košno velike črke) to ne bilo iz
ključeno. Osredje monografije 
predstavljajo fotografije Tršarje- 
vih plastik in nekatere reproduk
cije Tršarjevih grafik. V zadnjem 
delu monografije so življenjski po
datki o umetniku, seznam del, 
seznam literature o njem. pa tudi 
seznam razstav, ki se jih je Tršar 
udeležil.

Tršarjevo ime je • z i odkritjem 
njegovega spomenika postalo še 
bolj znano širši javnosti. Z mono
grafijo, posvečeno njegovemu de
lu, bodo Tršarjevo plastiko po- 
bliže spoznali vsi prijatelji umet
nosti in še posebej prijatelji ki
parstva. Čeprav je vprašanje ali 
uvodna beseda ustreza zahtevam 
in potrebam tistih, katerim je 
publikacija tudi namenjena, pa bo 
vendar monografija napravila «ro
je delo. Umetnikova dela bo pribli
žala prijateljem umetnosti. Draga 
Tršarja pa širši javnosti. Estet
skega zadovoljstva, seveda kot na
domestila umetnin', pa kiparska 
monografija ne more dati.

Sl. Ru.
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REŠKO-OPATIJSKI POLETNI PROGRAM

V Opatiji bodo uprizorili 
letos 4 italijanske opere

Na Trsatu je dež pokvaril program 
Na sporedu so tudi drugi nastopi

Seuik v Bcueškt Sloveniji (Foto N. Krišcak)

REKA, julija. — Letošnji pro
gram glasbenih prireditev za po
letno sezono na Reki je bil skrom
no zamišljen in se je tudi slabo 
začel. Že prvi večer, ko bi na Fran- 
kopanskem gradu na Trsatu mora
lo nastopiti reško gledališče «Ivan 
Zajc» z opero «Nikola šubič-Zrinj- 
ski», je vlivalo, da je bila pred
stava odpovedana. Isto je bilo tu
di naslednjega dne, tretjega ve
čera pa je ploha pognala izvajal
ce z odra, občinstvo pa iz gledališ
ča na odprtem. Ker so bili igralci 
reškega gledališča «Ivan Zajc» zav
zeti z drugimi obveznostmi, se je 
s tem ta program tudi končal.

Reško gledališče je namreč tudi 
letos zavzeto skozi poletno sezono 
z obveznostmi pri letnem gledališ
ču v Opatiji. Gledališče «Ivan 
Zajc» je začelo to sezono 7. julija 
z znanim delom «Ero z onega sve
ta», ki so ga letos uprizorili za to, 
da bi hrvaškemu skladatelju Jako- 
vu Gotovcu poklonili to uprizoritev 
ob njegovem 80. rojstnem dnevu. 
Nad dva tisoč gledalcev, po ve
čini tujcev, turistov iz raznih pre
delov Evrope, je bilo navdušenih 
nad izvedbo tega dela. V glavnih 
vlogah so nastopili tenorist Ljubo 
Strgačič, sopranistka Mirjana še- 
balj, mezzosopranistka Blanka Zec, 
baritonist Marino Sfiligoj in ba
sist Dinko Lupi, orkester pa je vo
dil dirigent Dušan Prašelj.

Letošnji že tradicionalni festival 
na poletnem odru v Opatiji se bo 
nadaljeval vse do 11. avgusta. Re
ško gledališče «Ivan Zajc» bo na
stopilo s štirimi opernimi deli. V 
vseh štirih primerih gre za dela 
italijanskih avtorjev. V ponedeljek, 

i 21. julija prideta na spored Masca- 
1 gnijeva «Cavalleria rusticana» in 
Leoncavallovi «I Pagliacci». Konec 
meseca, 28. julija bo na sporedu 

■ Verdijev «Ples v maskah», 4. av
gusta pride na spored Puccinijeva

«Boheme», 11. avgusta pa Verdije
va «Aida».

Kot v vseh dosedanjih letih, bo 
tudi letos reško gledališče priteg
nilo k sodelovanju tudi nekatere 
pevce kot goste. V poštev pridejo 
letos znani jugoslovanski operni 
pevci, kot so Božena Ruk-Fučič, 
Mila Kirinčič, Gertruda Munitič, 
Krunoslav Cigoj, Vladimir Ruž- 
djak, Ferdinand Radovan, Biserka 
Cvejič, Piero Filippi, Zlatko Foglar 
in drugi.

V tem času pa se bodo na odpr
tem odru v Opatiji zvrstili tudi 
številni tuji ansambli. Doslej sta 
bila na programu bratislavski fil
harmonični orkester ter ansambel 
«Brasil Tropical», v prihodnjih dneh 
pa pridejo na vrsto tudi plesalci 
sovjetske folklore z Baltika ter se
negalski «Nacional Ballet».

Na Reki pa, kjer so imeli v sa
mem začetku smolo, je krajevni 
koncertni urad pripravil več kon
certov v ambiento Trsatska gra
dina, ki predvideva nastope itali
janskih, angleških, španskih in dru
gih mojstrov. E. K.

mmmiiriiiii
ČETRTEK, 17. JULIJA 1975

18.15

18.40
19.00

19.15

20.00
20.40
21.15

22.45

20.30
21.00

22.15

22.30

18.00
19.05
19.20

20.30
21.00

22.05
22.15
22.45

23.40

20.55
21.15
21.30
23.00

ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Program za najndajse: VESELA YOGIJEVA DRUŠČINA 
Kratek risan film, ki ga je napravil Charles A. Nichols 
Preizkušam obleke 
Dokumentarni film-.
Med nosorogi in tigri ter V lunaparku
ŠPORTNI DNEVNIK
Italijanske kronike in Vremenska slika
DNEVNIK
Sindikalna tribuna
Amerika dvajsetih let: Mary Pickford 
MALI LORD
Nadaljuje se predvajanje filmov, v katerih igra glavno žensko 
vlogo «ameriška nevesta» Mary Pickford. Nocoj bodo predva
jali film iz leta 1921. Delo sta režirala Alfred E. Green in 
Jack Pickford. Filmska publika dvajsetih let je bila vsa nav
dušena nad Mary Pickford, ki se je preoblekla v mladeniča. 
Dekle namreč igra vlogo malega lorda, hkrati pa tudi vlogo 
njegove matere. Navdušenje nad Mary Pickford prispeva tudi 
k temu, da je film dosegel izreden finančni uspeh. Pa tudi 
kritika je bila do filma velikodušna, kajti film sam na sebi 
ni kdo ve kako veliko delo, vendar pa ga je pohvalila in pod
črtala nekatere tehnične uspehe, ki jih je celo poveličevala, da 
so ljudje kar drli v kinematografe.
Gre za zgodbo Cedrica Errola, sina lepe mlade Američanke 
revnega stanu in kapitana Errola. Ob očetovi smrti mora 
deček v Ameriko, kajti njegov oče kapitan Errol se zaradi 
nasprotovanja svojega očeta, dečkovega deda, ni nikoli oženil z 
dečkovo materjo, ker je bila siromašnega rodu. Toda kmalu 
deček zve, da je edini dedič v družini in bahavi ded ga bo 
moral poklicati iz Amerike in ga vzeti k sebi. Prihod mlade
ga dečka bo tudi v dedovo življenje prinesel veliko nove
ga, dobrega, lepega.
Serija filmov z Mary Pickford se bo končala prihodnji teden 
s filmom «Ukročena trmoglavka».
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
DNEVNIK
ČETRT URE PRED . ..
Kakšni občutki prevevajo kirurga le nekaj trenutkov pred o- 
peracijo, ki je lahko usodna za življenje pacienta? Kaj čuti, 
ko ne gre le za življenje in smrt, pač pa tudi za morebitno 
ključno spremembo v življenju nekoga, ko lahko pacient po
stane iz nenormalnega normalen ali pa ko se iz normalnega 
človeka lahko prelevi v večno defektno bitje.
Reportaža so je začela zelo preprosto, toda razvila se je v 
buren, dramatičen dogodek. V Milanu se je namreč rodil 
nedonošenček z deformacijo na levem očesu. Z levim očesom 
otrok ni videl a tudi na desnem očesu je ob rojstvu utrpel 
poškodbo. Potreben je bil takojšen poseg, da bi otrok ne iz
gubil tudi drugega očesa. Od mirnih kirurgovih rok je bila od
visna vsa bodočnost tega bitja.
SPACCAQUINDICI
Televizijsko nagradno tekmovanje
Kolesarske dirke: TOUR DE FRANCE

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Prenos poleta sojnz-apollo 
OBZORNIK
Vzpon človeka: DOLGO OTROŠTVO
Prof. Bronov,.’/.i ugotavlja vzno ■ ^a ie bil človek napravil 
do današnjih dni, hkrati pa izraža zaskrbljenost nad zahodno 
omiko. Ve, da bo človek še napredoval v svojem vzponu, hkra
ti pa se sprašuje, če ne bo morda zahodno omiko doletela e- 
naka usoda, kot je doletela pred tisočletji omiko starih Asircev, 
Egipčanov, Rimljanov. Prof. Bronowski je vendar le optimist. 
DNEVNIK
J. Otčenašek: NEKOČ JE BILA HIŠA 
Češka nadaljevanka 
Kam in kako na oddih?
O problematiki zaposlovanja 
IZ KONCERTNIH DVORAN
Iz dvorane slovenske filharmonije v Ljubljani bodo predvajali 
posnetek prvega dela koncerta abonmajskega cikla simfonič
nega orkestra RTV Ljubljana. Prva točka sporeda je bila 
Tretja suita za godala slovenskega skladatelja Marjana Li
povška, druga pa bo Schumannov Koncert za violončelo in or
kester opus 129.
Tretja Lipovškova suita je nastala 1959. leta in ne predstavlja 
nič konkretnega, vendar skladatelj v njej podaja določeno ob
čutje, ki je izraženo v dokaj strogi klasicistični obliki. Suita 
obsega štiri stavke.
DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Otroški kotiček — risanke 
DNEVNIK
Prigrizek več ali manj — celovečerni film s Stanliom in Oliom 
Narodnostne manjšine:
KOROŠKI SLOVENCI

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15,

Poročila; 7.05 Jutranja glasba; 
11.35 Slovenski razgledi;

za; 20.20 Portret avtorja: Irvin 
20.15 Berlin; 21.00 Neposredna pove 

zava z odpravo apoilo-sojuz ; 22.00 
13.30 Sindikalna tribuna; 22.30 Orkestri.

II. PROGRAM
8.30, 13.30, 15.30. 19.30

Glasba po željah; 17.00 Program 
za mladino; 18.30 V ljudskem to- 7 30
nu; 19.10 Človeško telo in njegove PoročilaTuSS Lahka glasba; 8.40
sposobnosti; 19.25 Pravljice pe- Kako in’zakaj?; 9.30 Nadaljevan
imi m glasba; 20.00 sport; 20.35 ka; 10 35 Poletni d 12 40
L/-1 ri v'irl/v !\ /1 o v« i * O ri /-> 1Edoardo Anton - Marija Kacin: 
«Obraz pošasti»; 22.05 Relax ob 
glasbi.

KOPER

Alto gradimento; 13.35 Poletne pa
rodije; 14.00 Plošče; 15.40 Glasbe- 
no-govomi spored; 17.35 Najno
vejše plošče; 18.35 Glasba pod

7.30, 8.30, 12.30. 14.30. 17.30, vedrim nebom; 19.55 Nove plo- 
18.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba šče; 21.30 Popoff.
za dobro jutro; 8.40 Jutranja gla
sba; 9.00 Folk glasba; 9.15 Po-

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 14.00, 16.00.

pevke; 9.30 Prisluhnimo jim; 20 00 Poročila • 7 50 Na Hana Sni! 
10.10 Orkestri; 1L30 Od melodije dan; 9.10 Glasbena matineja; 
do melodije, 12.00 Glasba po ze- iq.05 Počitniško popotovanje - Runa 
Jfhl 14.00 Tunshčne beležke; oiofsson: Ime mi je Gojko; 10.20 
14.45 Mini juke box; 15.00 Glas Iz glasbenih šol; 10!50 Pc!smice 
m zgodba; 16.30 Z nami je.. * - -- 1-potepu; 11.15 Uganite, pa

na
vam

£50 Pi°sSmČMi: n- Pu,jl Miaqjm zaigramo; 12.20 Z nami doma in Sepe; 18.00 Mladinski klub: 19.00 na ti 1330 Kmetijski nasveti;

as, «e£.s‘*R “ šsrsgodala; 20.00 Prenos RL; 20.30 Pi
sana glasba; 21.45 Lahka glasba; Priporočajo vam...; 15.10 Naj na-sana giasua, z,x.u batina giasua, • ir ^ M d - , družino
23.00 Plesni ritmi; 23.35 Slovenski 16A5 «Vrtfljak»fl7 45
ansambli in solisti.

NACIONALNI PROGRAM
Naš podlistek F.S. Finžgar: I- 
veri; 18.00 Aktualnosti; 18.20 Iz

7.00 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 domačega opernega arhiva; 19.05
Poročila; 6.30 Jutranja glasba; Revija orkestrov in solistov; 19.35 
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz; Produkcija kaset in gramofonskih 
11.10 Nemogoči intervjuji; 11.40 plošč RTV Ljubljana; 20 40 An- 
Izbran spored: 12.10 Četrti pro- sambel Francija Puharja; 20.50 
gram; 13.20 Joan Baez in drugi; Lahko noč, otroci!; 21.00 Večer 
14.05 Drugi zvok; 14.40 Nadalje- domačih pesmi; 22.00 Literarni 
vanka; 15.00 Program za mia- večer - Humor z vsega sveta; 
dino; 16.00 Sončnica; 17.05 Ko- 22.40 Lepe melodije; 23.20 Pozav- 
morna in operna glasba; 17.45 nist Brane Slokar; 24.00 V gosteh 
Povezava z odpravo apoilo-sojuz; pri tujih radijskih postajah (Radio 
18.45 Eumir Deodato in njegov Hamburg); 00.30 Naš nocojšnji 
orkester; 19.20 Veliki mojstri jaz gost Majda Sepe.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Sku

šajte preprečiti nadaljnje spore 
med novimi sodelavci. Uresničili 
boste skrito željo.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Odločno 
se spoprimite s težavnimi proble
mi in ne prepuščajte se slučaju 
Odločilen razgovor se bo srečno 
končal.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Ne upajte na zunanjo podporo, 
morali boste zavihati rokave. V 
čustvenih odnosih spremembe.

RAK (od 23.6. do 22.7.) S svojo 
previdnostjo se boste obvarovali

pred nejasnimi obljubami. Opti
mistično razpoloženje.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Sledite 
svoji prvotni zamisli in ne oziraj
te se na kritike. V čustvenih od 
nosih bo še neKoiiko trenja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pre 
vidnost in vztrajnost vam zago
tavljata uspeh na delovnem po
dročju. Pozabite na spomine, ki 
vas težijo.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Ne podcenjujte neke ponudbe. 
Preusmerili boste svojo dejavnost. 
V družini še vedno napetost.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)

Dobro boste premagali nekatere 
težave, samo pazite na daljše di
skusije. Prijetno darilo.

STRELEC' (od 23.11. do 20.12.) 
Bodite bolj umerjeni, preveliko 
navdušenje bi vam utegnilo ško
diti. Srečanje z drago osebo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Veliko osebno zadovoljstvo v zve
zi z uspešno opravljenim poslom. 
V družini izredno soglasje.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Čimprej razčistite neko zadevo, 
ki vam preprečuje napredek. Lju
bosumni boste po nepotrebnem.

RIBI (od 20.2. do 20.3) Na po 
dročju znanstvenega raziskovanja 
imate velike možnosti uveljavitve. 
Napeto ozračje v družbi.
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KOLESARSTVO «TOUR DE FRANCE» Vrhunski turnir v Milanu OLIMPIJSKE IGRE KAKO BO V KANADI ?

Presenečenje ¥ vožnji proti času: ICAiPOlf » domov z «alfo» Leto dni do začetka v Montrealu 
Van Impe za minuto hitrejši od vseh
Fizično zdelani Merckx nima več možnosti ■ Danes 229 km z lažjimi vzponi

CHATEL, 16. — Drobni belgijski 
kolesar Lucien Van Impe si je dokaj 
nepričakovano zagotovil zmago v 18. 
etapi «Toura» na 40 km dolgi progi 
od Morzina do diatela, katero so 
morali kolesarji prevoziti na krono
meter.

Etapa je sicer vsebovala dokaj trd 
vzpon na Col du Corbier v prvem 
delu proge in Van Impe je samo po
trdil, da je letos najboljši «grimpeur» 
(plezalec) na dirki po Franciji. Pre
senečenje izhaja predvsem iz zamud 
katere so zabeležili bolj znani spe
cialisti.

Dobro se je odrezala rumena maji
ca Bernard Thevenet, ki je prepustil 
Merckxu samo 15 sekund in na skup
ni lestvici ohranil dobre tri minute 
naskoka, ki bi morale povsem zado
stovati za zadnje štiri etape.

Eddy Merckx se je znašel v ne
rodnem položaju z zlomljeno čeljustjo. 
Vsega je kriv padec med 17. etapo. 
Svetovnega prvaka so pregledali 
zdravniki in mu celo svetovali naj 
dirke ne nadaljuje. «Nihče mi ne mo
re prepovedati nadaljevanje moje dir
ke», je zavrnil belgijski as. Zdrav
nik mu je tudi svetoval antibiotike, 
katere pa je Merckx zavrnil, ker bi 
se z njimi fizično oslabil Njegov 
glavni problem je sedaj prehrana. V 
sebi nedvomno kuha strašno mašče
vanje za letošnji neuspeh, njegova 
zagrizenost pa podzavestno plaši The- 
veneta tudi na samem koncu dirke.

Poškodbo je pred etapo na krono
meter tvegal tudi Thevenet sam. Med 
ogrevanjem je nerodno zadel ob avto
mobil lastnega trenerja in padel. Če
prav je bila nesreča slikovita se je 
vse končalo le z lažjim udarcem v 
glavo in z nekaj praskami po rokah. 
Thevenet je normalno zaključil ogre
vanje.

Van Impe je svoj uspeh ustvaril 
v glavnem med vzponom, kjer je pri
dobil največ sekund, razliko pa je 
nato večal tudi po valovitem in ni
žinskem terenu. Danec Ritter se je 
verjetno prekasno zavedel, da je sam 
specialist za take dirke Drugo me
sto si je pridobil komaj v končnem 
delu. Thevenet se je uspešno upiral 
Merckxu med vzponom, nato pa je 
postala zamuda malo bolj jasna, če
prav še vedno majhna. Kot prvi Ita
lijan je bil Felice Gimondi peti. Nje
gova zamuda ie znašala minuto in 
37 sekund.

Danes bodo kolesarji prevozili 229 
km od kraja Thonon les Aains do 
Chalon sur Saone Proga je izpelja
na po večjem številu vzpetin, ki pa 
so vse druge, tretje in četrte kate
gorije in ne bodo nudile preveč mož
nosti za odločilne pobege..»

Vrstni r°d 18. etajič ' Mrtrzine - 
Chatel, 40 km na kronometer:

1. Van Impe (Bel.) 1.03’15” (p h. 
37,939 km na uro)

2. Ritter (Dan.)
Merckx (Bel.)
Thevenet (Fr.)
Agostinho (Port.)

PON: Oblak (42:58), Prešeren
(44:59), Orel (44:59).

Bor je neporažen osvojil prvo me
sto na turnirju prijateljstva za ka
dete, ki ga je priredilo ZSŠDI. Bo
rovci so v odločilni tekmi na Op
činah premagali KK Kras Sežana. 
Zmaga «plavih» je bila povsem za
služena, saj so morali borovci že 
prej (istega dne) igrati na turnirju 
Poleta proti Kontovelu.

Z zbrano in odločno igro pa so 
«plavi» zanesljivo zmagali in tako 
tudi zasluženo osvojili prvo mesto 
na tem turnirju.

LESTVICA
Bor 12, KK Kras Sežana in Konto- 

vel 4, Polet 0.
Peter

POREČ, 16. — V okviru medna- * * *
rodnega turnirja so v polfinalnih 
tekmah dosegli naslednje rezultate:

Sada - Zadar 71:70
Lokomotiva ZG - Repr. Trsta 111:88

PEKING, 16. — Agencija «Hsin

odzvalo vabilu za nastop na plaval
nem mitingu, ki bo v glavnem mestu 
v začetku avgusta.

Medtem je skupina 26 kitajskih 
otrok med 4. in 6. letom v Šanghaju 
izvedla nenavaden podvig s tem, da 
je v približno pol ure skupno z va
ditelji preplavala približno 2 km ši
roko reko Vangpo.

PLAVANJE

SP pred začetkom
GALI, 16. — Izžrebali so skupine 

za svetovni turnir v vaterpolu.
A skupina:
Bolgarija, Jugoslavija, Kuba, Za

hodna Nemčija.
B skupina:
Madžarska, Kolumbija, Avstralija, 

Romunija.
C skupina:
Sovjetska zveza, Španija, Iran in 

ZDA.
D skupina:
Italija, Kanada, Nizozemska in Me-

SP mladincev v Tjentištu kod denar in kam kolajne
Slaba uvrstitev Kopra in Idrije na Bledu Podjetje postaja pasivno - «Televizijsko» izsiljevanje Evrope - Radio pred tiskom in TV

Italijanska šahovska federacija je 
objavila imena 12 velemojstrov, ki 
bodo sodelovali na velikem medna
rodnem turnirju v Milanu. Igrali bo
do: Andersson (Švedska), Gligorič 
in Ljubojevič (Jugoslavija), Hort 
(ČSSR), Kavalek (ZDA), Larsen 
(Danska), Mariotti (Italija), Portisch 
(Madžarska), Hiibner (ZRN) ter so
vjetsko predstavništvo Karpov, Pe- 
trosjan in Talj.

Kot je razvidno iz seznama nasto
pajočih bo turnir izredno kakovosten.

Predsednik italijanske šahovske 
zveze je poudaril, da bo turnir na
domestilo za neodigrani dvoboj Fi
scher - Karpov za svetovni naslov. 
Kot je znano je. za to srečanje resno 
kandidaturo svoj čas postavil tudi 
Milan.

Veliko (sicer bolj pasivno) zanima
nje za šah je botrovalo tudi velike
mu nagradnemu skladu. Zmagovalec 
bo poleg lepe vsote prejel tudi av
tomobil «alfa romeo».

Igrati bodo začeli 18. avgusta v

V Sarajevu je v srečanju slepih 
šahistov Jugoslavija nepričakovano 
premagala Sovjetsko zvezo z rezul
tatom 23,5 proti 12,5. Mehidič, Mir
kovič in Dragun so dosegli vsak po 
4,5 točke. Najboljši v sovjetski vrsti
je bil Guzinjin s polovico točke manj. * * *

, 27. sindikalnega moštvenega pr
venstva Slovenije na Bledu se je u- 
deležilo 18 šestčlanskih ekip. Prvo 
mesto je osvojila Radovljica pred 
Ljubljano. Primorska predstavnika 
Koper in Idrija sta dosegla skrom
no 14. oz. 15. mesto. Slaba ocena gre 
predvsem Idrijčanom, ki so bili lani 
drugi.

* * *

Svetovno mladinsko prvenstvo bo 
od 16. avgusta do 1. septembra v 
Tjentištu. Turnir bi moral biti spr
va v Portoriku, v zadnjem trenutku 
pa so organizacijo odpovedali. Vsko
čila je jugoslovanska zveza in zago
tovila reden potek prvenstva.

Silvo Kovač

Hua» je sporočila, da se je 20 držav 1 hika. | hotelu «Leonardo da Vinci».
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Na Pokljuki za vzdržljivost, 
moč, hitrost in tovarištvo

Izjave trenerja Krevsla in kap. Grozdanoviča - Pokljuka nov raj za odbojkarje?

3.
4.
5.
6. Gimondi (It.)
7. Zoetemelk (Niz.)
8. Pollentier (Bel.)
9. Janssens (Bel.)

10. Hezard (Fr.)
Skupna lestvica po

1. Thevenet (Fr.)
2. Merckx (Bel.)
3. Van Impe (Bel.)
4. Zoetemelk (Niz.)
5. Gimondi (It.)
6. Lopez Garrii (Šp.)
7. Moser (It.)
8. Fuchs (Šv.)
9. Janssens (Bel.)

10. Torres (Šp.)

zaost 56” 
57” 

1T2” 
1’20” 

1’37” 
1'41” 
2'29" 
3'08” 
3’09” 

18 etani:
89 38’43” 

zaost. 3’03” 
4'49” 
6’58” 

12'53” 
19’45” 
24'29” 
25'39” 
31’15” 
34’24”

Turnir prijateljstva ZSŠDI

Bor prvi
Žor — KK Kras Sežana 75:50 

(43:30)
BOR: Ražem 8. Žerjal 18, Udovič 

14, Mazzucca, Parovel 9. Perko 9, 
R. Furlan 8, B. Furlan 9.

KK KRAS SEŽANA: Krt 6. No 
Vak 18. Peric. Janič, Prešeren 8, 
Klobas 2. Orel 2, Oblak 4, Rudolf 8, 
Ražem 2.

SODNIKA: Robi Klobas in Edi 
Košuta.

PROSTI METI: Bor 19:40, KK 
Kras 4:8

Jutri bodo najboljši jugoslovanski 
odbojkarji — Dobrič, Lukač, Jelič, 
Vujasinovič, Boričič, Vračarič, Ki- 
sič, Elezovič, Gvozdenovič, Lozan- 
čič, Tomasovič, Bogoevski in Gr- 
bič, končali 20-dnevne priprave na 
Pokljuki. Ta prvi ciklus letošnjega 
drugega dela priprav za nastop na 
evropskem prvenstvu je odlično u- 
spel, saj so si glede tega enotni 
tako igralci kot trenerja Krevsel 
in Jankovič ter zvezni kapetan La
zar Grozdanovič. Mirno in sveže o- 
kolje na Pokljuki je v najboljši 
meri prispevalo k tako odlično u- 
spelim pripravam. Začrtano delo ni 
moglo preprečiti niti občasno slabo 
vreme, saj se je treniralo trikrat 
drièVno. Z odbojkarskega1 vidika je 
Fakljuka pravo odkritje ,in za moš- 

.kimi.bodo prišle ,.še ženske..»Za skup- 
,qe;, itwipiWk v.tem j^aijOe ogre
vajo tudi nekateri najboljši jugo
slovanski klubi.

Na Pokljuki je trinast reprezen
tantov nabiralo vzdržljivost, moč, 
hitrost in spretnost in vse to bo slu
žilo kot odlična podlaga pri nadalj
njih še zahtevnejših pripravah. Tri
najstim izbrancem je stalno za pe
tami dr. Ljubo Stajič, ki razen obi
čajnega dela nima z odbojkarji ve
liko opravka, saj sta bila poškodo
vana samo dva igralca — mladinec 
Lozančič in Elezovič. Veterana v 
jugoslovanski reprezentanci Grbič 
in Gvozdenovič sta pripomnila, da 
sta bila že velikokrat pa skupnih 
pripravah z reprezentanco, toda ta
ko se v preteklosti še ni delalo. Ker 
se dela vsak dan v drugačnem o- 
kolju, v pravem tovariškem vzdušju 

• in je sama izbira vadbe izjemno 
pestra sta oba pritrdila — je nemo
goče pomisliti na utrujenost ali pa 
izostanek pri treningu.

Trener Viktor Krevse! nam je dal 
naslednjo izjavo: «Celotni 20-dnev- 
ni mikro ciklus smo razdelili na dva 
dela. To je bila obenem tudi prva 
faza drugega dela naših letošnjih 
priprav za nastop na jesenskem ev
ropskem prvenstvu pred domačimi 
gledalci. V prvi etapi, ki je trajala 
deset dni je bil naš cilj izboljšati 
splošno telesno pripravljenost in 
vzdržljivost. Pri tem smo se poslu
ževali vseh športnih zvrsti za katere 
je znano, da izboljšajo to kvaliteto.

' To je od hoje, teka, plavanja in 
vzpenjanja na visoke gore. Na pro
gramu je bii tudi vzpon na Triglav, 
toda zaradi neugodnih vremenskih 
razmer smo se morali temu pohodu 
odreči. V drugi polovici smo. prišli 
na intenzivno delo. S tem delom je

bil naš namen izboljšati osnovno in 
specialno vzdržljivost, - hitrost ter 
moč in spretnost. Obenem je bilo 
veliko vaj za preciznost ter izbolj
šanje tehnike in taktike vsakega 
posameznika. Vsak dan je bila kon
trola pulza in pritiska pri prebuje
nju, pred in po vadbi in tako smo 
dobili najboljše reakcije vsakega po
sameznika na dnevne obremenitve 
in delo ustrezno načrtovali.»

Zvezni kapetan Lazar Grozdanovič 
je o pripravah na Pokljuki povedal 
naslednje:

«Kar smo planirali smo tudi do
segli. Upam, da bo šlo, tako naprej 
do zadnjega dneva. Osebno sem iz
redno zadovoljen z doseženimi re
zultati sploh, sdisciplino in prizadev
nostjo vseh posameznikov pri o- 
pravljanju -»vseh—zahtev obeh tre
nerjev bbezHlbajmanjšega ugovora. 
V tej prvi pripravljalni fazi dru
gega dela priprav smo ustvarili i- 
dealno podlago, vse kar bo še sle
dilo pa bo samo nadgradnja. Pose
bej bi poudaril izreden doprinos o- 
beh trenerjev Krevsla in Jankoviča, 
ki dajeta pripravam poseben ton in 
elan in sama v največji meri pri
spevata k delovni disciplini. Pri
prave so še bolje uspele kot smo pri
čakovali. Ustvarili smo kolektiv v 
katerem vlada pravo tovarištvo. Vsi 
se podrejajo samo enemu cilju — 
čim boljšemu uspehu. To je bil tu
di naš cilj, ker so izbrani repre
zentanti iz desetih klubov, prvo šes- 
terko pa sestavljajo odbojkarji iz 
6 različnih klubov.»

G. F.

Odbojkarski tečaj 
v Rovinju

Tajništvo ZSŠDI obvešča vse ude
leženke prve. skupine odbojkarskega 
tečaja v Rovinju, da bo odhod v 
nedeljo, 20. t.m. Vse tečajnice naj 
se zberejo ob 7. uri na pomorski 
postaji, od koder se bo odpotovalo 
z ladjo «Edra». Vsa društva, ki bo
do poslala svoje članice na tečaj, 
naj dajo na vsaki dve tečajnici na 
razpolago najmanj po eno žogo. Ude
leženke naj prinesejo s seboj poleg 
običajne opreme po eno odejo ali 
spalno vrečo (če jo seveda imajo) 
ter opremo za kopanje in treniranje 
(hlačke, copate, majice, nogavice, 
trenirko in ščitnike za kolena). Vse 
ostalo pa dobijo v taboru (posteljni
no in jedilni pribor). Za tiste, ki ni
majo skupnega potnega lista, pa

priporočamo, da ne bi pozabili oseb
nih dokumentov oz. potnega lista. 
Za starše, ki bi želeli priti na obisk 
(obiski so dovoljeni, če ni kaj nuj
nega, samo v nedeljah) ali pa pisa
ti, je naslov naslednji: Tabor Visoke 
šole za telesno kulturo - Rovinj 52210, 
Jugoslavija. ,

NOGOMET V .-.W.•
Turnir v Dolini

«Mini» ekipe in 
izenačene tekme

Od danes naprej dobivajo olimpij
ske igre poseben čar. Točno na ta 
dan bo namreč prihodnje leto v 
Montrealu slovesna otvoritev 21. i- 
ger. Olimpijski ogenj bodo prižgali 
ob 16.30 po tamkajšnjem času. Pri 
nas bo tedaj že 23.30.

Pot olimpijskega ognja od grške 
Olimpije do Montreala bo izredno 
kratka in brez klasične privlačnosti. 
Z običajno lečo ga bo na soncu pri
žgala kaka vidna grška lepotica ob 
11. uri 13 julija. Dva dni kasneje bo 
ogenj preko tekačev prispel v Atene 
kjer bodo toploto ognja spremenili 
v električne impulze in jih preko sa
telita poslali v kanadsko prestolnico 
Ottawe. Impulze bodo tu spremenili 
v ogenj in v nekaj sekundah bo o- 
genj preko Atlantika. Tekači ga bo
do v dveh dneh prenesli do Mont
reala.

Sedaj se že lahko reče, da se Ka
nadčani igram ne bodo odrekli tudi 
če so dela na raznih objektih baje 
v zamudi. Organizacijski odbor za
gotavlja, da bo vse v redu. Sicer 
bodo igre preživele tudi če ne bo ta

ko. Nastradali bodo v tem primeru 
v prvi vrsti novinarji, ki bi imeli 
slabe delovne pogoje.

Poročanje iz Montreala bo za tisk 
skrajno neugodno, ker bo 7 ur ča
sovne razlike preprečilo časopisom, 
da bi že naslednjo jutro prinašali 
sveže vesti. Televizija bo od gledal
cev terjala maratonske neprespane 
noči, saj se bodo ključni dogodki od
vijali nekje od naše polnoči do zgod
njih jutranjih ur. Glede poročanja 
bodo igre predstavljale veliko zma
go radia, ki bo lahko ljubiteljem 
športa s prvimi jutranjimi poročili 
ob zajtrku kot prvi dajal povsem 
sveže vesti. Tisk bo v zamudi za 
cel dan.

Povsem zemljepisni razlogi (časov
na razlika) so organizatorje oškodo
vali za velik kup milijonov. Evrop
ska televizijska sistema sta pogrun- 
tala težave svojih odjemalcev in zah
tevala od kanadske organizacije niž
jo odkupno ceno za oddaje. Po krat
kem premišljevanju so Kanadčani 
spoznali, da imajo Evropejci v roki 
zmagovito karto in telegrafsko obve-
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AVTOMOBILIZEM DANES POSKUSNE VOŽNJE

OBVESTILA
Prosvetno društvo «Briški grič» 

iz števerjana in športno združenje 
Dom iz Gorice obveščata, da so 
treningi ženske odbojke dvakrat te
densko na odprtem igrišču Dijaške
ga doma v Gorici, Ul. Montcsanto 
84, ip sicer:

— ob ponedeljkih, od 20. do 22. 
,.ure;

— ob sredah, od 21. do 22.30.
V primeru slabega vremena tre

ning odpade.
Treningov se lahko udeležijo tudi 

ostala dekleta z Goriškega.* * *
športno združenje Dom (Gorica) 

obvešča, da je vsak torek in četr
tek, od 20. do 22. ure, na igrišču 
Dijaškega doma (Ul. Montesanto 
84, Gorica;, rekreacijsko igranje 
košarke.

Trebenska vaška skupnost bo ob 
30-letnici osvoboditve organizirala 
partizanski miting. V okviru pro
slav, ki bodo 19. in 20. julija, bo 
v nedeljo, 20. julija, v organizaciji 
športnega društva Primorec tudi 

SPOMINSKI TEK 
PO PARTIZANSKIH POTEH 

ki se bo odvijal na približno 4 km 
dolgi progi.

Organizator vljudno vabi vse za
interesirane, naj sc udeleže te po
membne športne manifestacije. In
teresenti naj se javijo ob 8.30 na 
dvorišču Ljudskega doma v Treb
čah, kjer bodo dobili startne šte
vilke in vsa potrebna navodila.

* •» -X-

Športno društvo Sovodnje odsek 
za judo, obvešča vse mladince na 
Goriškem, da se je že pričelo vpi
sovanje za treninge juda. Kogar 
to zanima, naj se vpiše pri odbor
nikih društva in sicer vsak dan 
od 20. ure dalje v stari šoli v 
SoVodnjah.

* * *

ŠZ Bor obvešča vse svoje košar
karje, da je igrišče na «Prvem ma
ju» odprto za rekreacijsko košar
ko vsak torek in petek, od 18. do 
23. ure.

Mladina iz dolinske občine je or
ganizirala, pod pokroviteljstvom 
športnega društva Breg, turnir v 
mini-nogometu. Možnost nastopanja 
je bila dana registriranim in nere
gistriranim nogometašem. Prijavilo 
se je sedem ekip: gostilna Zdenka 
iz Ricmanj, Aurora od Domja, re
stavracija Sonia od Domja, gostilna 
pri Leni iz Boršta, ekipa Doline, 
Križec iz Doline in Riba iz Boljunca.

Turnir se odvija na občinskem 
odbojkarskem igrišču pod srednjo 
šolo «S. Gregorčič» v Dolini, s sis
temom «vsak proti vsakemu». Ekipe 
so sestavljene iz štirih standardnih 
igralcev in štirih rezerv, katere pa 
lahko v vsakem trenutku zamenja
jo standardne igralce. Na betonski 
ploščadi so začrtali igrišče in po
stavili dve manjši vrati. Ekipe nam
reč igrajo brez vratarja.

Turnir se je pričel v soboto zve
čer. Odigrali so tri tekme. Pri vsa
ki tekmi so z enominutnim molkom 
počastili spomin na smrtno pone
srečenega mladega igralca Brega 
Branka Štranja.

Tekme so vsak večer. Vse ekipe 
bodo nagrajene.

DOSEDANJI IZIDI
1. KOLO: Gostilna Zdenka Ricma- 

nje - Aurora Domjo 1:2, Gostilna 
Lena Boršt - Restavracija Sonia 
Domjo 5:2, Dolina - Križec Dolina 
3:3. Počitek: Riba Boljunec.

2. KOLO: Riba Boljunec - Gostil
na Lena Boršt 3:4, Gostilna Zden
ka Ricmanje - Dolina 2:1, Aurora 
Domjo - Križec Dolina 2:2. Počitek: 
Restavracija Sonia Domjo.

SIENA, 16. — Do zaključka redak
cije je z «mitinga prijateljstva» pri
spela le vest o odličnem teku Ameri
čana VVilliamsa na 100 m s časom 
9”9. Razočaral je McTear, ki je do
segel samo 10”2.

VN Anglije zadnji test 
za zasledovalce N- Laude
Poskusne vožnje bodo danes in jutri, v soboto pa pra
vo tekmovanje - Med favoriti domačin James Hunt

LONDON, 16. — Angleški organi
zatorji sobotne avtomobilske dirke 
za Veliko nagrado Anglije fl so že 
pripravili vse potrebno za današnje 
prve poskusne vožnje, ki bodo od 
11. db 12. ure na dirkališču v Sil- 
verstonu.

«Bookmakers» so že na delu. Fa
voritov za to dirko je več, še po
sebno po zadnji zanesljivi zmagi 
Laude na VN Francije. Splošno 
mnenje je namreč, da Lauda ne bo 
dal vse od sebe na tej hitri in ne
varni progi. Trenutno ima na les
tvici za SP 47 točk, to je kar 22 
točk več kot drugouvrščeni Carlos 
Reutemann. Emmerson.-iFittipaldi, 
lanski prvak, jih ima komaj 24, 
James Hunt pa 22.

Angleški ljubitelji tega športa bo
do seveda navijali za svojega pi
lota Jamesa Hunta, ki je letos že 
osvojil eno prvo mesto, in sicer na 
VN Nizozemske, ko je med drugimi 
premagal tudi glavnega favorita Ni- 
kija Laudo.

Če upoštevamo, da do konca SP 
manjka še šest VN, v tem primeru 
bo nujno, da bodo morali Reute
mann, Fittipaldi in Hunt dati vse 
od sebe, da odščipnejo Laudi nekaj 
točk. Če bi avstrijski pilot slavil 
tudi v Silverstoneju, potem pa bi 
bilo jasno, da je naslov letošnjega 
svetovnega prvaka že oddan.

Poskusne vožnje za VN Anglije

...
M

Janko kprsnik: 29.

CIKLAMEN I
». «Odpuščam!» dejala je šepetaje in tresla se je po vsem 
Jvotu; pa takoj se je ohrabrila ter velela: «Pojdiva, poj- 
diva> Boletovi naju menda pričakujejo.» Ustavljati se ni 
®°gel in tudi odgovora ni vedel. Pa čutil je, kako je ona 
silno razburjena, in to mu je bilo povoljneje nego ona 
edina, tiha beseda odpuščanja. Vodil jo je do Boletovih in 
vsi, ž njimi tudi Meden kot spremljevalec guvernante, kre
nili so navzdol. Pot je bila gladka, akoravno strma, in ko 
Je zavila v gozd, jako temna. Hrast je ostal poleg Ilovske; 
bilo je treba, da se je opirala nanj, ker sem ter tja je 
vladala pod košatimi drevesi popolna tema in bakel si tudi 
niso bili preskrbeli. Gori pri kresu, katerega je bil le še 
velik kup žerjavice, ponavljali so pevci venomer neizogibno 
Pesem «Lahko noč», in Megla, ki se je bil zamudil pri 
umetelnem ognju, povpraševal je zdaj okrog pevcev po 
Boletovih in gospe Ilovski.

«Prepozno, prepozno,» kričal je pijani Koren, «tu 
ostani in razvozljaj vendar enkrat svoj tenor; vsega popol
dne laziš okrog žensk, zdaj si pa prazen; alò zapoj, kar 
hočeš, da boš le pel; če hočeš tuu, usti svoj priljubljeni: 
jOber d’Alma’!»

«No, če hočete!» deje Megla, spoznavši, da Boletovih 
ne doteče več.

«A, kaj še,» oglasi se eden izmed pevcev, «nič nem
ških; nemški ne bomo peli.»

«Zakaj ne?» vpraša Megla ter, zapazivši, da stoji 
okrajni glavar blizu dostavi glasno: «Nemške pesmi so 
ravno tako lepe. Le zapojmo eno nemško!»

«Jaz ne pojem!» kliče Hrastov pisar, ki je slovel med 
pevci za najboljšega basista. «Mi tudi ne!» vpijejo drugi. 
Dva učitelja, ki sta isto zapazila kakor Megla, odmaknila 
sta se polagoma v stran.

«Jaz pa slovenskih ne pojem nocoj in nikdar več ne!» 
kriči srdito Megla. «Jaz izstopim iz društva čitalnice.»

«Vrag te vzemi!» oglasi se zdaj Koren ter stopi pred 
adjunkta, «kaj meniš, da takega tenorja ne premoremo?»

«No, gospodje, kaj pa bi bilo, ko bi eno nedolžno nem
ško zapeli,» vpraša v tem trenutku glavar, «jaz tudi po-, 
magam.»

«Ne znamo nobene!» odreže se Koren.
«Prej ste eno imenovali,» deje oni.
«Tisto zna edini Megla!»
«Vedite, gospod Koren,» zavpije adjunkt, «prinesite 

mi rajši moje črne Llače nazaj, katere sem vam o veliki 
noči posodil.»

«Vi ste nesramen človek! Da bi ga vrag — tega poba
lina!» divjal je Koren

Megla je spoznal, da ni več varno zanj, in odšel je 
naglo za okrajnim glavarjem, kateremu se je položaj tudi 
že opasen dozdeval. Med pevci pa je trajal kreg še nekoliko 
časa, in ko so pozneje kot zadnji korakali v majhnih gručah 
navzdol, dejal je Koren Hrastovemu pisarju: «Ali ti nisem 
pravil, da bo — h...č? še vsako leto je bil in tudi letos!»

Med skupnimi pripravami na Pokljuki so se jugoslovanski odbojkarji 
povzpeli tudi na 2236 m visoki Stol. Na posnetku vidimo od leve proti 
desni: trenerja Boričiča in igralce Bora Neubauerja, Grbiča, Dobriča, 

Vračariča, Jeliča in Lukača, čepita trener Krevsel in Tomaševič

Ko se je to gori vršilo, šla je Boletova družba že dol po 
gostem bukovem gozdu. Ilovska ni bila vajena takih potov, 
torej je morala hoditi bolj polagoma ter varneje stopati. 
Zaostala sta zato s Hrastom nekoliko korakov za drugimi, 
akoravno se je Katinka trudila, ostati v bližini onih. Go
vorila je o navadnih predmetih in doktor je večinoma mol
čal. Kadar je pa odgovarjal, storil je to na kratko, razmiš- 
Ijeno; morda sam ni vedel, kaj govori. V njem je vse vrelo 
najraznejših čutil: radost, razkošje, bojazen in tesnoba; le 
mirnega mišljenja ni bil zmožen. Prišla sta blizu izhoda iz 
gozda in od tam tudi ni bilo več daleč do podnožja holmo- 
vega, kjer je čakal Boletov voz. Gosta tema je vladala, le 
brezštevilno svetlih kresnic se je lesketalo med grmovjem; 
pred njima se je čul glasni smeh Elze, kateremu so bili 
povod sigurno Medenov! skromni dovtipi. Hrasta se je po
lastil nakrat isti čut, kakor prej gori vrhu holma, ko je 
Ilovsko opomnil minulih let; le naprej čez brezno, čez 
slapovje ! Obstal je ter krepko objel mlado ženo in v svoji 
slepi strasti pritisnil ustni na njeni. Ubraniti se mu ni 
mogla, pa izvila se mu je naglo; besede ni mogla najti, le 
stekla je naprej, brez sape, brez uma, navzdol za onimi. 
Ko bi bil mogel on videti njen obraz, prestrašil bi se bil, 
tako je bil izpremenjen; dospela sta iz gozda, pa on i\ ni 
upal več ponuditi ji roke. Nekako bojazljivo je šel molče 
poleg nje kakor tat.

In ona?
Ubožica! Ta poljub ji je vzbudil in podvojil vse pre

magane nekdanje bolečine, vse želje in strasti prve vroče 
ljubezni. Zdaj ni bila več deklica, zdaj je bila — žena. 
Da, žena drugega/ katerega ne ljubi, pa kateri je vendar 
pred Bogom in svetom njen mož. Zvrtelo se ji je v glavi pri 
tej misli, pa ona je bila že marsikaj vročega in bridkega s 
krepko voljo utešila, zato jo je obšla ta slabost le za tre-

bodo danes in jutri. V soboto pa bo 
na sporedu pravo tekmovanje. Pi
loti bodo startali ob 14. uri in pre
voziti bodo morali 67 krogov.

Za ljubitelje statistik naj povemo, 
da je rekord na tej progi še vedno 
last Petra Revsona, ki je leta 1973 
na vozilu melaren prevozil 315,606 
km v 1.29’18”5 s poprečno hitrostjo 
212,030 km na uro.

SABLJANJE
SP V BUDIMPEŠTI

Franciji zlato 
v ekipnem floretu

BUDIMPEŠTA, 16. - Po šestih 
letih je Francija le osvojila naslov 
v ekipnem floretu. Francozi so nam
reč v Budimpešti dokaj zanesljivo 
premagali SZ z 9:4 in so tako osvo
jili zlato kolajno.

Francija je nastopila z naslednjo 
postavo: Noel in Pietruska (pa tri 
zmage), Tlavard (2) in Revenu (1).

Sovjetska zveza: Rouziev, Denisov, 
Isakov in Romankov (vsi po eno 
zmago).

V finalu za 3. mesto pa je Italija 
premagala ZRN z 9:5 in je tako o- 
svojila bronasto kolajno. Italija: 
Montano (4), Simoncelli (3), Granie- 
ri in Coletti (1). ZRN: Bach in Hein 
(2), Gorius (1) in Reicheret (0).

NOGOMET

Hžajic podpisal
BEOGRAD, 16. — Dragan Džajič, 

kapetan jugoslovanske državne no
gometne reprezentance in beograj
ske Crvene zvezde, je podpisal za 
francoski klub Bastija.

Džajič je namreč, takoj po pod
pisu z novim klubom, odpotoval v 
Švico, kjer se nogometaši Bastije 
pripravljajo za bližnje frfencosko 
nogometno prvenstvo.

* * *

MOSTAR, 16. — Velež je izgubil 
dva syoja boljša nogometaša, Baje- 
viča in Topiča, ki bosta morala 
odslužiti vojaški rok.

OBVESTILO
ZSŠDI obvešča, da bo danes urad 

Združenja v Trstu, Ulica Ceppa 9, 
zaprt.

stili Evrovizijo in Intervizijo, da bo
sta plačali 14 milijonov dolarjev na
mesto prvotni! 20 oz, 6 milijonov 
namesto prvotnih 10.

Posamezne evropske države bodo 
za vsako uro oddaje plačale: Velika 
Britanija 13 milijonov lir, Francija 
14, Zah. Ni-mčija 17 in Italija 6 mi
lijonov lir. Oddaje so razmeroma po
ceni, če primerjamo na primer re
žijske stroške v Vel Britaniji, kjer 
velja ura oddaje iz studia kar 50 mi
lijonov, ura nogometne- tekme pa 
skoraj 29 milijonov.

Kanadsko organizacijo bodo kmalu 
, preverili udeleženci raznih predriim- 
] pijskih tekmovanj, ki se bodo v krat
kem začela na nekaterih olimpijskih 
prizoriščih. V glavnem se bodo letos 
posluževali ponv-žnih igrišč GVvni 
olimpijski stadion bo zgrajen do 23. 
februarja, opremili pa ga bodo do 
začetka meseca maja Atletske pro
ge bodo iz tartana, letos pa bedo 
atleti uporabili p dobno snov imeno
vano «sp^riflex super X». Velika no
vost Montreala bo unrtnr trava «a- 
stroturf», ki je v ZDA že dolgo let 
razširjena. Z «astroturfom» bodo pre
krili igrišča za hokej, ki se bo tako 
spremenil v hokej na astroturfu na
mesto na travi. Tehnično bo bolj 
zanimiv «astroturf» na pomožnih i- 
griščih za nogomet. S tem poskusim 
se bo dejansko ponudilo velikim ev
ropskim klubom preureditev njihovih 
igrišč.

21. olimpijske igre bi morale biti 
po prvotnih računih vzorne g’ '-1 fi
nančne plati, iz dneva v dan pa po
stajajo vse bolj pasivno podjetje Na 
dlani je že, da inflacija ne bo dopu
stila popolnega kritja stroškov.

Organizatorji so sicer zelo zado
voljni s prodajo vstopnic in tudi od 
izredne izdaje olimpijskih zlatnikov 
si veliko obetajo.

Točno po predvidevanjih izpred 
treh let so na olimpiade hudo pri
tisnile trgovske mreže. V zameno za 
razne podpore je COJO (organizacij
ski odbor) sklenil z družbami po
godbe za prvenstvene dobave vse 
mogoče opreme. Med najzanimivej
še posege spada prispevek japonske 
fotografske družbe «Canon», ki bo 
dala COJO vso potrebno fotogratsko 
opremo in si za prispevek kakih 100 
milijonov lir kot edina zagotovila 
prodajo na olimpijskem območju. 
Proti nedvomni finančni izgubi pri 
tej operaciji se Japoncem obeta ve
lik reklamni uspeh.

Med olimpijskimi igrami bodo or
ganizatorji potrebovali kakih 8000 
delovnih enot. V glavnem bodo to 
službe z nizkimi honorarji ali celo 
prostovoljne v zameno za vstopnice 
za manj važna tekmovanja. Ta pod 
vig bo verjetno uspel, ker je zani
manje za vse kar je olimpijskega ze
lo veliko.

Tudi športniki sami začenjajo z 
današnjim dnem vzvratno štetje. Za 
nami je velik uspeh koalicije Sovjet
ska zveza - Vzhodna Nemčija na i- 
grah v Miinchnu in hudo nazadova
nje učinkovitosti ZDA. že bližnje 
svetovno prvenstvo v plavanju bo po
vedalo kakšne so «zlate rezerve» A- 
meričanov za prihodnje leto.

Nezmanjšani moči Evropi — s stal
nim dopolnjevanjem NDR — bo tre
ba dodati gotovo večji doprinos Af
rike in iz ameriškega področja ver
jeten prodor Kube na širši fronti.

Tehtnico bodo iz običajnih razlo
gov domačega okolja gotovo nekaj 
uravnali Kanadčani, skupni premik 
pa bo proti socialističnim državam 
in državam v razvoju.

k. b.

BOKS

BEOGRAD, 16. — Jugoslovanska 
boksarska zveza je izključila kru- 
ševski ring za kar 6 mesecev. Do 
tega sklepa pa je prišlo pc prven
stveni tekmi «14. oktober» — Rad- 
nički Niš (10:10), ko je prišlo do 
hudih incidentov s strani občinstva.

ZAGREB, 16. — Grški prvoligaš 
Panathinaikos bo verjetno 6. in 7. 
avgusta odigral dve prijateljski tek
mi z zagrebškim Dinamom. Teden 
kasneje pa bi Dinamo 'gostoval v 
Atenah, kjer bi prav tako igral dve 
prijateljski tekmi s Panathinaiko-

nutek. V naslednjem že je bila zopet krepka, hladna in 
ponosna.

In čudno! Cut, da je razžaljena, vzbudil se ji je pa 
prodret!, vseh drugih nadvladati ni mogel. Zato tudi ni 
zmtla besede dokler nista dospela do voza, kjer so se bili 
prednji ravnokar ustavili.

Ah, ženske ! One odpuščajo vse, kar storimo iz čašče
nja, iz ljubezni do njih, tudi ako prekoračimo nam stav
ljene meje; pa nikdar ti ženska ne bo odpustila, ako nisi 
porabil priložnosti, katero je ona napeljala.

«Ali mi bode podala roko k slovesu — ah ne?»- ugibal
Jšeh,rvt0griavod P°t0m d° V°Za' In tUdi njej je ia P°nlis'-ek
. j PaJ?°dala mu j° J6- toda s pogledom se ga je ognila; 
tudi rekla mu m drugega nego hladno: «Lahko noč!»
, Zadnje P°111ure jf bi}. doktor skoro popolnoma pozabi!, 

da je Elza Muller sploh še na svetu; niti nje zvoneči smeh 
fa “ sPon)ni1 tega- Zato ga je zdaj kar nekoliko mrzlo spre
letelo, ko je začul poleg sebe njen veseli glas:

«Ah, gospod doktor, vendar enkrat! Danes vi kar ulavo 
povešate, gospod Meden pa je izborne volje.»

Hrast se je nekoliko izgovarjal.
«Glejte te krasne rožice, gospod Meden jih je nabral 

po gozdu, škoda, da jih v temi ne razločite; pa duh vam 
jih mora izdati.»

Rekoč mu pomoli šopek.
«Ne poznam,» reče Hrast malomarno.
«Sami korčki so ; saj vi ljubite to cvetko.»
Zdaj se je Hrastu malo zjasnilo; iz gu vera a n 1 i n ega 

govora je donelo tudi nekaj zasmehljivega ; toda ono je e- 
dmi doktor začutil. Pa to ga je ujezilo.

(Nadaljevanje sledi}



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montacchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir. za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24.— 
letno 240— din, za organizacije in podjetja mesečno 30—, letno 300— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 17. julija 1975

Za SFRJ Ziro račun 50101-603-45361 «ADIT» . DZS • 61000 Ljubljani*
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 250, finančno«»
upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst

PO SKLEPU EGIPTA, DA NE OBNOVI MANDATA MIROVNIM SILAM'

Zaskrbljenost v svetovni organizaciji 
ob novei položaju na Bližnjem vzhodu

Egipt je jasno dokazal, da ne more pristati na izraelsko zavlačevanja 
Izraelski tisk ugotavlja, da se položaj na terenu ne bo spremenil

NEW YORK, 16. — Egiptovska 
odločitev, da ne podaljša manda
ta mirovnim silam OZN na Sinaju, 
je ustvarila v krogih Združenih na
rodov dokajšnjo zaskrbljenost. Go
vorijo o možnosti zaostritve položaja 
na Bližnjem vzhodu, ker je Izrael 
baje v preteklosti večkrat dal ra
zumeti, da bi dejstvo, da se ne 
podaljša mandat mirovnemu zboru 
povzročil preklic prvega sporazuma 
o razmejitvi čet, ki sta ga dosegla 
Kairo in Jeruzalem. Z druge strani 
pa ugotavljajo, da ni nobene pove
zave med datumom, ko se izteče 
mandat in pogajanji za nov zača
sen sporazum.

Generami tajnik svetovne orga
nizacije Kurt Waldheim je objavil 
izjavo, v kateri pravi, da je zelo 
zaskrbljen zaradi zadnjih razpletov 
na Bližnjem vzhodu. Generalni taj
nik s pozornostjo sledi razvoju do 
godkov ter pričakuje, da mu bodo 
izročili vsak trenutek pismo egip
tovskega zunanjega ministra.

O egiptovskem sklepu, da ne po
daljša mandata mirovnim silam OZN 
je med svojo tiskovno konferenco 
v Minneapolisu govoril tudi ame
riški državni tajnik Henry Kissin-

OBLAKI
Kot smo poročali že v vče

rajšnji številki, je neki mehi
ški znanstvenik obtožil ameri
ške meteorologe, da so lani pre
usmerili na Hunduras orkan 
«Fifi», ki bi se sicer moral 
znesti nad Florido. Res je si
cer, da vremenoslovcem ne gre 
vselej verjeti kot je tudi res, 
da je mehiški znanstvenik po
udaril, da nima otipljivih doka
zov, s katerimi bi podkrepil 
svoje izjave. Njegove besede 
pa so vsekakor potrdilo tega, 
kar smo že dolgo časa vedeli, 
oziroma česar smo se bali: ve
lesile bi lahko sprožile tudi me
teorološko vojno, katere posle
dice bi lahko primerjali vsaj 
bakteriološki vojni, če že ne je
drski. Tako bi Sovjetska zveza 
lahko spremenila v ledeno pu
stinjo toplo Kalifornijo, ZDA 
pc, v peklensko Saharo ,jnrzlo 
sovjetsko Sibirijo.

Vendar pa pustimo za trenu
tek ob strani te mračne mi
sli in posanjarimo, kako bi 
lahko veliko pozitivneje izkori
stili zadnje dosežke v vreme- 
noslovju. Poštene občinske u- 
prave bi lahko priklicale nad 
Palermo, ki je po tridesetih le
tih demokrščanske uprave do
besedno na psu, nekaj vzhodno
azijskih monsunčkov, da bi na
polnili prazne vodnjake in vo
dovode. Ob začetku zimske tu
ristične sezone bi si turistični 
delavci lahko sposodili na Fin
skem nekaj snežnih metežev, da 
fr ne imeli več problemov s 
snegom. V Veliki Britaniji bi 
si lahko sposodili nekaj črnih 
oblakov, ko pri nas pritiska su
ša in v dneh pasje vročine bi 
lahko priklicali tudi osvežilno 
ploho. Če gremo v sanjarjenju 
še dlje, bi tudi škodoželjneži 
lahko prišli na svoj račun: s 
primernim usmerjanjem oblak- 
cev, bi lahko ponagajali pri
jateljem/ki so na dopustu, ali 
pa lepim dekletom, ki so se 
odtočila za piknik v naravi.

Meteorologijo bi lahko tudi s 
pridom izkoristila KD, če bi se 
hotela preoblikovati, kot zahte
vajo voditelji levičarskih struj: 
da bi zbrisala nemajhne kriv
de, ki si jih je nabrala v tri
desetih povojnih letih, bi lahko 
prosila za pomoč tisti znani ve
soljni potop.

Izraelu, kjer trdijo, da pomeni od
ločitev Kaira kršitev sporazuma, ki 
so ga dosegli januarja 1974 o raz
mejitvi sil. Prisotnost mirovnih sil 
OZN, je izjavil glasnik jeruzalem
skega zunanjega ministrstva, je del 
sporazumov, ki sta jih dosegla Iz
rael in Egipt. Glasnik zunanjega 
ministrstva je tudi izjavil, da ima 
Jeruzalem kairsko odločitev za «sred
stvo pritiska», da bi pospešili po
gajanja za nov začasen sporazum 
na Sinaju, ki so trenutno v teku.

Spremenjeni položaj je tudi vpli
val na izraelske vojaške kroge, kjer 
ugotavljajo, da bi umik mirovnih 
sil s Sinaja lahko dramatično po
slabšal položaj ter povzročil zače
tek skrite vojne kcf je bila v letih 
1968-1970. Mnogo manj pesimistična 
pa je bila reakcija jeruzalemskega 
tiska. Prevladuje mnenje, da je e- 
giptovska odločitev «taktična pote
za», katere namen je vplivati na 
Izrael ter prisiliti Jeruzalem, da 
čimprej podpiše nov sporazum o 
Sinaju pod pogoji, ki bi jih diktirali 
Egipčani. Izraelski tisk s tem v 
zvezi podčrtuje, da Egipt nikakor ni 
rekel, da ne mara prisotnosti «mo
drih čelad» na Sinaju. Še več, sled
nje bi morale ostati na svojih po
ložajih, vendar brez formalnega 
mandata.

Izraelski vladni krogi pravijo, da 
je kairski sklep presenetil Jeruza
lem, kjer so si pričakovali, da bo 
Egipt podaljšal mandat mirovnim si
lam vsaj za nadaljnje tri mesece, 
saj so v teku pogajanja za nov 
sporazum na Sinaju. V istih krogih 
pa tudi pravijo, da položaj nikakor 
ni zaskrbljujoč, saj gre samo za 
formalno vprašanje. V svojem po
segu pred izraelskim parlamentom, 
nekaj ur po sporočilu, ,ki ga ja 
dal egiptovski zunanji minister Is- 
mail Fahmi, je jeruzalemski pre
mier Rabin izjavil, da egiptovski 
sklep zaostruje napetost na področ
ju Bližnjega vzhoda. Opozoril je E- 
"iot, da bi odhod mirovnih sil OZN 
lahko spravil v nevarnost vse spo
razume, ki so jih doslej dosegli.

Eden mrtev in 5 ranjenih 
pri eksploziji v oddelku 
milanske «Montedison»

MILAN, 16. — V tovarni kemij
skih sredstev proti mrčesu v Lina- 
tah, ki je last družbe «Montedison» 
je eksplozija v nekem oddelku ubi
la delavca Ennia Bressanija, očeta 
dveh otrok, in ranila pet delav
cev. Zdi se, da je eksplodirala zelo 
majhna naprava, ki služi za kemij
sko ločevanje elementov, ta prva

eksplozija pa je povzročila večjo, 
ki je razdejala oddelek.

Po nesreči je osebje tovarne pre
kinilo delo, odposlanstvo delavskega 
sveta pa je od uprave «Montedison» 
zahtevalo, naj opravi nujne inve
sticije in zajamči varnost na delov
nih mestih.

V razgovoru s časnikarji je direk
tor podjetja, inženir Passerini, 
demantiral vest, češ da so na
prave bile stare in nevarne, ven
dar časnikarjem ni dovolil, da bi 
si ogledali kraj nesreče.

SAN JOSE’ DE' COSTARICA, 16. 
— Na zasedanju Organizacije ame
riških držav je tokrat na dnevnem 
redu ratifikacija sporazuma o 
«medameriški pomoči», šele ko bodo 
države članice podpisale sporazum 
bo na dnevnem redu preklic sankcij 
proti Kubi, ki so bile sprejete ta
koj po zmagi revolucije na otoku. 
ZDA so že sporočile, da bodo gla
sovale za preklic sankcij, a le pod 
pogojem, da bodo za to glasovale 
vse ostale države, ki jih je trinajst. 
Zdi se neverjetno, da bo sklep 
sprejet, ker je znano nasprotovanje 
Čila in Brazilije.

V Stockholmu se sedaj borijo proti «senenemu nahodu». Posebne aparature na hišnih strehah lovijo cvetni 
prah in spore, ki povzročajo ta nevšečni nahod in na osnovi izvidov svetujejo «bolnikom», katerih mestnih

predelov naj se izogibajo.

IZJAVE TAJNIKA SPANSKE PARTIJE

Carillo o pluralizmu 
KP Španije in Italije
Opozicija je danes pripravljena na prevzem oblasti v Španiji 
Vprašanje odnosa bodoče demokratične Španije do ZDA in NATO

RIM, 16. — V razgovoru z ured
nikom milanskega tednika «Pano
rama» je tajnik španske komunistič
ne partije Santiago Carillo pono
vil izhodišča KPŠ in KPI o plura
listični izbiri dveh partij za izgrad
njo «socializma v demokraciji».

«Res je,» ugotavlja Carillo, «da 
take družbe zaenkrat ni, kjer bi 
komunisti spoštovali načela plura
lizma in predstavniške parlamentar
ne demokracije. V redu: pa jo bo
mo ustvarili mi.»

«V Italiji in Španiji je srečanje 
med resnično demokratičnimi si
lami, neglede na etikete, ne samo 
potrebno, temveč neizogibno. Pot 
demokracije, gospodarskega napred
ka brez pretresov, vodi samo skozi 
ta vrata,» je izjavil Carillo in nada
ljeval: «Lahko povemo že vnaprej, 
kaj se bo v Španiji zgodilo po padcu 
Francisca Franca. Dinamika na
predka je že v koraku in vodi k 
demokratični alternativi. Pripravlje
no je demokratično nadomestilo v 
španski družbi povsod, od politične 
ravni, tja do centrov oblasti. Celo 
v policiji imamo infiltracije opozi
cijskih elementov in vpliv.»

«Podtikovanja, češ da se KPŠ in 
KPI poslužujeta gesel o pluralistič-

POROČILO POSLANSKI KOMISIJI ZA OBRAMBO

Forlani o «delni reformi»
italijanskih oboroženih sil obkolitev in lakota z epidemijami
Odobren osnutek novega vojaškega pravilnika • «Ustava tudi v 
vojašnice, toda usklajena s potrebo po učinkovitosti vojske»

RIM, 16. — Obrambni minister 
Forlani je poročal poslanski komi
siji in nato tudi v senatu o «vrenju» 
v italijanskih oboroženih silah in 
ukrepih vlade, da se to vrenje vsaj 
v določeni meri «ohladi». Ne gre za 
pravo . reformo -1 oboroženih sil, je 
priznal Forlani, vendar za nekatere 
pomembne spremembe, ki bodo po
zitivno vplivale.

Poročilo je bilo dolgo in ga je 
težko obnavljati, tudi zato, ker je 
glede specifičnih problemov zelo 
zapleteno. V bistvu lahko zapišemo 
to, da je Farlani priznal, da mora 
«ustava stopiti v vojašnice», kot 
zahtevajo vojaki in demokratične 
sile, vendar je to izjavo takoj o- 
milil, ko je dodal, da je pa treba 
to načelo uskladiti z nujnostjo u- 
činkovitosti vojske pri uresničevanju 
«patriotične dolžnosti», ki je os-

ger, ki je poudaril, da egiptovska 
odločitev še podčrtuj ■ nujnost, da 
bi čimprej prišlo do ponovnega za
časnega sporazuma med Egiptom 
in Izraelom, šef ameriške diplo
macije je dejal, da uradno še ni 
bil obveščen o egiptovskem sklepu 
in da bo treba pozorno preučiti po
men egiptovske pobude. Na vpra
šanje ali bodo Američani, po skle
nitvi novega sporazuma, poslali svo
je vojake na Sinaj v varnostni 
pas med egiptovsko in izraelske voj
sko, je Kissinger to možnost odloč
no zavrnil. Kar pa zadeva možnost 
izključitve Izraela iz svetovne or
ganizacije je ameriški zunanji mi
nister izjavil, da bi to bila kršitev 
statuta OZN in da bi to dejanje 
nujno vplivalo na ameriško udelež
bo v okviru organizacije.

S svojo včerajšnjo odločitvijo je 
Egipt hotel dati novo politično di
menzijo pogajanjem o drugi razme
jitvi sil na Sinaju. Kairo je dal 
razumeti, da nikakor ne more pri
stati na sedanji položaj, ki ni niti 
mir niti vojna in da prisotnost mi
rovnih sil OZN na Sinaju ne sme 
služiti Izraelu, da bi kristaliziral 
položaj in zavlačeval pogajanja. Z 
druge strani, pravijo v Kairu, se 
položaj na terenu, v varnostnem 
pasu, na katerem so mirovne sile 
OZN, ne bo spremenil. Egipt pa 
je jasno pokazal varnostnemu sve
tu svetovne organizacije, da j-: ob
novitev mandata mirovnim silam 
tesno povezana z napredkom v po
gajanjih ter s ponovnim, vsaj del
nim, izraelskim umikom z zasede
nega arabskega ozemlja.

Kot je bilo pričakovati je egip
tovski sklep močno odjeknil tudi v
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PREDSINOČNJIM V CATANII

Pretep v kaznilnici: 
eden mrtev, 4 ranjeni
Žrtev je 3 3-let ni ropar Giuseppe Maino, ki so ga 
pred dvema mesecema neznanci že skušali ubiti

CATANIA, 16. — Eden mrtev in 
štirje ranjeni so tragični obračun 
pretepa v kaznilnici v Catanii, kjer 
so se snoči jetniki obdelavah z no
ži. Žrtev pretepa je 33-letni Giu
seppe Maino, ki je bil premeščen 
v kaznilnico v Catanio pred nekaj 
meseci, ko so ga po begu iz kaz
nilnice v Ragusi ujeli. Nesrečnež 
je bil obsojen na osem let zapora 
zaradi ropa.

Prepir je izbruhnil po 21. uri, ko 
je bil večji del jetnikov zbran v je
dilnici pred televizijo. Milino in 
Francesco Ferrara, ki sta delila 
majhno celico, sta se odpravila spat 
še preden se je zaključil televizij
ski program. Najprej sta telefoni
rala svojcem domov, nato pa sta 
se v spremstvu paznika vrnila v 
celico. Tu naj bi ju napadla druga 
dva zakrinkana jetnika, ki naj bi 
hotela iz neznanih razlogov obraču
nati z Mainom, za katerega se 
je potegnil tudi Ferrara. Kmalu 
so se zabliskali noži in Maino je 
obležal mrtev na tleh v mlaki 
krvi. Ropot in klici ranjencev na 
pomoč so priklicah paznike, ki so 
nemudoma dali alarm. Čeprav so 
pazniki ob sodelovanju policije in 
karabinjerjev preiskali vso kaznil
nico, nožev nikakor niso mogli stak
niti.

Pred dvema mesecema je bil 
Maino žrtev podobnega napada, a 
se je rešil le z nekaj praskami. 
Od tedaj je imel vedno pri roki 
nož, ker se je bal, da ga bodo 
ubili. Maina so agenti letečega od
delka aretirali v Catanii lani nekaj 
ur po ropu v nekem rekreacijskem 
krožku. Najprej so ga zaprli v 
kaznilnico ori Ragusi, od koder ie 
pobegnil. Ko so ga ujeli so ga 
premestili v zapor v Catanio.

Huda Vročina, zaradi katere so 
življenjski pogoji v kaznilnicah še 
bolj neznosni, je bila vzrok prete
pa v kaznilnici v Pescari, kjer so

LUANDA, 16. — V prestolnici An
gole vlada napeto zatišje, odkar 
so se oboroženi oddelki FNLA Hol- 
dena Roberta umaknili v zaledje v 
pričakovanju, da se bo mestu pri
bližala kolona vojske, ki prihaja 
s severnih pokrajin in ga bo ver
jetno obkolila. V mestu, ki šteje 
270 tisoč prebivalcev,, vlada zaskr
bljenost zaradi možnosti epidemij, la
kote in žeje. Vladni funkcionarji 
sploh ne prihajajo na delo, javne 
storitve so popolnoma ohromljene, 
trgovine z živili so prazne, ker so 
si ljudje ustvarili zaloge za več 
dni. Izbruha epidemije se v Lu- 
andi boje, ker nihče več ne pobira 
desetin razpadapočih trupel, ki v 
nekaj dneh utegnejo postati infek
cijska žarišča. MPLA, osvobodilno 
gibanje pesnika dr. Agostina Neta 
se medtem pogovarja s portugal
skim zunanjim ministrom Melom 
Antunesom, ki je iz Lizbone dopo
toval v Angolo v upanju, da mu 
bo, kljub velikim težavam, uspelo 
preprečiti državljansko vojno.

Množijo se medtem obtožbe in 
polemike, predvsem s strani Rober 
tove FLNA, ki ima svoje politično 
in vojaško vodstvo v sosednjem Zai
ru predsednika Mobutuja.

Netovo MPLA obtožujejo Rober
tovi ljudje in zairski tisk, da so 
«agenti sovjetskega imperializma» 
in da jih v tem podpira Portugal
ska, ki da vodi do Afrike «dvolič
no politiko». Sovjetsko zvezo obto
žuje FLNA, da vsak teden izkrcuje 
v Angoli več tovorov orožja za 
oddelka osvobodilnega gibanja MP 
LA. Tretje angolsko osvobodilno 
gibanje UNITA pa stoji ob strani.

Melo Antunes je, kot rečeno, i- 
mel srečanje z dr. Agostinom Ne- 
tom in so tako bile demantirane 
novice, češ da je bil Neto odstav
ljen. Res je le, da se je iz MPLA 
umaknil Daniel Chipenda, ki pove
ljuje sedaj vojaški koloni Roberto
ve vojske, ki s forsiranim tempom 
koraka na prestolnico.
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RAZPRAVA V KOMISIJI BO PREDVIDOMA ZAKLJUČENA TA TEDEN

Zakon o splavu kmalu v poslanski zbornici?
Ce parlament ne bo znal primerno in hitro odgovoriti na zahte
ve ljudstva, bo to dokaz nesposobnosti in neodgovornosti politikov

izbruhnil medtem ko je bila veči
na jetnikov zbrana pred televizijo. 
Vzrok pretepa ni znan, vendar pa 
ravnateljstvo kaznilnice trdi, da je 
šlo za neke vrste skupinski samo
mor. Policija vsekakor odločno za
vrača to domnevo, saj se jetniki 
niso ranili s steklenimi drobci, kot 
trdi ravnateljstvo kaznilnice, pač 
pa s pravimi noži.

novna dolžnost vsakega vojaka. Ta
ko je bil izdelan nov osnutek di
sciplinskega pravilnika, ki ima de
set, namesto prejšnjih pet členov. 
Med posameznimi točkami so pred
videne tudi pravice vojakov glede 
čitanja tiska in časopisov, svobo
dne veroizpovedi in podobno. Na
dalje je pomembna novost disciplin
skega pravilnika poenotenje kazen
skih ukrepov, ki bodo odslej enaki 
za vojake, podčastnike in častnike. 
Poudarjeno je, da morajo biti kazni 
«moralnega značaja» in ne repre
sivnega. Pač pa ostaja v veljavi 
vojaška kazenska zakonodaja tudi 
v mirnem obdobju, čeprav bo ne
koliko spremenjena, ker znižuje 
kazni, krči primere prekrškov ter 
dopušča priziv kaznovanega na višjo 
stopnjo, čeprav vedno v okviru vo
jaškega sodstva. Praviloma bi vsi 
kazenski postopki proti vojakom po
tekali v času, ko je državljan še na 
naboru.

Nadalje predvideva novi pravilnik 
pravico vojaka, ki je na «prostem 
izhodu», da lahko zapusti okoliš vo
jaškega poveljstva in da nosi civil
na oblačila.

Forlani je, na koncu, ne da bi 
omenil razne primere upiranja vo
jaškim oblastem (narednik Sotgiu, 
kapitan Accame), dejal da je stanje 
v vojski zelo resno in da vrši neza
dovoljstvo v vseh njenih vrstah. 
Forlani je zagotovil, da preučuje 
probleme vojske poseben medmini
strski odbor, ki se bo v najkrajšem 
času «istitucionaliziral». Imenoval 
se bo CIS (Medministrski odbor za 
varnost), njegova naloga bo koordi
niranje dela vlade, obrambnega mi
nistrstva in vojaških štabov.

Predvideno je, da bo Forlani pre
bral svoje sporočilo tudi pred se
natno komisijo, nakar se bo razvne
la razprava. To je povsem razum
ljivo, saj niso demokratične stranke 
zaman izsilile od ministra sejo po
slanske obrambne komisije.

MED POSREDOVANJEM PORTUGALSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA

Angolski prestolnici Luandi grozita

Kolona vojakov FNLA Holdena Roberta koraka na prestolnico, 
medtem ko iz Zaira ostro napadajo MPLA Agostina Neta

se štirje jetniki hudo ranili z no- , ua je njena »«.up 
ži. Tudi v tem primeru je pretep J uzakonitvi splava.

RIM, 16. — Vse kaže, da se 
splošna razprava o prekinitvi no
sečnosti v komisijah za zdravstvo 
in pravosodje poslanske zbornice 
bliža koncu. Verjetno bosta komisiji 
končali uvodno delo že v četrtek, 
ko bosta tudi proučili možnost ime
novanja podkomisije, ki naj združi 
v enoten zakonski predlog osnutke, 
ki so jih predložile vse parlamen
tarne skupine z izjemo misovcev. 
Sklep, da se razprava v komisiji 
zaključi čimprej, je bil sprejet da
nes po dolgi in obširni razpravi na 
predlog predsednika pravosodne ko
misije Misasija.

V okviru splošne razprave je de- 
mokristjanska poslanka Maria Rosa 
Casamagno poudarila, da je poleg 
obveščevalne in vzgojne kampanje 
nujno pripraviti vrsto operativnih 
instrumentov, ki naj dejansko za
varujejo materinstvo. Sicer pa je 
demokrščanska poslanka naglasila, 
da je njena skupina odločno proti

Za njo je povzel besedo republi
kanski predstavnik Del Pennino, ki 
je poudaril, da so dosedanje zakon
ske norme o splavu anahronistične, 
zaradi česar je nujno posodobiti 
zakon, sicer se bo še poglobil razkol 
med zakonikom in potrebami sodob
ne italijanske družbe.

Republikanski predstavnik je po
udaril, da splav ni rešitev za vpra
šanje svobodnega in odgovornega 
načrtovanja družine, ki mora sloneti 
na učinkoviti spolni vzgoji ter na 
mreži posvetovalnic. Ni pa nikakor 
mogoče prezreti dramatičnega polo
žaja milijona italijanskih žena, ki 
vsako leto skrivno splavi. Če par
lament ne bo znal primemo odgo
voriti na zahteve ljudstva — je za
ključil Del Pennino — bo to dokaz 
nesposobnosti in neodgovornosti po
litikov.

Kako občutena je problematika 
splava dokazuje dejstvo, da je nad 
sedemsto tisoč ljudi podpisalo zahte
vo po referendumu, pobudo za

katerega je dala radikalna stranka 
ob podpori rimskega tednika «L’E
spresso». Ne gre pozabiti, da jé i- 
talijanski zakon o splavu še vedno 
zakon, ki je bil v veljavi tudi pod 
fašizmom in ki ožigosa prekinitev 
nosečnosti kot zločin proti celovito
sti naroda. Ustavno sodišče je sicer 
pred nekaj meseci s svojo razsodbo 
delno omililo fašistično normo, ni 
pa vsekakor rešilo vprašanja skriv
nega splava, ki je samo letos zahte
val tri smrtne žrtve, da o ženskah, 
ki bodo po mazačevem posegu za' 
vedno pohabljene, sploh ne govori
mo.

Tudi zaradi intimne tragedije, ki 
jo vsako leto doživlja milijon itali
janskih žena, ki tvega življenje s 
skrivnim splavom, se zdi še toliko 
bolj neumesten poseg vatikanskega 
dnevnika «Osservatore romano», ki 
je — glej naključje— le nekaj dni 
pred zaključkom razprave v pravo
sodni in zdravstveni komisiji poslan
ske zbornice znova zarohnel, da je 
splav zločin proti človeštvu. i

Verjetno ni naključje, da se pred 
11. novembrom, ko bo oklicana ne
odvisnost Angole razplamtevajo 
spori in da je glavna tarča teh ma
nevrov MPLA Agostina Neta, ki 
danes uživa zaupanje portugalske
ga javnega mnerija.

Netova osvobodilna organizacija 
je nastala kot splošno gibanje pro
ti kolonializmu, brez tribalnih oz
nak, medtem ko sta FNLA in UNI 
TA nastali kot izraz plemenskega 
razločevanja. FNLA Holdena Ro
berta šteje svoje pristaše predv
sem med plemeni severnih, pokra
jin, ki mejijo na bivši Belgijski 
Kongo, torej na Katango. Prav 
Mobutujev Zaire (prejšnji Kongo) 
daje Robertovi vojski vso pomoč. 
Pred več leti je Holden Roberto 
užival predvsem podporo ZDA, to
da prav ta podpora mu je jema
la v Afriki vsakršno politično po
membnost. Od tedaj so se stvari 
spremenile. Roberto, ki je Mobu
tujev osebni prijatelj, se je nave
zal za Zaire, v katerem vlada pro- 
zahodni režim in v katerem ima 
ameriški kapital velike interesne 
sfere. Angola je prav tako vzbudila 
velike apetite v svetu, saj je izred
no bogata z dragocenimi surovina
mi, predvsem z ogromnimi naftnimi 
ležišči, zlatom in drugimi dragoce
nimi rudninami. Ob vprašanju, v či
gavo interesno sfero bo Angola pa
dla po osvoboditvi, se torej vklju
čuje dejstvo, da je to edina portu
galska kolonija, v kateri ni prišlo 
do poenotenja osvobodilnega boja. 
MPLA Agostina Neta ni nikoli skri
vala svoje socialistične in neuvr
ščene usmeritve. Sam Neto je bil 
že večkrat v Jugoslaviji, kjer je 
užival velik ugled.

Prej prozahodni, nato filo-zairski 
Holden Roberto pa je zadnje čase 
nadel svoji organizaciji še tretjo 
etiketo in se predstavlja kot sim
patizer Kitajske, vendar mu na 
Portugalskem ne verjamejo. Pre
pričani so, da gre za manever, ki 
naj. bi Angolo spremenil v interesno 
sfero Mobutujevega Zaira in po
sredno velikih severnoameriških 
družb.

Zvečer so sporočili, da se je Melo 
Antunes, portugalski zunanji minister, 
vrnil v domovino po svojem «blisko
vitem obisku» v Angoli. Poročal bo 
vodstvu Gibanja oboroženih sil.

Karabinjerji mučili 
člane KPI v Mesoraci

RIM, 16. — Skupina komunistič
nih senatorjev je sprožila pred par
lamentom vprašanje o ravnanju 
skupine karabinjerjev v vasi Meso- 
raca, v pokrajini Catanzaro.

Zgodilo se je na dan volitev, 15. 
junija. Karabinjerji so tedaj are
tirali skrutinatorja KPI, nato pa 
še enega aktivista iste stranke. Ko 
so ljudje protestirali, so zaprli še 
župana, ki je prav tako komunist, 
in krajevnega pokrajinskega sveto
valca.

Represijo je še posebno vodil 
častnik Honorati, ki je ljudi na trgu 
pretepal z bičem. Ko je zaprte čla
ne KPI hotel braniti odvetnik, so 
karabinjerji aretirali še njega, nato 
pa ga izpustili na zahtevo odvetni
ške zbornice iz Catanzara. Odvetnik 
je pozneje povedal, da so karabi
njerji zaprte aktiviste KPI mučili. 
Enemu so pritiskali na kožo prižga
ne ogorke cigaret.

Komunistični senatorji zahtevajp

naj pristojno ministrstvo kazensko 
ukrepa proti častniku Honoratiju in 
prijavi sodišču odgovorne za muče
nja in nezakonito početje.

ni demokraciji samo strumentalno, 
da bi prišli na oblast, so «prelah
ka». Mi ne moremo dajati vnaprej 
stvarnih jamstev, ker bi to bile le 
obljube, je poudaril Carillo, ven
dar nas bo ocenila zgodovina. Lah
ko pa povemo, zakaj smo trdno pre
pričani, da so jamstva že prisotna v 
našem gibanju. Mi vzgajamo na
šo mladino, ki bo jutri vodila par
tije, v duhu pluralistične demokra
cije in je torej neverjetno, da bi se 
tako vzgojeni mladi kadri obrnili na
zaj, k preteklosti».

Tajnik španske partije se je do
taknil v svojem razgovoru tudi od
nosov KPŠ do ZDA in atlantskega 
pakta. Dejal je, da «sprejemamo tu
di prisotnost ameriških vojaških o- 
porišč na španskem ozemlju, vse 
svetovno in mednarodno ravnotež
je sil.»

Glede na možnost, da bodo ZDA 
negativno ocenile prihod komunistov 
na oblast v Italiji in Španiji je Ca
rillo dejal: «Dolžnost KPI in KPŠ, 
ki sprejemata demokracijo in stran
karski pluralizem bo, da prepričata 
ameriško javno mnenje in vodilne 
kroge, da nam gre za izgradnjo 
take socialistične družbe, ki bo spo
štovala osnovna demokratična pravi
la in da je samo v tem duh naše 
demokratičnosti.»

Odložen proces 
proti morilcem
Icariana Lupa?

ANCONA, 16. — Ko se je že 
bližal zaključku in nujni obsodbi 
fašističnih morilcev mladega levi
čarja iz Parme, Mariana Lupa, se 
je spet zataknilo in zdi se, da bo 
obramba fašističnih morilcev zahte
vala prekinitev in premestitev sod
ne obravnave. Povod za zahtevo je 
sprožil branilec enega izmed faši
stov, odvetnik Marcantonio Bezi- 
cheri (ki je tudi branilec Franca 
Frede), ki se je ostro spopadel 
s publiko.

Janti Sommer (20-lclna Nemka) bc nadomestila bivšo Mikejevo pomoč
nico v oddaji «Rischiatutto», Sabino Ciuffini, v filmu «Suplent». Sabina 
je baje odpovedala sodelovanje v filmu zaradi erotičnih scen, v kate
rih bi morala nastopati gola. Janti ji je nehvaležno takoj odvrnila, da 
je že videla golo Sabino v reviji «Playboy». «Mene golota na moti», 
je takoj dodala in povedala, da bo izkoristila snemanje v Rimu in se 
osvežila v morskih valovih plaže Frcgene. Janti se bo tako hladila, 

vendar bi nam ob njej postalo vroče. Kaj ne?


